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Ke  konci  května  byla  na městském 
hřbitově dokončena obnova rozptylové 
loučky. Zahradnické práce  s  tím spoje-
né realizoval pan Jakub Hrůša z Bělého, 
vybraný městem Police n. M. ve výběro-
vém řízení, a kamenické práce provedl 
Mgr.  Jan  Čáda  z  Prahy.  Realizace  vyšla 
ze  schválené  projektové  dokumentace 
a  lze  konstatovat,  že  byla  provedena 
včas  ve  sjednaném  termínu  a  v  dobré 
kvalitě.  Nové  dřeviny  i  obnovené  pís-
kovcové  prvky  vytvoří  tomuto  místu 
důstojné prostředí.  

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

ObnOva rOzptylOvé lOučky na městském hřbitOvě

V  současné  době  probíhá  1.  etapa  zá-
chranných prací na obnově pláště a střešní 
krytiny  kulturní  památky  Stará  škola  čp. 
15 ve Hvězdecké ulici. Práce realizuje spol 
ALFA  CZ  s.r.o.  Hradec  Králové,  vybraná 
městem  Police  n. M.  ve  výběrovém  řízení, 
v  rámci  projektu  podpořeného  dotací  Mi-
nisterstva  kultury  z  Programu  regenerace 
městských  památkových  zón  a  rezervací. 
V  této  1.  etapě  byla  naplánována  výměna 
poškozeného  roubení  a  provedení  údržby 
dřevěné  šindelové  střešní  krytiny,  s  lokál-
ní  výměnou  špatných  šindelů.  Po  zahájení 
prací  bylo  ale  město  postaveno  před  dvě 
nová  zjištění.  Při  rozebrání  poškozeného 
roubení,  bylo  v  zakryté  části  (která  nava-

zuje na  sousední objekt)  zjištěno,  že bude 
potřebné  vyměnit  roubení  ve  větším  roz-
sahu,  než  se  předpokládalo.  Toto  navý-
šení  ale  není  nijak  dramatické  a  roubení 
již  bylo  dokončeno.  Následně,  po  zaháje-
ní  údržby,  při  důkladném  ohledání  celé 
střechy  z  lešení,  bylo  zjištěno,  že  ve  velmi 
špatném až havarijním stavu je i šindelová 
krytina, a to opět v daleko větším rozsahu, 
než  se  předpokládalo,  a  bude  nutné  ji  vy-
měnit  na  celé  ploše  střechy.  Tuto  výměnu 
ale  není  možné  řešit  rozložením  na  malé 
části  a  do  více  let;  je  potřebné 
ji  realizovat  co  nejdříve  a  s mi-
nimálním  dělením.  Důvodem  je 
nejen  špatného  stavu  šindele, 

ale i nové laťování, přechodové plechování 
a zamezení budoucímu zasakování či zaté-
kání do objektu. Zároveň ale není z finanč-
ních důvodů možné vyměnit celou střechu 
najednou. Proto bylo  rozhodnuto o  rozdě-
lení  realizace  do  dvou  let  s  tím,  že město 
požádá  ministerstvo  kultury  o  poskytnutí 
finančních prostředků z rezervy Programu 
regenerace na pokrytí víceprací. Věřme, že 
se 1. etapa obnovy této specifické historic-
ké  budovy  v  centru města  zdárně  podaří.   

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

ObnOva pláště a střešní krytiny staré škOly „dřevěnky“
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Červen na radnici…
Milí Poličáci, přátelé a čtenáři měsíčníku,

červen je počítán již mezi letní měsíce, 
a proto také očekáváme sluníčko, příjemné 
teploty a těšíme se na příjemný a pohodový 
čas spojený s relaxací, odpočinkem a zážit-
ky ze začínajících dovolených. Počasí oprav-
du přálo, na Medarda ani kapička, ovšem 
tropické teploty přinášejí také silné letní 
bouřky doprovázené přívalovými dešti. Ty 
se zatím Polici vyhnuly, ale jedna taková 
bouřka nás pěkně potrápila, když přímý 
zásah bleskem dostala polická radnice. Nic 
příjemného, člověk měl při té ohlušující 
ráně pocit, že historická budova doslova 
nadskočila. Naštěstí se nikomu nic nestalo 
a celý incident odnesla „jen“ elektrická síť 
a elektronická zařízení úřadu. Městský in-
formatik se pořádně zapotil a dva dny se 
u nás střídali technici firem, kteří nám za-
jišťují správu sítí, systémů a připojení. V ta-
kovou chvíli si teprve uvědomíte, jak jsme 
v dnešní době všichni neskutečně závislí 
na internetu, sdílených datech a společných 
systémech. Vše se podařilo postupně obno-
vit a úřad již plnohodnotně funguje ke spo-
kojenosti Vás, občanů. 

Anonym. Nepodepsaný dopis. Pro jed-
noho nepřijatelné, pro druhého forma ko-
munikace. Pro mě varování. Zřejmě není 
vše v pořádku, když se lidé bojí podepsat 
pod svůj názor. V poslední době přišly tři. 
Všechny se týkaly upozornění na stav věcí, 
pořádku či parkování v našem městě. A věz-
te, že se nejednalo o nic, o čem bychom ne-
věděli. Jen bohužel nemůžu pisateli odpo-
vědět a vysvětlit pravý stav zpoždění nebo 
nemožnosti řešení daných věcí. Povětšinou 
se v těchto situacích jedná o vstup třetí 
strany nebo soukromé vlastnictví, které 
musíme ctít, a řešení jsou potom zdlouha-
vá, ale nikoliv nemožná. Jsem moc rád, že 
si všímáte stavu věcí v našem městě a není 
Vám lhostejné prostředí, ve kterém žijeme. 
Víc očí víc vidí. Vážím si každého názoru, 
snažím se, aby radnice byla všem otevřená, 
snažím se naslouchat a pokud to jen trochu 
jde, také vyhovět. Tedy nakonec jsem rád 
i za ten anonym, byť mnohem raději dávám 

přednost adresné komunikaci nebo ještě 
lépe osobnímu setkání.

Pracovně měsíc jako každý jiný. Jednání, 
zasedání, spolkové schůze, valné hromady, 
ale i svatby a společenská setkání. Po té-
měř sedmi letech soudního sporu o po-
zemky, mezi městem a benediktiny, padlo 
první rozhodnutí. Bohužel v náš nepro-
spěch. Zvážíme náš další možný postup 
v této kauze a samozřejmě o něm budeme 
informovat. Místní akční skupina Stolové 
hory. Deset let existence. Deset let přeroz-
dělování finančních prostředků, deset let 
podpory projektů v našem regionu. A velké 
plány do dalších dotačně podporovaných 
období. Gratulujeme a děkujeme za práci 
celému akčnímu týmu. Dobrovolný svazek 
obcí Lesy Policka. Ve spolupráci s Českou 
lesnickou akademií v Trutnově proběhl 
na Žděřině Den s lesníkem. Sedm atraktiv-
ních lesnických stanovišť s výkladem, po-
znáním i praktickými ukázkami si prošlo 
na 160 žáků z Bukovice, Machova, Police 
a Suchého Dolu. Věřím, že si den užili a tře-
ba někteří najdou cestu k tomuto krásné-
mu povolání. Dalším počinem svazku byla 
exkurze s návštěvou jednoho z největších 
pilařských provozů v republice, kam dodá-
váme dřevo z městských lesů, pily Javořice 
ve Ptení. Pivovar Litovel, arboretum Makču 
Pikču na Pasekách, hrad Sovinec a muze-
um tvarůžků v Lošticích. Nabitý a zajímavý 
dvoudenní program. V rámci společného 
česko-polského projektu „Paměť a identi-
ta“ byl odhalen zrekonstruovaný pomník 
válečným hrdinům ve Ścinawce Średnej. 
Letopisecká komise odsouhlasila koncept 
kroniky města za rok 2021. Komise granto-
vá a sociální se zabývaly rozdělením finanč-
ních prostředků určených na podporu akcí 
pro veřejnost a v sociální oblasti. Komise 
pro životní prostředí řešila přínos systé-
mu třídění „door to door“ a další možnos-
ti zlepšení odpadového systému. Stavební 
komise potom další rozvojové plány měs-
ta, prodeje, směny nebo získání pozemků. 
Senior klub Ostaš uspořádal tradiční před-
prázdninové setkání na Ostaši a výlet členů 

do Olomouce. Velký ohlas měl „Toulavý au-
tobus“, který provezl klienty pečovatelské 
služby po krásách Policka, se zakončením 
u Lidmanů ve Lhotě. Proběhlo také něko-
lik sportovních akcí. Výjezd na kolečko-
vých lyžích na Klůček, Běh od pípě k pípy 
(od Lidmanů ke Krčmě) a celorepublikový 
běh do vrchu Běh na Hvězdu. SDH Velká 
Ledhuje na cvičišti v Ochozi hostil týmy 
okolních sborů při hasičské soutěži O pohár 
starosty města Police nad Metují. O vynika-
jící výkony nebyla nouze. 

Konec června je tradičně ve zname-
ní pasování předškoláků na velké školáky, 
loučením s absolventy ZUŠ i žáky devátých 
tříd ZŠ a předávání vysvědčení. Ani letos 
tomu nebylo jinak a děti si slavnosti užily 
včetně svých rodičů, prarodičů i učitelů. 
Krásný pohled na rozzářené oči dětí těší-
cích se na letní prázdniny, které si všichni 
určitě zaslouží. A jedna velká změna v naší 
ZUŠce… po neskutečných 32 letech končí 
na postu ředitele Lubor Bořek. Poděkování 
za jeho práci pro rozvoj a výuku umělecké-
ho cítění našich dětí a mládeže by vydalo 
na samostatné vydání měsíčníku. Na mís-
to ředitelky, po úspěšném konkurzu, byla 
od 1.8. jmenována Alžběta Černá. Přejme jí 
hodně sil a elánu v této nové a nelehké roli.

Přišel čas léta, čas prázdnin a dovole-
ných. Užijte si naplno dny odpočinku, zre-
laxujte, načerpejte nové síly. Zapomeňte 
alespoň na chvíli na starosti běžných dní, 
věnujte čas rodině, dětem, blízkým, ale také 
sobě. Těším se na setkávání s Vámi všemi, 
ve městě, na rybnících v okolí nebo na pou-
ti. Přeji Vám krásné letní dny.

Jirka Beran

INFORMACE Z RADNICE

Rozpis lékařů
stomatologické služby

červenec - srpen 2022
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
02. – 03. 07. MUDr. Anna Klikarová 491 482 700
 Náměstí ČSA 69, Hronov
05. - 06. 07. MDDr. Klára Peterková Malychina 
  739 963 202
 Manž. Burdychových 325, Č.  Kostelec
09. - 10. 07. MUDr. Hana Jelenová 491 431 104
 Denisovo nábřeží 665, Náchod
16. - 17. 07. MUDr. Alois Vejmola 491 424 524
 Palackého 20, Náchod
23. - 24. 07. MUDr. Blanka Grummichová 724 013 123
 Palachova 1742, Náchod
30. - 31.07. MDDr. Martin Kyselý 495 217 195
 Rokolská 123, Nový Hrádek
06. - 07. 08. MUDr. Jiří Sedláček 491 426 926
 Kostelecká 1204, Náchod
13. - 14. 08. MUDr. Miloš Pastelák 775 717 666
 Sadová 44, Broumov
20. - 21.08. MUDr. Vlasta Hýblová 491 428 636
 Hálkova 367, Náchod
27. - 28.08. MUDr. Ladislav Růžička st.  603 479 084
 Poliklinika, Masarykova 30, Broumov

Nové stánky a zastřešení pódia DSO Policka
Dobrovolný svazek obcí Policka pořídil díky dotačnímu programu MAS Stolové hory 

nové vybavení pro podporu kulturního života. Díky dotaci „Podpora kulturního a spolko-
vého života v regionu DSO Policka“ reg. č. 
21/005/19210/452/165/002568 byly 
pořízeny dva nůžkové stany o rozměru 
3x3 metry a jeden kus 6x3 metry. Tyto 
stánky jsou po rezervaci bezplatně do-
stupné pro zapůjčení všem spolkům a or-
ganizacím v území DSO Policka pro jejich 
akce.  Dále bylo pořízeno nové zastřešení 
mobilního pódia DSO Policka, které slou-
ží ke stejným účelům. 

 www.mas-stolovehory.cz 
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INFORMACE Z RADNICE

Slovo místostarosty
Školní rok 2021/2022 je minulostí, 

začíná období letních prázdnin a dovole-
ných. Na radnici je toto období většinou 
spojeno s realizací investic a oprav v na-
šich školách, respektive s různým zastu-
pováním a zaskakováním za kolegy, kteří 
zrovna čerpají svou dovolenou. Jakkoliv 
se o létě obecně mluví jako o „okurkové 
sezoně“, v rámci zmíněného zastupování 
jde o období poměrně akční! 

Když už jsem zmínil investice ve ško-
lách, tak si dovolím upřesnit, o jaké větší 
opravy se v letošním roce jedná. V řadě 
prvé budeme realizovat velkou opravu 
prostor suterénu v Mateřské škole 
ve Fučíkově ulici s tím, že tato rekonstruk-
ce by měla být provedena průběhu uzávě-
ry provozu školky a neměla by tak provoz 
v MŠ jakkoliv omezit. Samozřejmě, u re-
konstrukcí člověk nikdy předem neví, ale 
i na případ, že by se některé práce nepo-
dařilo provést podle předpokladu, jsme 
připraveni. 

V řadě druhé bude zahájena opra-
va fasády uličního průčelí budovy 
Základní umělecké školy. Tato jediná 
část budovy ZUŠ nebyla opravena při cel-
kové rekonstrukci ZUŠ, neboť stav fasády 
tehdy nevykazoval taková poškození, jaká 
jsou patrná dnes. K této investiční akci je 
třeba dodat, že byla již podvakrát v rám-
ci projednání rozpočtu města schválena, 
nicméně v rámci hledání tzv. covidových 
úspor byla vždy ex post vyškrtnuta jako 
investice, která může počkat. Tato akce 
bude působit drobná omezení (lešení 
na chodníku, hluk, prašnost), avšak před-
pokládáme, že největší díl práce se podaří 
realizovat během prázdnin, aby stavbou 
netrpěla vlastní výuka v ZŠ.

V průběhu června došlo k dokončení 
dalších dvou silničních staveb, a to re-
konstrukce komunikace za radnicí, 
a oprava povrchu komunikace v ulici 
Na Bělidle. Za radnicí se jedná o velmi 
zdařilou a roky vyhlíženou opravu, při-
čemž věřím, že výsledek bude kvitován 
všemi, kteří danou komunikaci užívají 
buď pro příjezd ke své nemovitosti, nebo 
jako nutnou pěší propojku do náměstí. 
V případě komunikace v ulici Na Bělidle 
se jednalo o jednodušší stavební zásah, 
nicméně i zde věřím, že řada řidičů oce-
nění zlepšení povrchu komunikace, nebo 
úpravy některých křižovatek, přičemž 
tišší provoz na komunikaci ocení i oby-
vatelé žijící v těsném sousedství s komu-
nikací. S ohledem na omezené množství 
financí nebyla součástí rekonstrukce ko-
munikace oprava chodníků, nicméně vě-
řím, že se nám podaří v brzké době opra-
vu zajistit (buď z prostředků na opravy 
komunikací, nebo z prostředků nového 

rozpočtu). V návaznosti na první opra-
venou „stoupačku“ bych z tohoto mís-
ta potvrdil, že na další rok by měla být 
připravena oprava komunikace v ulici 
K Vodojemu a byl bych moc rád, pokud 
by se do rozpočtu vešla i oprava komu-
nikace v ulici K Sídlišti (od křižovatky 
s ulicí Na Sibiři po křižovatku s ulicí Pod 
Klůčkem). I u těchto oprav (resp. u jejich 
přípravy) nás v minulých dvou letech 
brzdily již výše zmíněné covidové úspory, 
kterými jsme se snažili v předešlých dvou 
letech snižovat výdaje města ve chvílích, 
kdy bylo zřejmé, že ekonomika díky uzá-
věrám velkých firem začíná zpomalovat.

Zdárně pokračují práce na rekon-
strukci koupaliště. V tuto chvíli postu-
pují práce podle harmonogramu, probíhá 
příprava vany bazénu na její úpravu, při 
které dojde k položení nových rozvodů 
technologií a k částečnému snížení hloub-
ky bazénu položením nového dna. V tuto 
chvíli máme informace o tom, že dodáv-
ka technologických armatur a čerpadel 
by měla proběhnout podle předpokladu 
(v průběhu července), nicméně problé-
mem je nadále termín dodávky bazénové 
fólie (podle posledních zpráv by měla být 
dodána počátkem srpna). S jinými dodáv-
kami hmot či materiálů nyní není avizo-
ván žádný problém.

V polovině června proběhla valná 
hromada naší MAS Stolové hory, jejímž 
předmětem bylo projednání finanční uzá-
věrky, rozpočtu na další rok a projednání 
závěrů tradičního auditu. Jelikož hospo-
daření MAS bylo auditováno jako bezvad-
né, byla vlastní valná hromada poměrně 
krátká. Nicméně na jednání valné hroma-
dy bezprostředně navázala drobná osla-
va pro členy MAS, při které jsme si při-
pomněli kulaté výročí 10 let od založení 
MAS! V rámci oslav bylo přítomným čle-
nům shrnuto, kolik prostředků do území 
MAS přiteklo prostřednictví uplatňování 
strategie komunitně vedeného rozvoje 
(tzv. SCLLD) a prostřednictvím místní-
ho akčního plánu vzdělávání (tzv. MAP). 
Pro zjednodušení uvedu, že na dotační 
projekty v obou zmíněných platformách 
přišlo do území přes 100 mil. Kč, přičemž 
je velmi důležité, že bez exitující a fun-
gující MAS, by do území tyto prostředky 
nepřitekly, a tudíž by se nikdo z (úspěš-
ných) žadatelů nemohl o dotace ucházet. 
Na setkání byla prezentována připra-
venost naší MAS na další období, kdy se 
předpokládá, že vedle tradičních pro-
středků z programů IROP (Integrovaný 
regionální operační program) a OPZ 
(operační program zaměstnanost) bude 
do území možné získat dotační prostřed-
ky z programů OPŽP (Operační program 
životní prostředí), OP TAK (Operační 

program pro technologie a konkurence-
schopnost). Při pohledu zpět je tedy ne-
pochybné, že rozhodnutí pomoct založit 
na našem území místní akční skupinu, 
bylo správné, a že počáteční porodní pro-
blémy, jakými si MAS prošla v době, kdy 
neměla kmenové zaměstnance, resp. kdy 
nebylo možné čerpat žádné dotace (a to 
ani provozní) stály za výsledek, jaký dnes 
máme, a na jaký můžeme být právem 
hrdí! Děkuju z tohoto místa ještě jednou 
všem členům MAS, všem zástupcům obcí, 
kteří MAS dlouhodobě podporují v rámci 
svých samospráv, a konečně děkuji celé-
mu týmu MAS, neboť bez nikoho v tom-
to řetězci bychom nebyli tam, kde jsme 
nyní! Díky moc!!!

Vážení občané, přeji Vám touto cestou 
příjemně a ve zdraví prožité letní dovo-
lené, prázdniny, a těším se na setkání při 
akcích, které se v průběhu léta na území 
města budou konat! No a když ne jinde, 
tak doufám, že se určitě potkáme „vo pou-
ti k víčeru“!

Jirka Škop

Stále je možné se přihlásit k 
"MObIlNíMu ROZhlASu"

(MuNIPOlISu)
INFORMAČNí Službě MěStA 

POlICE NAD MEtují
Chcete vždy vědět, co je ve městě 
nového, kdy bude ve vaší ulici 
přerušena dodávky vody, plynu 
nebo elektřiny, přihlaste se 
k informační službě "Mobilní rozhlas" 
na adrese www.policenadmetuji.
mobilnirozhlas.cz. Zde si můžete 
vybrat ze skupiny informací, které 
máte zájem dostávat.
Nabízené oblasti jsou:

 y elektřina, voda, plyn
 y informace z úřadu
 y krizové informace
 y kulturní a společenské akce
 y sportovní akce
 y změny v dopravě 
 y ostatní info z dění ve městě

Primárně jsou zprávy zasílány 
e-mailem. Zadáte-li při registraci 
vedle telefonního čísla i adresu byd-
liště budete v případě havárie vody, 
elektřiny či plynu ve vaší ulici dostá-
vat informace ve formě SMS přímo 
na váš mobilní telefon.

Neváhejte, buďte informovaní!
Ing. Pavel Pohner



3Polický měsíčník  ČERVENEC - SRPEN 2022

INFORMACE Z RADNICE

toulavý autobus
Jménem uživatelů a zaměstnanců pe-

čovatelské služby města Police nad Metují 
bych ráda poděkovala firmě MycoMedica 
za finanční podporu, díky níž jsme oprášili 
tradici putování seniorů po krásném okolí 
Police nad Metují.  

9.6.2022 odpoledne nás po krátkém 
bloudění po Polici našel řidič toulavého 
autobusu. Zpoždění bylo nepatrné. Někdo 
s holemi, někdo bez nich, ale všichni s do-
statečným elánem nastoupili do autobusu 
a jelo se. Nejprve přes Hlavňov na Hvězdu, 
pak z Hvězdy do Suchého Dolu a na Slavný. 
Naše průvodkyně Ivana Richterová po-
jala autobusové toulání jako vzpomín-
ku na všechny hospody a hostince, které 
se po trase v minulosti nacházely, nebo 

v současnosti nacházejí. Při vzpomínce 
na tančení U Berků snad jediné oko nezů-
stalo suché. Pan řidič pro nás tu zpomalil, 
tu zastavil a někdy dokonce i couvl, hlav-
ně aby všichni a všechno viděli. Červnové 
louky se strakatými kravkami, hříbaty, 
kopretinami a známými oblinami okolních 
kopců, jako by pan Kousal, blahé paměti, 
vymaloval. Cestou ze Slavného jsme zkon-
trolovali průběh prací na polickém koupa-
lišti. U vyhlídky u starého parku jsme jeli 
takřka krokem, aby se všichni mohli poko-
chat výhledem na naše malebné městečko. 
Zamávali jsme Žďáru – vesnici roku, v České 
Metuji jsme bohužel jen minuli dvě hospo-
dy přímo u cesty. V Dědově a Javoru jsme 
stihli díky vyhlídkové rychlosti obdivovat 
malebné chaloupky a zahrádky. V Teplicích 
nad Metují nám nepamnětníkům někteří 
pamětníci připomněli tírnu lnu a pak jsme 
se vyšvihli na kopec nad Lachovem, aby se 
před námi ve vší své kráse otevřela krajina 
stolových hor. To už jsme ale někteří zača-
li mít hlad a žízeň a náš toulavý autobus 
se přestal loudat a zamířil přes Bezděkov 
přímo do Machovské Lhoty. Už nás příliš 
nezajímaly ani další občerstvovny cestou, 
přestože o nich Ivanka krásně vyprávěla, ale 
upírali jsme své zraky pouze k té naší hos-
podě U Lidmanů. Máte rádi velký, voňavý 
a čerstvě upečený řízek? Tak tam zajeďte, 
stojí to za to. Obzvlášť když vám k tomu bu-
dou hrát a zpívat Lhotské zpívánky. Kdyby 
to trvalo ještě o chvilku déle, určitě by se na-
šli i tací, co by tancovali. Muzika byla pěkně 
od podlahy a písně lidové. Zpívali jsme, co 
nám plíce stačily. Bohužel někdo zavelel, že 
skončit se má v nejlepším a jeli jsme domů. 

Spokojení a s dobrou náladou. A hlavně 
s přáním setkat se a zažít něco příjemného 
brzy znovu. Abyste věděli, že nelžu, tady 
máte kousek dopisu, který nám pár dnů 
po návratu přišel…
Dobrý den,

chtěla bych se zeptat na něco ohledně 
naší babičky. Babička nám vyprávěla, jak jela 
s partou asi 50 lidí na výlet, který byl orga-
nizovaný přes Vás, alespoň si to tak myslím. 
Babička byla moc nadšená, jsou prosím z to-
hoto výletu nějaké fotografie, aby měla babi 
na památku? Babička je s Vaší službou moc 
spokojená a my také. Budete v budoucnu 
plánovat ještě nějaké výlety? Klidně rádi při-
spějeme, kdyby to šlo, máme radost, že byla 
babička nadšená. Vaší práce si moc vážíme, 
je to náročná práce a moc děkujeme za péči 
o naši babičku.  

S pozdravem a přáním hezkého dne 
vnučka                                                               A.Ř.

Takový dopis je pro nás větší odměnou, 
než pochvala před nastoupenou jednotkou. 
Děkujeme vám za přízeň.

Mgr. Olga Landová, 
vedoucí sociálního odboru

Vážení,
chceme touto cestou poděkovat všem 

pečovatelkám z „JAVORU“ za nádher-
ný výlet polickým okolím. Paní Landové 
a paní Richterové za pěkný výklad. Výlet 
jsme zakončili v restauraci „U Lidmanů“ 
v Machovské Lhotě. Měli jsme výborné občer-
stvení, hrála muzika a dokonce jsme si i za-
zpívali. Děkujeme také za pomoc s nástupem 
a výstupem z autobusu.

Spokojení účastníci zájezdu
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upozornění pro dlužníky
Upozorňujeme všechny nájemníky městských bytů, kteří 
nemají zaplacené nedoplatky,, aby tak učinili. 
Číslo účtu : 8267690297/0100 VS.je číslo domu/bytu. 
Pokud nebude uhrazeno do 15.7.2022 budou tito nájemníci 
zařazeni do seznamu dlužníků a bude následovat vymáhání.
V případě přeplatku zašlete číslo Vašeho účtu na e-mail : 
ucetni@tspolice.cz

tEChNICké Služby INFORMují

Základní informace pro volební strany, které svedou boj 
v letošních komunálních volbách

Termín konání voleb byl prezidentem re-
publiky stanoven na 23. a 24. září 2022.

Zdánlivě vzdálený termín, ale první úko-
ly pro volební strany a pro registrační úřady 
již přicházejí s prázdninami.

Městský úřad Police nad Metují je 
Registračním úřadem pro město/městys/
obec Police nad Metují, Machov, Bezděkov 
nad Metují, Bukovice, Česká Metuje, Suchý 
Důl, Velké Petrovice a Žďár nad Metují.

Registračnímu úřadu musí být kandidát-
ní listina podána nejpozději dne 19.7.2022 
do 16,00 hodin. 

V termínu do 25.7.2022 do 16 hodin mo-
hou volební strany doplňovat na kandidátní 
listiny další kandidáty nebo měnit jejich po-
řadí kandidátů, a to prostřednictvím svých 
zmocněnců.  

Na kandidátní listině může být uveden 

nejvýše takový počet kandidátů kolik bude 
volen počet členů zastupitelstva v příslušné 
obci. 

Pouze v obcích, kde se má volit 7 a méně 
členů zastupitelstva obce, může volební stra-
na na kandidátní listině uvést nejvýše tolik 
kandidátů, kolik činí počet členů volených 
do příslušného zastupitelstva obce zvýšený 
o jednu třetinu a zaokrouhlený na celé číslo 
dolů.

Pokud se na kandidátních listinách bu-
dou vyskytovat závady, vyzve registrační 
úřad volební strany prostřednictvím jejich 
zmocněnce (pokud se bude jednat o nezávis-
lého kandidáta, pak bude vyzván přímo on) 
k jejich odstranění, termín k jejich odstraně-
ní je stanoven nejpozději na 1.8.2022. 

Vzory kandidátních listin, prohlá-
šení kandidáta, petice a počty podpisů 

na k peticím najdete na webových strán-
kách města Police nad Metují pod odka-
zem https://www.policenm.cz/urad/volby 
do zastupitelstev obcí 2022/.

Prosíme o zvýšenou pozornost při vypl-
ňování kandidátních listin, prohlášení kandi-
dátů a petic, tak aby údaje na nich uvedené 
byly v souladu se zákonem č. 491/2001 Sb., 
o volbách do zastupitelstev obcí a přísluš-
nou vyhláškou č. 59/2002 Sb. (vše najdete 
ve vzorech podání, viz. výše uvedený web).

S případnými dotazy se můžete obrátit 
na pracovníky :
Jana Hlaváčková, tel. č. 491 509 994, 
hlavackova@policenm.cz nebo
Radka Beranová, DiS., tel. č. 498 100 916, be-
ranova@policenm.cz . 

Za registrační úřad Jana Hlaváčková

tepelné hospodářství v roce 2023
Dovolte mi, abych vás informoval o situaci ohledně centrálního vytápě-

ní v příštím roce 2023. Nemohli jste nezaznamenat kolem sebe, že vlivem 
zhoršené ekonomické situace po skončení epidemie koronaviru a právě pro-
bíhající války na Ukrajině, dochází všude kolem nás k výraznému zdražení 
energií. Vzhledem k tomu, že na dodávku zemního plynu a fixaci jeho ceny je 
uzavřena smlouva až do konce roku 2022 s Moravskými naftovými doly, tak 
cena tepla a TUV zůstává u centrálního vytápění téměř neměnná a pohybuje 
se dle lokality mezi 550 až 600 Kč za GJ tepla. Tato cena by měla při očekáva-
ném vývoji mezinárodní situace vydržet do konce letošního roku. Od ledna 
dojde zcela určitě k výraznému nárůstu ceny vstupní suroviny, tedy zemního 
plynu, ze současných necelých 500 Kč /MWh na částku někde přes 2500 Kč/
MWh. Kolik přesně bude zemní plyn v příštím roce stát, není dnes zatím mož-
né určit, protože menší firmy až doposud s plynem obchodující z této branže 
vlivem současných podmínek odcházejí a velké firmy, které v oboru zůstávají, 
preferují u svých zákazníků nákupy systémem tzv. tranší. Jedná se o postup-
ný nákup potřebného množství zemního plynu po jednotlivých měsících, 
čtvrtletích či případně celých rocích, aby se co nejvíce eliminovala možnost 
nákupu celého množství za nevýhodných podmínek. V současné době jsme 
domluveni na podmínkách smlouvy o dodávce plynu se společností INNOGY, 
která nám bude při nákupech jednotlivých tranší poskytovat odborná dopo-
ručení, smlouva bude uzavřena na 3 roky, tedy do konce roku 2025.

Ke konsolidaci ceny tepla v Polici v příštím období určitě také přispě-
je nově instalovaná  kogenerační jednotka společnosti ČEZ Energo, která je 
v kotelně na sídlišti připravena ke spuštění a čeká už jenom na vydaná povo-
lení energetického úřadu. Kogenerační jednotka je moderní způsob výroby 
tepla, kdy dochází k současné výrobě tepla a elektrické energie za pomoci 
speciálně upraveného spalovacího motoru spojeného s generátorem vyrábě-
jícím elektrický proud.  Motor i generátor produkují teplo, které je odváděno 
přes tepelný výměník do otopné soustavy. Celý systém tak funguje s větší 
účinností než samotný plynový kotel a umožňuje tak vyrábět teplo za nižší 
cenu. Jak se tato skutečnost projeví v provozu kotelny na sídlišti, budeme vy-
hodnocovat v průběhu nadcházející topné sezóny. Instalace této kogenerační 
jednotky byla plně financována společností ČEZ Energo a v příštích letech 
bude pokrývat přibližně jednu polovinu celkové roční potřeby tepla.

Na základě pozvánky z několika společenství vlastníků bytových jedno-
tek jsme spolu s kolegou Hambálkem navštívili domovní schůzky, kde jsme 
vysvětlovali současnou situaci na trhu s plynem, výhled na příští období či 
způsob tvorby ceny tepla. V případě, že budete mít zájem o další informace 
ohledně centrálního vytápění, kontaktujte nás na níže přiložených kontak-
tech, rádi vám vše kolem vytápění vysvětlíme a odpovíme na vaše připomín-
ky. V případě jakýchkoliv dotazů nás prosím kontaktujte na e-mailu reditel@
tspolice.cz nebo případně na telefonním čísle  725 518 138.

Ing. Aleš Freiwald, jednatel, TS Police nad Metují, s r..o.

Zrealizované opravy
V měsíci květnu jsme provedli tyto práce:

 y podezdívka mostu za městským úřadem, 
 y oprava chodníku u obchodu barvy – laky v ul. Na Sibiři, 

(nadzvedáván kořeny od stromu, nerovný terén), 
 y opěrná zeď v Ostašské ulici u domu čp.319, naproti KM 

Proma.
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kvalita vody z prameníku 
julinka na polickém náměstí 

Unikátní zdroj pitné vody na po-
lickém náměstí, Prameník „Jůlinka“, 
je kontinuálně podrobován kontrole 
- dvakrát ročně kontrole kvality a je-
denkrát měsíčně kontrole vydatnosti. 
Kontrolu zajišťuje Hydrogeologická 
společnost s.r.o., která dne 17. 5. 
2022 odebrala vzorky pro jarní 
kontrolní kolo. V době odběru vzorků 
poskytoval prameník každou minutu 
cca 25 litrů vody, což je nějakých 36 
m3 vody denně. Odebrané vzorky byly 
předány akreditované Ekologické labo-

ratoři PEAL s.r.o., která provedla jejich úplný rozbor. Výsledky 
rozboru byly porovnány s vyhláškou č. 252/2004 Sb., v plat-
ném znění, (kterou se stanoví hygienické požadavky na pitnou 
vodu a četnost a rozsah kontroly), a jsou uvedeny v protokolu 
o zkoušce č. 7378/2022. Na základě těchto výsledků jednatel 
společnosti RNDr. Ivan Koroš, konstatoval, že voda z „Jůlinky“ 
vyhovuje limitům pro pitnou vodu bez úpravy, a to po strán-
ce chemické i bakteriologické. Vzhledem k trvale vyššímu 
obsahu dusičnanů (45 mg/l), není ale tato voda použitel-
ná pro přípravu umělé výživy kojenců (limit činí 15 mg/l). 
Z hlediska charakteristiky jde o vodu středně mineralizovanou, 
hydrogenuhličitano-vápenatou, s poněkud nepříznivým pomě-
rem vápníku a hořčíku (94% - 6%), obsah hořčíku je nízký - 
6,48 mg/l (optimum je 20 - 30), obsah vápníku naopak vysoký 
-  98,4 mg/l (optimum je 40 - 80). Jde o vodu tvrdou, s optimální 
tvrdostí 2,72 mmol/l (optimum je 2 - 3,5). Protokol se všemi 
analyzovanými ukazateli je k nahlédnutí na MěÚ. Další rozbor 
bude proveden na podzim.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

ukazatel jednotka Skutečnost limit, optimum
tvrdost (Ca+Mg) mmol/l 2,72 2 - 3,5
konduktivita (vodivost) mS/m 54,30 125 (25 - 50)
zákal ZF 0,46 5

NEL mg/l < 0,10

rozpuštěné látky mg/l 418,00 1000 (200 - 400)
ChSK-Mn mg/l < 0,50 3
hořčík mg/l 6,48 20 - 30
vápník mg/l 98,40 40 - 80
sodík mg/l 2,74 200
hliník mg/l < 0,50 0,2
železo mg/l < 0,002 0,2
měď ug/l <1,00 1000
mangan mg/l 0,00057 0,05
chrom ug/l 8,5 50
kadmium ug/l < 0,20 5
nikl ug/l < 2,0 20
selen ug/l < 1,0 10
olovo ug/l < 1,0 10
bór mg/l 0,012 1
sírany mg/l 37,80 250
chloridy mg/l 16 100
fluoridy mg/l < 0,2 1,5
dusičnany mg/l 45,00 50
dusitany mg/l < 0,01 0,50

hydrogenuhličitany mg/l 220

arsen ug/l < 1,0 10
antimon ug/l < 1,0 5
koliformní bakterie apod. KTJ/100 ml 0 0

počet kolonií při 22°C KTJ/ ml 2 500
počet kolonií při 36°C KTJ/ ml 0 100

hodnoty vybraných ukazatelů:

ODPADOVé INFORMACE
Sváteční uzavírka sběrného dvora 
a kompostárny 

Oznamujeme, že ve středu 6. července 2022 bude z důvodu 
státního svátku zavřený odpadový sběrný dvůr a městská kom-
postárna. Děkujeme za pochopení.  

Mytí kontejnerů
Poslední červnovou sobotu provedla spol. Marius Pedersen a.s. 

umytí kontejnerů na plasty, papír a bioodpad na veřejných sběr-
ných stanovištích tříděného odpadu po celém městě. Nádoby umy-
la speciální mobilní myčkou, která každý kontejner vloží do svého 
vnitřního uzavřeného prostoru a soustavou trysek a vodou se sa-
ponátem nádobu umyje. Před myčkou jela svozová vozidla, která 

kontejnery před umytím vyprázdnila. Přesto, že má město na veřej-
ných stanovištích více než 100 kontejnerů, umytí bylo provedeno 
rychle a efektivně během jednoho dne.    

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Adresný svoz plastů s nápojovými kartony  
a papíru od domů

Z důvodu podpory třídění odpadů a snižování množství 
směsného komunálního odpadu (SKO) ukládaného na skládku, 
byl od ledna letošního roku, u rodinných domů v k.ú. Police n.M. 
a Velká Ledhuje, zaveden adresný svoz plastů s nápojovými kar-
tony a papíru. Na základě smlouvy o výpůjčce je zájemcům zdarma 
přidělován 1 pár popelnic se žlutým a modrým rozlišením, které si 
umístí u domů a soustřeďují do nich vytříděný odpad.  Podle svo-
zového kalendáře je pak přistavují k výsypu. Svoz PL s NK probíhá 
pravidelně 1 x za 2 týdny a svoz PAP 1 x za 4 týdny. Svozový den je 
ve čtvrtek. Tyto svozy se pravidelně střídají se svozem SKO, který se 
bude svážet celoročně 1 x za 2 týdny. 

Zájemci o přidělení nádob na tříděný odpad z rodinných 
a řadových domů v k.ú. Police n.M. a Velké Ledhuje se mohou stále 
přihlašovat prostřednictvím přihlášky, kterou najdou na webo-
vých stránkách města a na letáku, který je k dispozici na rad-
nici a v informačním centru v Pellyho domech.

Město připravuje zavedení adresného svozu také v k.ú. 
Radešov, Hlavňov, Pěkov a Hony. Po vyhodnocení rozeslané an-
kety, bude pro zájemce, pravděpodobně v červenci, spuštěno při-
hlašování o přidělení nádob společně s k.ú. Police n. M. a Velká 
Ledhuje, tedy prostřednictvím společné písemné přihlášky 
nebo elektronicky, na webových stránkách města Police n. M.  
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ODPADOVé hOSPODÁŘStVí

Nové sběrné místo 
použitých oděvů a textilu 
pro Diakonii 

V nejbližších 
dnech přiby-
de v Polici n. 
M. nové sběrné místo použitých oděvů, 
textilu a dalších drobných věcí z domác-
ností. Na stanoviště tříděných odpadů 
v Zahradní ulici bude umístěn kontejner 
sociálního družstva Diakonie, které už 
29 let, v rámci svého sociálního programu, 
provozuje síť sběrných stanovišť ve měs-
tech.  Diakonie zde kontejner umístí a bude 
také obsluhovat - odložené věci odvážet 
a v rámci svého projektu s nimi nakládat. 
V rámci své činnosti je Diakonie schopná 
zajistit materiální pomoc všem, kteří ji po-
třebují, bydlení pro potřebné a nabídkou 
pracovních příležitostí pro osoby znevý-
hodněné na trhu práce. Celá oblast sběru 
použitého šatstva a dalších drobných věcí 
z domácností současně výrazně ovlivňu-
je životní prostředí jako prevence vzniku 
odpadů. Veškerý sběr textilního materiálu, 
včetně sběru z kontejnerů, dokáže Diakonie 
Broumov přetřídit, využít nebo zpracovat. 
Vybudovala vlastní třídírnu a dále i vlastní 
provoz na zpracování textilu již nevhod-
ného k nošení či nějak poškozeného, a to 
na čistící plachetky. Z materiálu, který by 
jinak skončil na skládkách, se smysluplně 
využije cca 70 %. 

Neváhejte proto spojit potřebné s uži-
tečným  a nepotřebné oděvy a další věci 
neházejte do popelnice, ale do  kontejnerů 
sociálního družstva Diakonie.  

VýSlEDky SyStéMu  
EkO-kOM ZA ROk 2021

Systematický 
rozvoj třídě-
ní a recyklace 
odpadu z obalů probíhají v ČR již 25 let. 
Funguje zejména díky spolupráci průmyslu, 
obcí a měst a Autorizované obalové 
společnosti EKO-KOM, která provoz 
systému v ČR zajišťuje. Ke konci roku 2021 
bylo do systému zapojeno 21292 firem 
a 6169 obcí ČR. Díky nim je třídění odpadu 
dostupné pro 99% obyvatel a 73% z nich 
odpad řídí.

V ČR slouží k oddělenému sběru odpa-
dů především barevné kontejnery a menší 
nádoby na tříděný odpad, umístěné přímo 
u domů. Aktuálně je jich už přes 678 tis. 
A barevné nádoby mají Češi stále blíž; ze 
svých domovů k nim ujdou v průměru jen 
89 m, to je asi 127 kroků. Tyto parametry 
řadí ČR mezi evropskou elitu. 

Dostupnost barevných kontejnerů a jed-
noduché pochopení tuzemského systému 
třídění odpadů se odráží i na ochotě lidí 
třídit odpad. Za uplynulý rok vytřídil kaž-
dý obyvatel ČR celkem cca 72 kg tříděného 
odpadu, z toho cca 23 kg papíru, 15 kg skla, 
17 kg plastů, 16,5 kg kovů a 0,5 kg nápojo-
vých kartonů. Z celkových více než 1,33 mil. t 

obalů uvedených v roce 2021 na tuzemský 
trh, jich bylo 77% předáno k recyklaci 
nebo energetickému využití. U papíru 
se podařilo dosáhnou 91% (88 + 3) míry 
recyklace a energetického využití, u skla 
81%, u plastů 75 % (43 + 32), u hliníku 
27%, u železa 81% a u dřeva 39% (35 + 4).  
I v Polici n. M. se lidé naučili třídit a přines-
lo to i ovoce v podobě umístění na 3. místě 
v soutěži obcí ve třídění odpadu, jak jsme 
psali v minulém čísle. Důležité ale je, že ten-
to odpad nekončí na skládce, město díky 
tomu platí po část roku nižší odpadový popla-
tek, a i když jsou stále ještě v třídění rezervy, je 
to dobrý základ pro dosažení třídících kritérií 
stanovených zákonem.   

Osvědčení pro město Police nad 
Metují, o vlivu třídění odpadů 
na životní prostředí 

Společnost EKO-KOM a.s. také předala 
městu Police n. M. každoroční osvědčení 
o úspoře emisí. V roce 2021 bylo díky 
třídění a recyklaci papíru, plastů, skla, 
kovů a nápojových kartonů, vytříděných 
polickými občany, uspořeno cca 258 t 
CO2 ekvivalentu a cca 6,9 mil. MJ ener-
gie. Za celý EKO-KOM, tedy za všechny, 
kteří jsou v něm zapojeni, bylo uspořeno 
23,9 mil. GJ energie, tedy zhruba tolik, kolik 
v průměru spotřebuje za rok více než 367 
tis. domácností. V případě aktuálně dis-
kutovaného globálního oteplování přispěl 
systém tříděného sběru a využití odpadů 
Eko-kom ke snížení emisí a uhlíkové stopy 
o 987 597 t CO2 ekvivalentu.

Společnost EKO-KOM a.s. děku-
je městu a všem občanům Police n. M. 
za dlouholetou spolupráci a zodpovědný 
přístup ke třídění odpadů.

s použitím informací spol. EKO-KOM a.s. 
sestavil Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

PROjEkt „OSVětA Dětí 
jAkO úČINNý NÁStROj 
V bOjI PROtI PlýtVÁNí 
POtRAVINAMI“

Plýtvání potravinami je celosvěto-
vý problém. Podle Zprávy Mezivládního 
panelu pro změnu klimatu vzniká při-
bližně třetina celosvětových emisí skle-
níkových plynů při zajišťování jídla. O to 
více je alarmující, že až třetina vyrobe-
ných potravin v Evropě skončí jako od-
pad. Odnaučit děti plýtvat jídlem je cíl 
projektu Smart Food, o kterém jsme měli 
možnost hovořit s jeho autory Igorem 
Červeným (IČ) a Lucií Veselou (LV).

LV: Plýtvání potravinami je problém, 
který prochází napříč celým potravino-
vým řetězcem, a hovoříme až o třetině 
celkové produkce, která přijde nazmar. 
Pokud se potom blíže zaměříme na to, kde 
se nejvíce plýtvá v rámci potravinového 
řetězce, takzvaně „od vidlí až po vidličku“, 
není to u zemědělců ani u výrobců či v ob-
chodech, ale právě u spotřebitelů, tedy 

v domácnostech či restauracích. Ve vyspě-
lých zemích hovoříme o více než polovině 
celkového potravinového odpadu (53 %). 
Příčin je mnoho, ale z mého pohledu lze tuto 
situaci skrze působení na spotřebitele mě-
nit a příčiny plýtvání částečně eliminovat. 
Jak si stojí ČR?

LV: Pokud se podíváme n a výsledky 
rozborů směsného komunálního odpadu 
z brněnských domácností, tak uvidíme, že 
potravinami se stále plýtvá, a to ne v malé 
míře. Jde průměrně o 33,3 kg na osobu 
za rok (údaj z roku 2021). Prostor pro zlep-
šení zde tedy určitě je. Na druhou stranu 
v porovnání s evropským průměrem (dle

FUSIONS - 91,7 kg) na tom jsme dle 
mého názoru relativně dobře. To může 
do jisté míry vycházet z naší historie a ne 
příliš dlouhé tradice konzumerismu na na-
šem území. Během kvalitativních šetření 
bylo znát, že problematika se spotřebi-
teli dostává pod kůži a především mla-
dá generace o ní začíná stále více mluvit  
a  přemýšlet.

udržitelnost rezonuje společností
Je to trochu paradox, protože právě 

mladší generace plýtvá statisticky víc než 
například lidé v důchodu. A důvod? Životní 
úroveň roste, lidé se ve větší míře stravují 
mimo domov nebo využívají dovážky ho-
tových jídel. Není proto tak samozřejmé, 
že každý umí plánovat spotřebu potravin, 
správně suroviny uchovávat, uvařit, na-
tož zavařovat, sušit či nakládat. Vzhledem 
k postupující urbanizaci se situace může 
horšit, protože dětem chybí přímý kontakt 
s produkcí.

Evropská komise má v plánu nesnad-
ný úkol – snížit množství potravinového 
odpadu u maloobchodu a spotřebitelů 
o 50 % do roku 2030. Co bude podle Vás 
především potřeba změnit?

LV: Aby bylo možno hovořit o změně, 
musíme znát výchozí stav. Nelze stavět 
na odhadech. Šetření v podobě dotazníků 
či deníků vždy budou zkreslená. Spotřebitel 
není schopen odhadnout reálnou míru plýt-
vání. Dokonce více než 80 % responden-
tů uvádí, že potravinami neplýtvá téměř 
vůbec. Je tedy potřeba provést rozbory 
odpadů napříč celou EU a odhalit, co k plýt-
vání vede a kterým směrem se v působení 
na chování spotřebitelů vydat.

Absence dat se tedy jeví jako zásadní 
pro přijetí klíčových opatření. Zlepšilo 
se v poslední době v tomto ohledu něco? 

LV: Ano, proto jsme měřili reálné množ-
ství potravinového odpadu u 900 domác-
ností. Šetření bylo naprosto anonymní 
a domácnosti o tom nevěděly, nebyly tedy 
nijak ovlivněné. V tom byl projekt Mendlovi 
univerzity unikátní, odhalil totiž skuteč-
nost. Nyní tak máme k dispozici reálnou 
představu o tom, kolik potravin končí v čer-
ných popelnicích. 

Potravinovým odpadem se na Men-
delově univerzitě intenzivně zabýváte již 
od roku 2019, jaká jsou klíčová zjištění? 
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Proč se plýtváním potravinami zabývat? 
Můžete shrnout základní celosvětové 
údaje?

LV: Díky výzkumu dnes víme, jakým 
množstvím potravin je v domácnostech 
plýtváno, jaká je struktura odpadu, tedy čím 
se plýtvá, ale nejen to. Zjistili jsme přede-
vším, že informovanost společnosti je zcela 
zásadní a může v boji proti plýtvání pomoci.

V rámci uskutečněného experimentu 
se tak již po prvním roce projevily po-
zitivní výsledky komunikační kampaně 
namířené proti plýtvání. U domácností, 
na které jsme působili, jsme naměři-
li pokles potravinového odpadu a po-
sun k žádoucímu chování. Můžete být 
konkrétnější?

LV: Nejvíce se plýtvá ovocem a zeleni-
nou, pečivem, ale také doma uvařeným jíd-
lem (především přílohy). Průměrně jsme 
zbytečně vyhozených potravin naměřili 
37,4 kg/os/rok v prvním roce a 33,3 kg/os/
rok v roce intervenčním. Celkově tedy došlo 
ke snížení o 11 %.

Sledujete rozdíly i mezi jednotli-
vými typy zástavby (sídlištní, vilová, 
venkovská…)? 

LV: Ano, rozdíly zde jsou. Nejvíce jídla 
podle rozboru končí v popelnicích na síd-
lištích, kde oproti venkovu či vilové zástav-
bě lidé nemají možnost kompostovat nebo 
krmit zvířata a všechny přebytky pak vět-
šinou končí bez dalšího využití v černých 
popelnicích. 

Pojďme si představit projekt Smart 
Food. Jak vznikl, co je jeho cílem a kdo se 
do něj zapojí?

LV: Myšlenku na pokračování podpoři-
la kladná reakce žáků i učitelů na kampaň 
proti plýtvání, která se rovněž probojova-
la mezi „top rated“ komunikační projekty 
v soutěži Zlatý středník. S Igorem Červeným 
se známe dlouho a právě on přišel s myš-
lenkou zprostředkovat informace dětem 
tak, aby to pro ně bylo opravdu lákavé 
(skrze platformu Futurebooks). Tak vznik-
la spolupráce mezi Pedagogickou fakultou 
Univerzity Karlovy a Provozně ekonomic-
kou fakultou Mendelovy univerzity v Brně, 
jejímž cílem je především hravě informovat 
o problematice plýtvání. 

IČ: V pilotním ověření se do projektu 
zapojí pět základních škol z území hlavního 
města Prahy, a to především z toho důvo-
du, že Magistrát hlavního města Prahy po-
skytl projektu finanční podporu skrze své 
Evropské fondy (konkrétně skrze Operační 
program Praha – pól růstu ČR). Během eva-
luace si u žáků a učitelů ověříme všechny vý-
stupy, od učebnic a metodiky přes pracovní 
postup až po možnosti rozsahu implemen-
tace tématu do ŠVP (Školních vzdělávacích 
programů), které případně upravíme dle 
jejich doporučení / výsledků ověření. 

Jaké změny si od projektu slibujete? 
LV: Především chceme uceleně informo-

vat o problematice plýtvání, protože každé 
dítě by se o jídle mělo učit. Výsledkem by 
pak měla být pozitivní změna behavio-
rálních vzorců spotřebitele, ve kterých se 
„neplýtvat“ stane novou normou a součástí 
každodenní rutiny a přirozeností, nad kte-
rou nebudou muset více přemýšlet.

Můžete upřesnit tematické okruhy, 
na které se zaměříte?

LV: Okruhů je celkem osm a v podsta-
tě reflektují oblasti, kde vznikají příčiny 
plýtvání nejčastěji, tedy nákup, skladování 
a zpracování potraviny. Konkrétně se jedná 
například o témata: vznik a důvod plýtvání, 
životní cyklus potraviny, plánování spotře-
by, uvědomělý nákup bez podléhání akcím, 
lokálnost, nedokonalý vzhled potravin, 
správné uchování surovin, možnost zpraco-
vání nadbytku, značení potravin atd. 

Sami jste zmínili, že se na plýtvání 
významně podílejí domácnosti. To je dů-
vod, proč v projektu cílíte na děti? 

LV: Ano, tato skupina je velice otevřená 
novým možnostem a informacím a existuje 
zde určitá naděje, že správné návyky přene-
se i do svých domovů a k rodičům. 

Uvádíte, že dosavadní vzdělávací 
materiály postrádají ucelenost tématu 
a nejsou pro děti a žáky dostatečně moti-
vující. Jak toto hodláte změnit? Jak chce-
te dosáhnout potřebné aktivizace žáků? 

IČ: Aktivizace žáků, tedy z výšení č i pro-
dloužení jejich zájmu o téma spjaté s plýtvá-
ním potravinami, se budeme snažit dosáh-
nout pomocí tzv. gamifikace, a to formou 

různých interaktivních prvků, které nám 
systém Futurebooks nabízí. Autoři budou 
moci využít přes 150 rozličných elementů, 
od her přes cvičení až po testy. 

V předešlých odpovědích zmiňujete 
platformu Futurebooks, pojďme ji čte-
nářům líže představit. 

IČ: Systém Futurebooks na naší fakultě 
rozvíjíme ve spolupráci s privátní sférou 
již pátým rokem. Za hlavní přínos osobně 
považuji intuitivní ovládání samotného 
systému a především provedení jeho in-
teraktivních prvků, které využíváme k ak-
tivizaci našich vysokoškolských studentů 
i žáků základních a středních škol. V rámci 
projektu Smart Food se primárně zaměří-
me na transformaci dosavadního poznání 
v oblasti předcházení plýtvání potravinami 
do podoby atraktivních výukových médií. 

Na závěr, můžete prosím čtenářům 
shrnout v několika bodech praktické 
rady, jak může každý z nás omezit plýt-
vání potravinami?

LV: Správně nakoupit je základ, jak 
předcházet plýtvání v každé domácnosti. 
Plánujte si, co budete vařit, sepište si ná-
kupní seznam, nenakupujte, když máte 
hlad, nepodléhejte slevovým akcím, naku-
pujte častěji a menší množství, dejte šanci 
i křivým kouskům a preferujte lokální suro-
viny. Ke skladování také mám několik tipů: 
každá lednice má teplotní zóny a každá 
je vhodná pro jiné potraviny, neukládej-
te do lednice teplé jídlo, udržujte ji čistou 
a nepřeplňujte ji, uspořádejte potraviny dle 
data spotřeby. Rozlišujte mezi minimální 
trvanlivostí a datem spotřeby, je to zásad-
ní rozdíl, používejte své smysly. Na prvních 
příčkách v plýtvání se umisťuje pečivo, 
ovoce se zeleninou a také přílohy a hotová 
jídla. Snažte se: surovinu, ze které vaříte, 
zpracovat na maximum (např. z kostí nebo 
odřezků zeleniny je výborný vývar, z tvr-
dého pečiva zase strouhanka), lépe odhad-
nout množství vařeného jídla, předně vařit 
z potravin, kterým se blíží datum spotřeby, 
přebytek potravin zpracovat – sušením, 
odšťavněním, zavařením nebo mrazením.

podle zpravodaje 
Odpadové fórum, 4/2022 sestavil 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

ODPADOVé hOSPODÁŘStVí

Odpadová statistika za rok 2021
Rok utekl jako voda a je tu opět čas 

na ohlédnutí a zhodnocení, jaký byl z po-
hledu tvorby a třídění komunálních odpa-
dů v Polici n. M. Představu si můžete udělat 
z následujícího přehledu: 

Z míst určených pro odkládání odpadů 
na území města bylo v roce 2021, pro-
střednictvím společnosti Marius Pedersen, 
a.s. a pana Šofra, svezeno a zpracováno ná-
sledující množství komunálního a drobné-
ho stavebního odpadu (pro porovnání jsou 
v závorkách uvedeny údaje za rok 2020):

 y plasty 97.995 (100.455) kg, nápoj. 
kartony 838 (707) kg, sklo 83.715 
(80.958) kg, papír 112.556 (97.575) kg, 

kovy 6.430 (4.666) kg, 
 y pneumatiky 1.872 (3.348) kg, barvy 

a lepidla 3.999 (4.876) kg, léčiva 8 (10) 
kg, rozpouštědla, kyseliny, zásady, foto-
chemikálie, pesticidy a detergenty 430 
(614) kg, oleje 534 (907) kg, infekční od-
pad 17 kg,

 y biologicky rozložitelný odpad 1.025.940 
(695.500) kg,  

 y objemný odpad 203.960 (207.590) kg, 
 y směsný (zbytkový) komunální odpad 

688.329 (788.928) kg,  
 y stavební odpad 292.250 (252.750) kg.    

Celkové množství svezeného odpa-
du v roce 2021 tedy činilo 2.518.873 

(2.238.884) kg.
Toto celkové množství odpadu lze také 

rozdělit následovně: 
 y do kontejnerů na veřejných sběrných 

místech a ve SD bylo vytříděno PL, NK, 
SK, PAP, K, BIO 334.774 (328.271) kg = 
13,3 (14,7) %   

 y do sběrného dvora bylo odloženo celkem 
503.070 (470.095) kg = 20 (21) %, z toho  

 y objemného o. a pneumatik 205.832 
(210.938) kg = 8,2 (9,4) %   

 y nebezpečného o. a olejů 4.988 (6.407) kg 
= 0,2 (0,3) %

 y stavebního o. 292.250 (252.750) kg = 
11,6 (11,3) %   
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ODPADOVé hOSPODÁŘStVí / kNIhOVNA

 y v kompostárně bylo předáno ze soukro-
mé a veřejné zeleně bioodpadu 992.700 
(651.590) kg = 39,4 (29,1) %, 

 y popelnicemi a kontejnery u domů (včet-
ně chalupářů) prošlo 576.329 (683.988) 
kg = 22,9 (30,6) %, 

 y z odpadkových košů, z ulic (smetky), ze 
hřbitova a z ostatních činností technic-
kých služeb a města bylo prostřednic-
tvím překladiště na bývalé skládce u Ra-
dešova odvezeno 112.000 (104.940) kg = 
4,4 (4,7) % odpadů. 

Průměrně tedy na 1 obyvatele města vy-
chází ročně celkem 638 (528) kg odpa-
du, z toho  

 y 85 (77) kg vytříděných do kontejnerů 
(PL, NK, SK, PAP, K, BIO), 

 y 127 (111) kg objemného, nebezpečného 
a stavebního o. a pneumatik odložených 
ve sběrném dvoře, 260 (154) kg biood-
padu, předaného v kompostárně,  

 y 146 (161) kg směsného odpadu odlo-
ženého do popelnic nebo kontejnerů 
u domů;

 y zbývajících 28 (25) kg je podíl na odpa-
du z odpadkových košů, z ulic, ze hřbi-
tova a z ostatních činností technických 
služeb a města. 
Do odpadové evidence se nepočítá vyřa-

zená elektrozařízení a baterie, odebrané 

zpětným odběrem prostřednictvím sběr-
ného dvora a kolektivních systémů Asekol, 
Elektrowin a Ecobat, která činila 29.389 
(21.534) kg.

Pro představu uvádíme, že celkové od-
padové náklady za rok 2021, bez provoz-
ních nákladů technických služeb a po ode-
čtení příjmu od společnosti Eko-kom, 
Asekol, Elektrowin, Ekobat a p. Šofra, které 
činily cca 877.000,-  (819.000,-) Kč, byly 
cca 4.133.000,- (4.169.000,-) Kč, což je cca 
1.050,- (980,-) Kč.na 1 obyvatele. Po ode-
čtení příjmu z odpadového poplatku, který 
činil cca 2.214.000,- Kč, město dofinanco-
valo cca 1.919.000,- Kč, tedy 490,- Kč na 1 
obyvatele. 

Co dodat závěrem?  Podíl PL, NK, SK, 
PAP, K a BIO vytříděných do kontejnerů 
z celkového množství vytvořených odpa-
dů mírně klesl na 13,3 % (o 1,4 %), což je 
stále dosti málo. Tento údaj je ale poněkud 
zkreslený, protože pokud vztáhneme 
vytříděné množství k celkovému množství 
směsného odpadu z popelnic a kontejnerů, 
pak činí podíl vytříděného 37 (32) % a ten-
to podíl už je výrazně příznivější (průměrný 
podíl těchto složek včetně bioodpadu v na-
plněné popelnici je cca 65 %). A i když jsou 
v tomto směru stále ještě značné rezer-
vy, sluší se za dosažený výsledek polické 

občany pochválit. Třídění odpadů nabralo, 
po schválení nového odpadového zákona 
nové směry a je potřebné už nejen kvůli 
tomu, aby město získávalo pro provoz od-
padového systému vyšší finanční příspěvek 
od obalových společností a kolektivních 
systémů, ale splnilo i nově nastavené třídící 
limity a mohlo uplatňovat slevu na popla-
tek za směsné komunální odpady, ukládané 
na skládku. A to nemluvím o předcházení 
vzniku odpadu, zpětném využívání surovin 
a snížení spotřeby energií. Samozřejmostí 
by mělo být, že do popelnic nelze od-
kládat nejen tříděné odpady a bioodpa-
dy, ale ani žádná (tedy ani ta nejmenší) 
vyřazená elektrzařízení, baterie, barvy 
a další nebezpečné odpady.  

Město se snaží stále zlepšovat podmín-
ky a kapacitu pro třídění a řádné nakládání 
se všemi základními složkami komunálního 
odpadu (a má snahu je i nadále zlepšovat), 
a je potřebné je využívat. Ať tedy „Třídí 
celá Police, je to snadné velice“.

Závěrem děkujeme všem, kteří dů-
sledně třídí a se svými odpady řádně 
nakládají podle stanovených pravidel, 
v rámci městského odpadového systému. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Podzim s knihovnou aneb 130. výročí založení 
veřejné knihovny v Polici nad Metují

Z kroniky J. Brandejse: „V roku 1892 
byla tu (v hostinci U Zeleného stromu, dnes 
Pellyho domů – pozn. knihovny) zříze-
na Obecní knihovna pro lid, která hojně 
od obecenstva užívána ku hojnému poučné-
mu čtení jest.“ V roce 1906 měla již 7 000 
svazků. 

Dnes v ní najdete přes 36 000 svazků 
knih a dalších dokumentů, např. audioknih. 
Také knihovna odebírá kolem 75 titulů no-
vin a časopisů. Nyní je už zase možné využí-
vat všech služeb knihovny. Zveme vás tedy 
opět do čítárny, kde si můžete přečíst denní 
tisk nebo poslední čísla časopisů a starší 
čísla si půjčit domů. Také půjčování knih se 
rozeběhlo v plném rozsahu a my máme ra-
dost, že se k nám čtenáři včetně dětí vracejí. 
Opět máte možnost si vypůjčit nově vychá-
zející tituly nebo knížky starší, které stojí 
za přečtení. Jen v loňském roce jsme pro vás 
zpracovali 1 190 nových knih. S výběrem 
zajímavých knih podle jeho přání a gusta 
každému čtenáři rády poradíme.

Na podzim také chystáme akce na osla-
vu knihovnického výročí. A jak jinak, než 
s knihou v ruce:
01. září 
17:00 – slavnostní zahájení podzimních 
oslav výročí založení knihovny
17:30 – beseda s herečkou Uršulou 
Klukovou o její knize Klukoviny Uršuly 
Klukové

Kniha je humor-
ně laděným životo-
pisem známé české 
herečky a komičky. 
Je plná příhod, vy-
právění a vzpomí-
nek na setkání se 
zajímavými a inspi-
rujícími lidmi. Uršula 
Kluková je výborná 
vypravěčka, která se 
umí zasmát sama sobě, potěšit ostatní a vy-
tvářet dobrou náladu. V knize líčí i své zá-
žitky z dětství, popisuje profesionální dráhu 
porodní asistentky a svoji cestu k divadlu. 
Ze všeho nejvíc je to kniha laskavá. A o tom 
všem nám bude paní Kluková vyprávět. 
04. září
16:00 – divadelní adaptace knihy Cukrárna 
U Šilhavého Jima, která získala několik 
cen, např. Zlatou stuhu 2019.. Představení 
amatérského diva-
delního souboru 
Čučka je vtipné, in-
teraktivní, určené 
všem od 9 let do 99 
let.  Má za (hlav-
ní) cíl ukázat, jak 
je důležitá litera-
tura a čtení!! Dělá 
to vtipně, akčně, 
úspěšně. Věříme, 

že Vás nadchne příběh knihovnice Boženky, 
která na Divokém Západě v městeč-
ku Sheydrem (čti Šejdrem) vychovává 
pologramotné desperáty a kovboje svými 
literárními lekcemi a dílnami (asociace 
s Limonádovým Joem a dalšími humoristic-
kými díly není náhodná).

Představení zahraje amatérský 
divadelní soubor Čučka (https://
www.facebook.com/pages/category/
A r t i s t / D iva d l o - % C 4 % 8 C u % C 4 % 8 D
ka-446619299108135/), protagonisty jsou 
Marek Toman, autor (a také Sakramentský 
Bill a další postavy) a Edita Vaníčková 
Makosová, knihovnice z Pedagogické 
knihovny J. A. Komenského (a také 
Knihovnice Boženka a další postavy).
21. září
18:00 – Noc literatury

Projekt odstartoval v roce 2006 v Praze, 
ale od roku 2013 se díky spolupráci se 
Svazem knihovníků a informativních pra-
covníků začal rozrůstat i do dalších měst 
České republiky. V Polici jsme se sešli již čty-
řikrát. V roce 2021 se do projektu přihlásilo 
75 knihoven i dalších kulturních zařízení.

Cílem projektu je představit poslucha-
čům současnou evropskou literaturu ne-
tradičním způsobem - propojením zajíma-
vého textu, neobvyklého místa a originální 
prezentací.
14. října
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 kNIhOVNA

-  čas upřesníme - Slavnostní křest knihy 
Hladoví mladé autorky Elišky Pohnerové

Postapokalyptická sci-fi vypráví příběh 
dívky žijící v divočině ze skla a oceli, plný 
akce a života na pokraji smrti. Když matička 
Země nedovede uživit hladové krky, nezbý-
vá než se bít o život.

Nakladatelská anotace: Panika vypuk-
la, když jí bylo deset. Tehdy se přelidnění 
zvrhlo v katastrofu, hladovění a krvavý boj 
o jídlo. Z lidí se stala zvířata bez soucitu, 
jen se sobeckým 
pudem sebezácho-
vy. Život se omezil 
na sháňku po jídle 
a rvačky. Celie není 
jiná. Dožila se do-
spělosti jen proto, 
že se naučila zápasit 
a lhát o svém žen-
ství. Ve světě tělesné 
síly jsou ženy jen 
ohroženou výjim-
kou, téměř vymře-
lým fenoménem odsouzeným k zániku. Ale 
co když se přeci jen najdou muži ochotní je 
chránit? A co když jejich láska dokáže pora-
zit anarchii?

Zveme vás do knihovny. Připravili 
jsme pro vás kromě výše uvedených akcí 
i další  překvapení.

Půjčovní doba během prázdnin
Oddělení pro dospělé a čítárna se studov-
nou - úterý a čtvrtek: 9-17 hodin
Oddělení pro děti a čítárna se studovnou  - 
pondělí a čtvrtek: 12- 16 hodin

Omezení se týká pátku, kdy bude za-
vřeno. Tak jako v minulých letech nás bě-
hem prázdnin čeká vedle dovolených také 
každoroční údržba fondu, a proto omezíme 
opět i půjčovní dobu.

S koncem školního roku také končí be-
sedy pro žáky v dětském oddělení. Letos 
jsme byli opravdu pilní a rozcházeli jsme se 
až 23. 6. po poslední besedě pro žáky 8.B. 
Celkem v letošním školním roce, ve kte-
rém děti chodily do školy celý školní rok, 
proběhlo 55 besed pro žáky mateřských 
a základních škol ve městě a okolních obcí. 
Hned pro nás byl čas v knihovně veselej-
ší. Pro děti snad taky a bylo to znát na ná-
vštěvnosti dětských čtenářů. Opět chodí 
do knihovny, půjčují si a čtou. I přes páteční 
omezení nabídneme i o prázdninách dětem 
nové knížky, časopisy, přístup na internet, 
možnost zahrát si společenskou hru a pro-
žít v knihovně příjemné a klidně odpoledne. 

Zakončení projektu
V rámci projektu Česko-polské literární 

příhraničí s knihovnou v Radkowě proběhly 
tři on-line besedy, které jsou stále přístupné 
nanašich webových stránkách. Druhou čás-
tí projektu byla internetová literární soutěž 
Bez hranic. Měla tři části: knižní ilustrace, 
báseň a krátká literární forma. Z Police 
jsme se zúčastnili první a třetí části. Děti 
malovali obrázky ke knížkám a paní Olga 
Landová poslala povídku Křižovatky. 15. 

6. Proběhlo v radkovské pobočce knihov-
ny ve Vambeřicích slavnostní zakončení 
projektu.

V úvodu setkání nám zahrálo a zazpí-
valo trio místních hudebníků a věřím, že 
i když byly písně v polštině všem se nám 
líbily. A pak nastal ten okamžik – závěrečné 

předání cen. 

Jednou z oceněných byla i Adriana Fatková
Radost oceněného Artura Němečka sdílela  

i jeho maminka
Ale nezůstalo jen u slavení a proběhlo i jed-

nání o další spolupráci
Na závěr jsme nahlédli do baziliky Matky 
Boží.

Celý projekt je zakončen vydáním bro-
žury, kde jsou všechny soutěžní práce uve-
řejněny. Najdete v ní i 60 ilustrací od polic-
kých dětí a povídku O. Landové. Brožura je 

ve fondu naší knihovny.
Przyjaciel biblioteki
Přítel knihovny

Také partnerská 
knihovna ve Swidnici 
slavila své výročí. 
4. června 1947 byla 
ve Swidnici otevře-
na veřejná knihovna, 
která začínala s 1 159 
knížkami a dnes má 
ve svých fondech 
147 085 svazků. Při oslavách výročí byl 
naší knihovně udělen Tytul Przyjaciela 
Biblioteki - Přítel knihovny jako poděková-
ní za léta spolupráce na mnoha společných 
projektech a setkáních.

Za knižními poklady z našeho 
skladiště knih

Chceme vám nabídnout knížky, které 
podle nás stojí za přečtení a mají nám co 
říci. Na prázdniny vás na cestu za dobro-
družstvím s knížkou zve Katka Boučková:

Pro tento článek se mi nepovede sklou-
bit zadané podmínky, totiž vybrat knížku ze 
svého dětství, která by v našem skladu če-
kala na svoji šanci, že si ji ještě někdo půjčí. 
Bude to knížka z mého dětství, ale nečeká 
ve skladu. Kupodivu ještě pořád zaujímá 
čestné místo v dětském oddělení pod pís-
menkem F. F jako Foglar. F jako fenomén. 
Nebojím se toho označení. Málokterý autor 
se totiž může chlubit tak vysokým počtem 
vydání svých knih jako Foglar. Konkrétně 
nejnovější výtisk Chaty v Jezerní kotlině 
z roku 2018 je již 12. vydáním. Pro úplnost 
poprvé byla vydána v roce 
1939. Nedávno jsem si ji 
znovu pročítala a s přibý-
vajícími roky (nás obou) 
neztrácí na své kráse. 
Dobrodružství, přátelství, 
příroda, rodina, hodno-
ty, které se Foglar snažil 
ve svých knížkách upřed-
nostňovat, a které jsou ak-
tuální stále. Proto možná se 
k foglarovkám vracejí i sou-
časní autoři. Konkrétně Petr 
Hugo Šlik, který navázal 
na  Chatu v Jezerní kotlině 
svým velmi povedeným 
příběhem s názvem Zkáza 
Jezerní kotliny. Dále 
Vojtěch Matocha s knížkou 
Prašina, o které se píše 
„Foglarovsky laděný a mi-
mořádně napínavý příběh“. 
Do třetice u nás v knihov-
ně horká novinka od Víta 
Martina Matějky – Klub 
Klikařů: Boj o Krkavec 
s podtitulem „Dobrodružný 
příběh party kamarádů 
nejen pro fanoušky fogla-
rovek.“ Už se na ni těším.

Vaše knihovnice
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kNIhOVNA / SPOlEČENSkÁ kRONIkA   

Nabídka knih:
 ¾ Wodehouse, P. G. (Pelham Grenville): 
Dostihové pikle

Budou-li zábavné příhody 
Bertieho, jeho obětavého komorníka 
Jeevese a tetičky Dahlie čtenáři pově-
domé, není to náhoda. Dílo slavného 
britského humoristy totiž inspirovalo 
Zdeňka Jirotku k napsání Saturnina. 
Bertie Wooster se svým věrným 
komorníkem Jeevesem odcestuje 
do městečka Maiden Eggesford, aby 
si tam léčil nervy vyčerpané nočním 
životem. Z toho však nic nebude: ob-
jeví se tam totiž teta Dahlia, Vanessa 
Cooková a Orlo Porter, a všichni 
se na Bertieho chystají s různými 
prosbami. A jako by situace nebyla 
už dost spletitá díky lidem a jejich 
vrtochům, je ještě spletitější kvůli vr-
tochům zvířecím...

 ¾ Šilhová, Lucie: Hřích mám pořád 
v záloze 

Sbírka fejetonů s nadhledem, 
sarkasmem a kapkou nekorektnosti 
ukazuje svět očima ženy středního 
věku. „Dívat se na svět očima pade-
sátky je jako koukat do nedopité lah-
ve vína,“ říká autorka. Už si prý dost 
užila, ale ještě ji něco dobrého čeká. 

 ¾ Revell, Nancy: Holky z loděnice
Když muži odejdou do války, je 

třeba, aby jejich práci zastaly ženy. 
Sunderland, 1940. Velká Británie je 
ve válce a do loděnic poprvé nastu-
pují i ženy, aby své vlasti pomohly. 
Všechny se potkají až v loděnicích, 

ale i když přišly z úplně jiných světů, 
ta nejpevnější pouta se vytváří v těch 
nejtěžších časech...

 ¾ Palán, Aleš: Robinsoni a donkicho-
ti: každý člověk je jedinečný, ně-
kteří lidé jsou však jedinečnější

Kniha mapuje příběhy a osobité 
světy sedmi lidí - částečných samo-
tářů, kteří z různých důvodů opusti-
li klasický způsob života a zakotvili 
v divoké přírodě, ale někteří i kolem 
nás, na ulicích měst, v autobusech, 
na venkově či kdekoliv.

 ¾ Wyer, Carol E.: Oko za oko
Detektivní thriller s vyšetřovatel-

kou Kate Youngovou, která tentokrát 
pátrá po rafinovaném a navíc i bru-
tálním sériovém vrahovi.

 ¾ Weaver, Tim: Ztracené střípky
Samostatný krimithriller zkuše-

ného britského autora, jehož prota-
gonistka je uvězněna na opuštěném 
ostrově.

 ¾ Viewegh, Michal: Děravé paměti: 
šedesát báječných let pod psa

Vlastní životopis jednoho z nej-
úspěšnějších českých spisovatelů 
polistopadové éry. Michal Viewegh 
dopsal svoji autobiografii v roce, 
kdy mu bylo šedesát let. Knížka na-
bízí Vieweghův vlastní pohled na to, 
jakým byl učitelem, nakladatelským 
redaktorem a nakonec jedním z nej-
populárnějších prozaiků, jehož lite-
rární díla byla v hojné míře úspěš-
ně zfilmována. Nechybí ani pohled 

do soukromého života: do rodinného 
prostředí, na přátelské a partnerské 
vztahy. Knížka líčí nejen Vieweghovy 
životní úspěchy, ale i prohry a pády.

 ¾ Čuba, Albert: Ocelové srdce
Drsný krimi román z Ostravy plný 

černého humoru je dílem výrazného 
ostravského herce.

 ¾ Kratochvil, Jiří: Škrtiči bohyně Kálí
Sbírka fantaskních, mnohovrs-

tevných povídek významného čes-
kého autora. „Škrtiči jsou má po-
slední povídková knížka -- a tak je 
i mým rozloučením s příběhy. Proto 
jsem do ní zařadil taky dvě povídky, 
o nichž jsem přesvědčen, že jsou vů-
bec tím nejlepším, nejcennějším, ale 
i nejdůležitějším ze všeho, co jsem 
kdy dokázal napsat, Flétnu a Já lo-
šaď.“ Autor k těmto svým stálicím 
přidal i příběhy zcela nové. 

 ¾ Bárta, Václav: Kozí válka
Příběh o klukovské partě ve ves-

nici na Plzeňsku po druhé světové 
válce. Zatímco druhá světová válka 
končí, klukovská pokračuje. V pět-
ačtyřicátém roce osvobodí obec 
dvě armády. Spodní část sovětská 
armáda a horní americká. Kluci se 
s vojáky obou armád brzy skama-
rádí. Demarkační čára, která probí-
há polovinou obce, má na svědomí 
řadu legračních i vážnějších příběhů. 
Vypráví je jedenáctiletý náčelník klu-
kovské bandy z Fidlačky Vašek, řeče-
ný Bimbas.

Dáša Ducháčová

  Svatby
V květnu 4 páry oslavily čas lásky manželským slibem.
5.5.  Martin Korec a Jitka Hlaváčková
 u suchodolské kaple
14.5.  souhlasné ano zaznělo v obřadní síni 
 a manželé si nepřejí jmenovat
14.5.  David Martin Pearson a Anna Tóthová 
 měli církevní obřad v polickém kostele
17.5.  Petr Jenšovský a Barbora Fišerová 
 zvolili suchodolskou kapličku

Dle dostupných údajů mělo ke dni uzavírky tohoto čísla měsíčníku, 
tj. k 20. 6. 2022 město Police nad Metují 3 949 obyvatel.

V květnu 2022 slavili
70 let
paní Karolina Sorokinová
paní Miloslava Važanová
paní Olga Moravcová
paní Jitka Pišiová
pan Josef Scholz
75 let
paní Miroslava Leppeltová
paní Zdenka Vídeňová
pan Jaroslav Goca
pan Pavel Svoboda

80 let
paní Věra Thétová
pan Jindřich Horkel

85 let
paní Zdeňka Šváblová
paní Hana Nosková

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí a nepřejí si být jmenováni v této 
rubrice, nebo si nepřejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto sdělili předem 

na matriku MěÚ Police nad Metují, hambalkova@policenm.cz, 491 509 990

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a mnoho krásných dní plných pohody 

v dalších letech.

Dagmar Hambálková, matrikářka

  Statistika

  Jubilea
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PELLYHO DOMY INFORMUJÍ 
 

POLICKÁ POUŤ 13. – 14. 8. 2022 
VÝZVA POŘADATELŮM 
Prosíme všechny, kteří budou během letošní 
pouti připravovat nějaký program a chtějí  
o něm dát vědět, aby nám zaslali bližší in-
formace (termín a čas, vstupné apod.).   
Podklady pro propagaci zasílejte, prosím,  
do 10. 7. 2022 na e-mailovou adresu  
info@pellyhodomy.cz. 
 

VÝLEP PLAKÁTŮ  
BUDE PROVÁDĚN AŽ OD 10. ČERVENCE 

 
OHLÉDNUTÍ ZA PUTOVÁNÍM SE SKŘÍT-
KEM VILÉMEM A VÍLOU METUJKOU 
V sobotu 28. května proběhla dobrodružná 
stezka plná úkolů doprovázená Vilémem, 
Metujkou a dalšími jejich kamarády 
z kouzelného světa skřítků  
a vodních víl. Obávali jsme se, že nám déšť  
a vítr celou akci překazí, poněvadž skoro celé 
dopoledne propršelo. Nakonec se na nás po 
obědě usmálo štěstí a vysvitlo sluníčko. Při 
plnění úkolů po Polici nad Metují si děti 
protáhly tělo, zazpívaly si, naučily se věšet 
prádlo. Za každý splněný úkol si každé dítko 
odškrtlo kapičku. V cíli čekala slíbená odmě-
na, a to pexeso s obrázky víl a skřítků, které 
pro nás během loňského podzimu ztvárnily 
děti ze škol a školek na Policku.  Kdo chtěl, 
mohl si v cíli namalovat obrázek a pak si z něj 
vyrobit placku na připnutí nebo klíčenku. Na 
závěr nás svou návštěvou poctil Kouzelník 
Tommy, který ohromil nejen děti, ale i jejich 
rodiče. Kdo to také kdy viděl, aby z balónku 
vylétla holubice a stůl se vznášel, že?  

Daniela Vojtěchová 
 

 
 

 
 
KURZ SPOLEČENSKÉHO TANCE 
A VÝCHOVY PRO MLÁDEŽ 
/ Společenský sál Pellyho domů 
rozpis lekcí 
sobota 10. 9.    18.00 hod 
neděle 18. 9.    10.00 hod   
sobota 24. 9.    18.00 hod 
sobota 1. 10.   10.00 hod     
sobota 8. 10.   18.00 hod     1. prodloužená  

sobota 15. 10    18.00 hod 
sobota 22. 10.   18.00 hod 
sobota 29. 10.   18.00 hod     country lekce 
sobota 5. 11.   10.00 hod     
sobota 12. 11.  18.00 hod     2. prodloužená 
sobota 19. 11.  10.00 hod     latinská lekce 
sobota 26. 11.  18.00 hod  
sobota 3. 12.    10.00 hod     
pátek 9. 12.   19.00 hod      věneček 
 

 LETNÍ KINO 
 

/ Víceúčelového sportoviště, Malá Ledhuj  
Projekce pod širým nebem v areálu Víceúče-
lového sportoviště. 
 

CHINASKI: KAŽDEJ VÍ KULOVÝ 
Středa 13. 7. 2022 od 21:30 hod  
(Čtvrtek 14. 7. 2022) 
Nebývale otevřený dokument  ukazuje, že na 
pozadí hudebních úspěchů, vyprodaných 
koncertů, vydání úspěšných alb a desítek 
rádiových hitů, byly také deprese, hádky, 
rozpady přátelství nebo nutnost vyrovnat  
se se smrtí kapelníka Pavla Grohmana.  
Režie časosběrného dokumentu, který vzni-
kal pět let, se ujal režisér Pavel Bohoněk. 
Hlavní aktéři Michal Malátný a František 
Táborský před divákem nic netají a bez obalu 
popisují své tehdejší pocity a rozhodnutí. 
Velký prostor dostali i bývalí členové kapely. 
Cenné svědectví přinášejí bývalí a současní 
manažeři Milan Pešík, Hana Petřinová, Mar-
cel Vyšín z Universal Music nebo Ladislav 
Vajdička z BrainZone. Kariéru Chinaski reflek-
tují i hudební novinář Jaroslav Špulák, rádio 
pluggerka Marta Říhová, muzikantští kolego-
vé David Koller a Petr Janda nebo herec 
Zdeněk Svěrák.  
Dokumentární / Hudební.   
Česko, 2021, 97 min. 
Vstupné: 100 Kč 
 
NENÍ ČAS ZEMŘÍT 
Středa 20. 7. 2022 od 21:30 hod  
(Čtvrtek 21. 7. 2022) 
James Bond, agent 007, skončil aktivní službu 
a užívá si zasloužený odpočinek na Jamajce. 
Klid však nemá dlouhého trvání – objeví  
se totiž jeho starý přítel Felix Leiter ze CIA  
a požádá ho o pomoc. Mise na záchranu 
uneseného vědce se ukáže být zrádnější,  
než se na začátku zdálo. Bond se během 
vyšetřování dostane na stopu nevyzpytatel-
ného zločince, který disponuje nebezpečnou  
a velmi ničivou novou technologií. 
Akční / Dobrodružný / Krimi / Thriller.  
Velká Británie / USA, 2021, 163 min.  
Nepřístupný mládeži do 15 let. 
Vstupné: 100 Kč 
 
KDYBY RADŠI HOŘELO 
Středa 27. 7. 2022 od 21:30 hod  
(Čtvrtek 28. 7. 2022) 
Standa a Bróňa jsou dobrovolní hasiči  
na jedné malé vesnici. Zatímco se nešikovný 
Standa těší na brzké narození syna, jeho 

starší kamarád Bróňa, který je pro Standu 
vzorem, již nemá radost ze života, protože 
mu nedávno zemřela manželka. Věci  
se začnou měnit v momentě, kdy během 
Velikonočního jarmarku narazí dodávka  
do lidí. Řidič od nehody uteče dřív, než si ho 
stane někdo všimnout. Lidé jsou přesvědčení, 
že šlo o teroristický útok a sváteční náladu 
střídá atmosféra strachu, nenávisti a dezin-
formací, do které se místní obyvatelé včetně 
vystrašeného Standy propadají. Napomáhá 
tomu i Bróňa, který je o terorismu přesvěd-
čen, a snaží se s tím něco udělat. Pocit ne-
bezpečí mu vlévá novou krev do žil a z hasič-
ského sboru se stává domobrana. 
Komedie / Drama. Česko, 2022, 84 min. 
Nevhodný mládeži do 12 let. 
Vstupné: 100 Kč 
 
ZNÁMÍ NEZNÁMÍ 
Středa 03. 08. 2022 od 21:30 hod  
(Čtvrtek 04. 08. 2022) 
Hořkosladká komedie o partě českých  
a slovenských přátel, kteří se sejdou v praž-
ském bytě, aby oslavili příchod Nového roku. 
Znají se už dlouho a i toto setkání by se neslo 
v duchu klasické silvestrovské oslavy, kdyby… 
Kdyby se nenarodil zdánlivě nevinný nápad: 
dát všechny mobilní telefony na stůl a nahlas 
sdílet každou doručenou zprávu a dát  
na hlasitý odposlech každý příchozí hovor. 
Kolik toho o sobě nesmíme vědět, abychom 
mohli zůstat přáteli, milenci, manželi, rodi-
či…? Stačí jeden večer a z dobrých známých 
se stanou neznámí. Adaptace světoznámé 
předlohy Naprostí cizinci z pera scenáristy 
Petra Jarchovského. 
Komedie. Česko, 2021, 103 min.  
Nevhodný mládeži do 12 let. 
Vstupné: 100 Kč 
 
PREZIDENTKA 
Středa 10. 08. 2022 od 21:00 hod  
(Čtvrtek 11. 08. 2022) 
Kateřina Čechová (Anna Geislerová), historic-
ky první česká prezidentka, má za sebou rok 
v úřadu. Je zahlcená prací: její program  
je každý den nabitý k prasknutí. Občas  
by si chtěla v klidu odpočinout bez pozornos-
ti celé republiky. Jednoho dne se odhodlá  
k riskantnímu kousku. Vezme si paruku  
a v dokonalém převleku se v noci potají 
vytratí z Hradu. Plán jí vyjde dokonale. Kate-
řině se noční dobrodružství inkognito v pod-
hradí mezi lidmi zalíbí. Seznamuje se se 
sochařem Petrem (Ondřej Vetchý), kvůli 
kterému se do města vydává každou noc. 
Petr nemá ani ponětí, kdo okouzlující žena, 
do které se zamiloval, ve skutečnosti je. 
Situace se však brzo vymkne kontrole a pre-
zidentčiny noční výlety se provalí. Kateřina  
se musí snažit, aby si vybojovala právo  
na lásku, která jí náleží stejně, jako které-
mukoliv jinému člověku na světě. 
Komedie / Romantický. Česko, 2022, 97 min.  
Nevhodné mládeži do 12 let.  
Vstupné: 120 Kč 
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CHYBY 
Středa 17. 08. 2022 od 21:00 hod  
(Čtvrtek 18. 08. 2022) 
Ema (Pavla Gajdošíková) je energická pěta-
dvacetiletá prodavačka v supermarketu  
na malém městě. Tomáš (Jan Jankovský)  
je třicetiletý pokrývač žijící v nedaleké vesni-
ci. Jedna noc, od které ani jeden z nich nic 
zásadního nečekal, rychle přeroste ve vztah, 
lásku a společné bydlení. Ema se rozhodne 
Tomášovi svěřit se vším, co v životě prožila. 
Toho to ale nezajímá, protože oba podle něj 
mají žít jen teď a tady. Náhodné setkání 
s minulostí ovšem nečekaně odstartuje sérii 
událostí, která obrátí životy obou dotyčných 
naruby. Romantický / Drama. Česko, 2021, 
99 min.  Nepřístupný mládeži do 15 let. 
Vstupné: 100 Kč 
 
SRDCE NA DLANI 
Středa 24. 08. 2022 od 20:30 hod  
(Čtvrtek 25. 08. 2022) 
Láska se na věk nebo na místo neohlíží. Nikdy 
nevíme, kdy a kde nás potká. Můžeme  
se zamilovat ve školce, v důchodu, na ulici,  
v parku. Kdykoliv a kdekoliv.  
Josef (Boleslav Polívka) se těší, že si po  
odchodu do penze konečně splní svůj dávný 
sen a stane se pouličním klaunem. Svým 
šarmem okouzlí i ráznou Marušku (Eliška 
Balzerová), majitelku pojízdné kavárny. Jako 
by se ti dva hledali celý život. Ale není  
na osudovou lásku přece jen trochu pozdě? 
Navíc se k Josefovi do vily právě stěhuje jeho 
dcera Anička (Jana Pidrmanová) i s pětiletým 
Honzíkem. Domnívá se, že s chlapy definitiv-
ně skončila, ale setkání s dávnou láskou 
Pavlem (Matouš Ruml), ji zasáhne u srdce.  
K Honzíkovi do školky nastupuje nová holčič-
ka Evička. Honzík poprvé zažívá pocity spoje-
né s láskou, úplně se v nich neorientuje a tak 
sbírá rady od maminky, dědečka Josefa nebo 
sympatického strejdy Karla (Vladimír Polív-
ka). I toho potká ve školce láska, když  
se zamiluje do Honzíkovy paní učitelky Elišky 
(Kristína Svarinská). A aby toho sbližování 
nebylo málo, Karlův basset Váleček si velmi 
rozumí s Eliščinou bassetkou Šalinou. Láska 
přináší do životů našich hrdinů naději a krá-
su, ale i komplikace a překážky, které budou 
muset s úsměvem a dobrou vůlí překonat.  
Komedie. Česko, 2022, 95 min. 
Vstupné: 100 Kč 
 
DĚDA 
Středa 31. 08. 2022 od 20:30 hod  
(Čtvrtek 01. 09. 2022) 
K rázovitému valašskému dědovi (František 
Segrado) přijíždějí na prázdniny vnoučci 
(Anička Čtvrtníčková a Jáchym Dimov)  
z Prahy. Zaneprázdnění rodiče (D. Suchařípa 
a P. Hřebíčková) vysílají děti v dobrém úmys-
lu změnit jejich virtuální svět internetu, 
mobilů a tabletů. Na Valašské vesnici totiž 
vše funguje trošku jinak. Ne, že by tu nebyl 
signál, ale Ti Valaši zkrátka žijí tak trochu 
jinak, po svém. Navíc pokud na půdě dědovy 

chaloupky naleznete zapomenutý poklad, 
který začne zajímat i zbytek vesnice,  
máte rázem jízdenku na tajemnou exkurzi 
historií starého Valašska od jara až do zimy. 
Rodinný / Komedie. Česko, 2016, 112 min.  
Vstupné: 100 Kč 
 

INFORMACE K PROJEKCÍM LETNÍHO KINA 
! ! ! Pro případ špatného počasí je stanoven 
náhradní termín - čtvrtek, ve stejný čas. ! ! !  
Aktuální informace ohledně konání / nekoná-
ní budou k dispozici na www.pellyhodomy.cz, 
facebooku nebo tel. č. 602 645 332.  
Prodej vstupenek na místě, hodinu před 
začátkem.  
Čas zahájení je orientační, začínáme po set-
mění. Deky, stoličky, křesílka s sebou. 

KOLÁROVO DIVADLO                                                                                                                              
 

MAUGLÍ  
Úterý 30. 8. 2022 / Kolárovo divadlo 
Představení Divadla U staré herečky. Příběh 
na motivy Knihy džunglí Rudyarda Kiplinga. 
Mauglí – to je indická džungle, divoké šelmy, 
zákeřní plazi, ztracené dítě a jedna housen-
ka... Příběh o odvaze a přátelství se neobejde 
bez napětí a trochu nebezpečí, ale určitě  
se obejde bez zbytečných slov. 
Vstupné: 80 Kč 
 

 
 

PELLYHO DOMY  
 

K. J. SAX  - Koncert Kateřiny Janečkové 
Úterý 12. 7. 2022 od 19:00 hod  
/ Terasa nebo sál 
Dvě hodiny skvělé hudby na terase Pellyho 
domů. Charismatická Kateřina se věnuje hře 
na saxofon již dvacet let. Poslední čtyři roky 
intenzivně na akcích privátních i pro veřej-
nost. Dvanáct let působila jako barytonsaxo-
fonistka v Police Symphony Orchestra.  
Během covidové karantény se dostala  
do povědomí díky svým koncertům z balko-
nu, které se vysílaly do nemocnic a domovů 
pro seniory ve východních Čechách. Poslední 
měsíce se věnuje buskingu (pouličnímu muzi-

círování) po Evropě. Svoje dobrodružství sdílí 
na sociální sítě a inspiruje lidi, aby  
si šli za splněním svého snu. 
V případě nepříznivého počasí se uskuteční 
na sále v přízemí Pellyho domů. 
Na místě bude zajištěn prodej drobného 
občerstvení, terasa / sál přístupná hodinu 
před konáním akce. 
Vstupné 100 Kč 

 
Krajina NAŠE - krajina DUŠE 
12. 8. - 28. 8. 2022  
/ Konferenční místnost Pellyho domů 
Prodejní výstava olejomaleb a akvarelů Adély 
Jenkové. Obrazy krajin Broumovska a obrazy 
abstraktní, malované intuicí a srdcem. 
Výstava otevřena středa - neděle (pracovní 
dny 8:30 - 17:00, víkendy 8:30 - 15:00) 
Vernisáž výstavy:  
čtvrtek 11. 8. 2022 od 17:00 hod 
 

OSTATNÍ AKCE 
 

BORIS GILTBURG – koncert 
Sobota 16. 7. 2022 od 18:00 hod 
/ Kostel Nanebevzetí Panny Marie 
Vstupné dobrovolné. 
 

POLICKÁ POUŤ / 13. - 14. 8. 2022 
Pouťové atrakce, trh, doprovodný program, 
výstavy, program v Dřevěnce. Více bude 
zveřejněno na samostatných plakátech a na 
www.pellyhodomy.cz.  
Konání pouti bude spojeno s dopravními 
omezeními v centru města.  
 

PETROVICKÉ ZATÁČKY / 20. 8. 2022  
13:00 – 19:00 hod 
Tradiční akce pro akce pro odrážedla, in-line 
brusle, kola, koloběžky... Půjčovna koloběžek 
Kostka, hobby závod na koloběžkách.  
Akce se koná pouze za příznivého počasí. 
Více na samostatných plakátech a na 
www.sportvpolici.cz 
 

PŘIPRAVUJEME NA ZÁŘÍ 
 

PODZIMNÍ JAZZ 
Pátek 2. 9. 2022  
/ Terasa nebo sál Pellyho domů 
Koncert Markéty Nádvorníkové. 
 

LETECKÁ ZÁCHRANKA V NAŠEM KRAJI 
Pátek 9. 9. 2022  / Sál Pellyho domů 
Beseda leteckého záchranáře Milana Jakubce 
a jeho kolegů o fungování letecké záchranné 
služby v Královéhradeckém kraji.  
Součástí prezentace budou videa a fotografie 
z reálných akcí. 
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DRÁTOVANÝ VĚNEČEK  
Čtvrtek 22. 9. 2022 od 17:00 hod / Konfe-
renční místnost Pellyho domů 
Tvoření s Lenkou Vítkovou Kozárovou. Délka 
kurzu min. 2 hodiny.  
Rezervace nutná předem na tel. 724 924 863, 
e-mailem na obchod.lenka@email.cz nebo 
osobně v obchodě Lenka v Polici nad Metují.  
Počet míst omezen. 
Cena 350 Kč (zapůjčení nářadí a materiál v 
ceně ).  
 

PŘIPRAVUJEME  
 

POLICKÉ DIVADELNÍ HRY 
říjen - listopad 2022  
/ Kolárovo divadlo 
Vystoupí ochotnické soubory z Police nad 
Metují, Meziměstí, Jaroměře a Nového Měs-
ta nad Metují. Kompletní program s podrob-
nými informacemi bude k dispozici koncem 
srpna na www.pellyhodomy.cz a na samo-
statných plakátech. 
Prodej vstupenek od 5. 9. 2022 v Informač-
ních centrech v Polici nad Metují, Hronově  
a Náchodě a on-line na www.pellyhodomy.cz 
 
TŘETÍ PRST NA LEVÉ RUCE 
ADF Praha 
Pátek 7. 10. 2022 od 19:00 hod  
/ Kolárovo divadlo 
Iva Pazderková a Martina Randová v neoby-
čejném příběhu obyčejné irské rodiny. 
Dvě sestry, které si bývaly velmi blízké,  
se dnes už téměř nevídají. Nečekaná událost 
je však jednoho dne znovu svede dohroma-
dy. S notnou dávkou odvahy, lásky i svéráz-
ného humoru se ve vzpomínkách vydávají  
do dob svého dětství a dospívání,  
aby si k sobě znovu našly cestu. Třetí prst  
na levé ruce je hra o blízkosti, bezpodmíneč-
né lásce, tanci a naději na odpuštění. 
Vstupné: 490 Kč 
 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
 

CYKLOBUSY A TURISTICKÉ AUTOBUSY 
Pěkné počasí přímo vyzývá k výletu na kole. 
Letos bohužel přes Polici nad Metují žádné 
cyklobusy nejezdí.  
V Informačním centru pro vás máme alespoň 
přehled posílených turistických spojů 
s přepravou kol (max. 6 kol):  
 Police n. M. – Machov – Karlów 
 Police n. M. – Machov – Bělý – Police n. M. 
 Police n. M. – Suchý Důl – Slavný – Hlav-

ňov – Hvězda – Police n. M. 
 Police n. M. – Česká Metuje – Teplice n. M. 

– Adršpach 
Informace o těchto spojích jsou samozřejmě 
zveřejněny také na www.idos.cz  
V Informačním centru máme k dispozici také 
orientační mapku s turistickými autobusy s 
přepravou kol v celém Královéhradeckém 
kraji. Můžete si ji k nám přijít prohlédnout, 
nebo si ji rovnou odnést domů.  
 

LETNÍ TURISTICKÉ NOVINY 
Po delší době u nás opět naleznete magazín 
Kladského pomezí spolu s novinami Letní 
Broumovsko a Turistické noviny Východní 
Čechy. Najdete v nich rozhovory se zajíma-
vými lidmi regionu, články o nejrůznějších 
místech v okolí, tipy na výlety, ale i kulturní  
a sportovní akce, které nás v létě čekají. 
 
NOVINKY V PRODEJI 
Šité dekorace paní Birkeové Mrázové 
Šitá zvířátka, andělky, princezny i skřítky jste 
v infocentru již zajisté viděli. Paní Lydie Bir-
keová Mrázová nám dodala nové krásné 
výrobky s označením Regionální produkt 
Kladského pomezí – ručně šitou panenku 
Barunku a Andělku, která sama stojí. Vhodné 
jako dárek, potěší dítě i dospělého.  
Prodejní cena Barunky je 300 Kč a Andělky 
350 Kč. 

Kniha o Kladském pomezí 
Kladské pomezí – česko-polský region na 
rozhraní východních Čech a Dolního Slezska. 
Jan Ježek se ve své knize pokusil slovem  
i obrazem zachytit a přiblížit kulturní i pří-
rodní krásy tohoto nádherného koutu. Autor 
nás provází krajinou prostřednictvím příbě-
hů, jež odkrývají zvláštností místní přírody  
i kulturní fenomény pro Kladské pomezí 
typické. Vše doplňuje velkým množstvím 
fotografií, pořízených v průběhu posledních 
dvaceti let, přičemž mnohá atraktivní místa  
či přírodní i kulturní objekty jsou v této po-
době zachyceny vůbec poprvé. 

 
LETNÍ SOUTĚŽ DÉČKA 2022 

Spravte to TO! 
Ajajajaj! Déčko je těžce porouchané. Roztře-
pená duha, špunti nafouklí jak balónky pole-
tují vzduchem, slunce se kutálí po nakloněné 
podlaze. Nic nefunguje, jak má. Z rozbitých 
útrob Déčka se sype záplava šroubků a kole-

ček. Rozsah nehody je bohužel tak velký, že 
se naši hrdinové bez tvé pomoci neobejdou! 
Sbírej chytré lidské vynálezy a posílej je na 
Déčko, aby je Prga mohla použít jako sou-
částky do rozbitého stroje a postupně ho 
opravit.  
Od začátku prázdnin se dozvíš víc i v našem 
Informačním centru. Více na 
www.spravtetoto.cz a www.policko.cz  
 

 
 

PŮJČOVNA KOLOBĚŽEK 
Vyzkoušejte sportovní koloběžku a poznejte 
Polici nad Metují a její krásné okolí jinak než 
pěšky nebo ze sedla kola. Jízda na koloběžce 
Vás nadchne! Koloběžky je možné zapůjčit v 
Informačním centru v Pellyho domech, v jeho 
provozní době. K zapůjčeným koloběžkám 
bezplatně nabízíme přílby, bezpečnostní 
zámky, nářadí. Ceník půjčovny koloběžek i 
doporučené trasy naleznete na webu 
www.sportvpolici.cz.  

  
TOULAVÝ BAŤOH 
Přemýšlíte nad tím, kam se vypravit na výlet 
s dětmi? Toulavý baťoh má pro vás pestrou 
nabídku tipů na výlety, během kterých může-
te zábavnou formou poznávat krásy Kladské-
ho pomezí. V Polici nad Metují je výdejní 
místo soutěžního razítka ve staré škole 
Dřevěnce. Stačí navštívit 5 míst a získat 5 
razítek Toulavého baťohu. Na pátém místě 
dostanete malou odměnu, a pokud budete 
chtít, můžete zanechat své kontaktní údaje a 
soutěžit o hodnotné ceny. V Polici nad Metují 
je Losování proběhne 4. října 2022. 
 
STOLNÍ KALENDÁŘ POLICKO 2023 
Dobrovolný svazek obcí Policka chystá pro 
nadcházející rok opět stolní kalendář, tento-
krát s fotografiemi Martina Schustera. V 
prodeji bude během podzimních měsíců..  
 
PROVOZNÍ DOBA INFORMAČNÍHO CENTRA 
Červenec a srpen 2022 
Pondělí – pátek:  8:30 – 11:30 a 12:00 – 17:00 
Sobota, neděle:  8:30 – 11:30 a 12:00 – 15:00 
Svátky:        8:30 – 11:30 a 12:00 – 15:00 
Polední přestávka: 11:30 – 12:00 
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MUZEUM PAPÍROVÝCH 
MODELŮ 

 

 
Muzeum papírových modelů, 

Tyršova 341, 549 54 
Police nad Metují. 

Web: www.MPMPM.cz 
E-mail: Info@MPMPM.cz 

Mobil: 777 828 657 
Telefon: (+420) 498 100 910 

 

ČERVENEC A SRPEN 
2022 

Otevřeno: denně 9-17 hodin 
 

OSLAVA NAROZENIN 
MUZEA 

Na začátku června proběhly Oslavy  
10. narozenin Muzea papírových modelů. 
V rámci Oslav přišlo a přijelo pogratulovat 
mnoho hostů. 
Malíř Adam Panáček. Členové Historického 
spolku Antares, Hudebníci Štěpán Přibyl 
s Pavlem Čermákem a Zuzana Dumková. 
Kouzelník Mr. Carlo, další hudebníci: 
Vladimír Kalvach a Jana Šteflíčková a na 
závěr přijeli s gratulací Kája a Bambuláček. 
Mezitím proběhl Den otevřených dveří ve 
firmě Merkurtoys a do Bezděkových sadů na 
autobusové nádraží opět po letech přijel 
vláček. 
 

 
 

Celkem Oslavy 10. narozenin, kromě 
gratulantů, navštívilo více jak 600 lidí. Kája 
s Bambuláčkem nakrojili dort, Muzeum 
„odpálilo“ papírový ohňostroj. 

 
Kája a Bambuláček na sále Pellyho domů 

 

 
Závěr papírového ohňostroje po vystoupení 
kouzelníka, který potěšil hlavně děti… 
 

V expozici Muzea se otevřela nová výstava 
Petra Knotka s názvem „Kouzlo papírových 
modelů“ a pokřtili jsme úžasnou publikaci 
„60 let s vystřihovánkami ABC“. 
Oslavy jsou už za námi. Věříme, že si je užili 
jak naši hosté, tak návštěvníci i modeláři, 
kteří se sjeli z celé republiky. Zvlášť hojně 
a důstojně navštívená vernisáž výstavy 
Petra Knotka potěšila všechny, kteří rádi 
modelují z papíru. 
 

VÝSTAVA V MUZEU 
Petr Knotek: 

Kouzlo papírových 
modelů 

Otevřeno podle otevírací 
doby Muzea papírových 

modelů 
Petr Knotek, žijící a tvořící v Brně, patří už 
tři desítky let k nejznámějším autorům 
papírových modelů v České republice. 
S jeho tvorbou jsou spojena dvě témata: 
1. Dakarské speciály tatrovek Karla 

Lopraise, které nejprve vznikly přímo 
na objednávku „Monsieur Dakar“  
a později v úzké spolupráci s naším 
nejznámějším pilotem kamionů. 

2. Modely těžkých dopravních 
automobilů, z nichž asi nejzajímavější 
je úchvatná série modelů 
legendárních vozů Praga V3S. 

Známé „vejtřasky“ se expozici představují 
ve všech myslitelných podobách: jako 
vojenské stroje, svítivě oranžové s pluhem 
na sníh, klasicky ve žluto-modrém 
provedení jako autojeřáb, modrá nákladní, 
červená hasičská a unikátní (a velice 
zajímavá) je varianta „alegorický vůz“ 
z prvomájových průvodů. 

 
Praga V3S jako alegorický vůz s nápisem „Jelita a 

jitrnice / dodají nám síly více“ 
 

 
Praga V3S „Sněžný šíp“ 

 

Na dalších řádcích trochu poodhalíme 
zákulisí práce autora papírových 
vystřihovánek, nebo, jak říká pan Knotek, 
papírových stavebnic. Protože to není jen o 
tom „vymyslet, jak to slepit“, ale taky 
(minimálně) zajistit, aby se vystřihovánka 
dostala k modelářům. 
Část rozhovoru Michala Erbena s Petrem 
Knotkem: 
K modelařině jste se dostal již v dětství, nebo 
až v pozdějším věku? A jakému 
modelářskému oboru jste se věnoval nejdříve, 
přicházely postupně i další modelářská 
odvětví – které jste přidával? 
Jako kluk jsem stavěl létající modely, jako 
dospělák jsem se velmi dlouho věnoval 
plastikovému modelářství. 
Kdo Vás tedy přivedl k papírovým 
vystřihovánkám, když jste se jim sám 
nevěnoval? Začínal jste již od prvopočátku na 
počítači, nebo i s pravítkem a tužkou v ruce? 
K papírovým modelům, respektive k jejich 
navrhování, mě přivedl syn. Počítač 
nastoupil o něco později. 
Vzpomenete si ještě, jak dlouho trval proces 
vzniku, než se Vaše prvotina dostala na 
prodejní pulty? Už jen samotné vytvoření 
vystřihovánky do publikovatelné podoby něco 
trvá, vybrat tiskárnu, zajistit si prodejní síť 
atd. S přibývajícími modely se vše již stávalo 
rutinou, ale u prvního modelu je nutné si vše 
poctivě odpracovat a nic neodbýt. 
Byl to poměrně zdlouhavý a náročný proces. 
Člověk se mnohému teprve učil. 
Vydat vystřihovánku je jen půlka úspěchu. 
Pak je potřeba ji i prodat. Dneska je to díky 
internetu jednodušší. Ale v polovině 90. nebyl 
u nás tak rozšířený internet, žádné e-shopy a 
podobné dnešní prodejní cesty. Znamenalo to 
objíždět a obtelefonovávat k prodeji vhodné 
obchody? 
V podstatě jste si odpověděl sám. Velmi 
mnoho práce a málo zkušeností. 
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Obal katalogu k výstavě Petra Knotka 

 

Výstava potrvá v MPM do podzimu letošního 
roku a je zahrnuta v rámci vstupného. 
K výstavě vyšel katalog, který je možné si 
zakoupit v Muzeu. 
 

 
Plakát k výstavě 

 

60 let 
s vystřihovánkami ABC 

Publikace 
V letošním roce se pro papírové modeláře 
zakulatilo několik významných výročí. Na 
začátku prázdnin uplyne neuvěřitelných 60 
let od vydání první vystřihovánky v ABC.  
4. července 1962 se na stránkách „ábíčka“ 
objevil žlutý model rakety Vostok 1, ve které 
15 měsíců před tím vyletěl jako první člověk 
do vesmíru sovětský kosmonaut Jurij 
Gagarin. 
Vystřihovánka byla přetištěna z polského 
týdeníku „Skrzidlata Polska“ a jejím autorem 
je Wacław Tabencki. 

 

 
Obálka publikace „60 let s vystřihovánkami ABC“ 
s fotomontáží prvního papírového modelu, který 

se objevil na stránkách ABC 
 

Dalším výročím, které ovšem není kulaté, 
ale půl-kulaté, je výročí samotného 
časopisu ABC. První číslo totiž vyšlo roku 
1957, takže letos „ábíčko“ oslavuje 65. 
narozeniny! 
A třetím výročím je ukončené první 
desetiletí fungování Muzea papírových 
modelů v Polici. 
A když si tohle všechno sečtete, zjistíte, že 
nemůžete nereagovat. 
A tak přišla skupina „papírových 
archeologů“ s nápadem, připomenout 
všechna tato výročí a vydat publikaci 
mapující práci autorů papírových modelů, 
kteří za těch šest desítek let spolupracovali 
s redakcí. A jejich počet se vyšplhal ke 180 
lidem. 
 

 
Jedna vystřihovací strana z časopisu ABC (Lidová 

usedlost autora arch. Richarda Vyškoského) 
 

Publikace „60 let s vystřihovánkami ABC“ 
představuje 141 jednotlivců a k tomu 
dalších 26 autorských dvojic či trojic. 
Úžasnou badatelskou práci odvedli 

„papíroví archeologové“ Stanislav Fajkus  
a Josef Kropáček, kterým zdatně sekundoval 
Robert Pavelka. 
Publikace je unikátní v tom, že poprvé 
uceleně představuje „papíráckou“ tvorbu 
v ABC. Společně s publikací „Místo, kde 
papír ožívá“, která si kladla za cíl zařadit 
papírové modelářství mezi obory 
výtvarného umění, je to další skvělý 
badatelský počin, na kterém se podílelo 
Muzeum papírových modelů. 
Publikaci je samozřejmě možné si v Muzeu 
zakoupit. 
 

VÝSTAVY V ZELENÉM 
DOMEČKU 

Veronika Pešková: 
V jehličí 

Výstava fotografií 
30. 6. – 31. 7. 

Otevřeno denně 9-17 hodin 
Veronika Pešková je mladá fotografka 
z Prahy. Její tvorba je trochu jiná, je trochu 
zvláštní, ale ve finále vlastně jasná a daná. 
 

 
 

Sama o výstavě v Zeleném domečku 
napsala: „12 fotografií, které v hlavní části 
výstavy uvidíte, ten hlavní fotografický 
celek, byl skutečně na začátku tvořen bez 
většího plánu. Texty, malá cvičení paměti  
a použití slov, vztahující se vždy ke každé 
fotografii mi zpětně umožnily vytvořit si 
k záběrům silnější vazbu. Moje cesta 
k výslednému celku pomalu začínala nabírat 
konkrétnějších obrysů a projevilo se to 
mimo jiné ve výběru názvu: V jehličí.  
Borovice a jehličnany obklopovaly dům, ve 
kterém jsem žila jako malá, rostly jsme 
společně. Staly se živoucím otiskem tohoto 
období. Vidím v nich své staré - pravé já. 
Fotografický celek je posbíranými 
připomínkami domova z různých míst a je 
stejně jako před mnoha lety obklopen 
vzrostlými jehličnany.“ 
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Michal Burget: Obrazy 
Výstava obrazů Zelený domeček 

Vernisáž 4. srpna 
Výstava potrvá do 28. 8. 
Otevřeno denně 9-17 hodin 

Těžištěm tvorby náchodského výtvarníka 
Michala Burgeta je precizní malba, která 
vychází z klasické krajinomalby. K ní 
přidává – jako nadstavbu – fantaskní či 
surreální prvek a tím posouvá sdělení  
o nutný kus dál. 
 

 
Michal Burget: Kmotr (foto autor) 

 

Tím pro sebe získává prostor, kde se na 
plátně v jednom okamžiku setkává rytíř ve 
zbroji s tankem nebo třeba letadlová loď 
s plachetnicí obeplouvající v XVI. století 
svět… 
Výstavy pořádá v rámci Nové Terasy 2022 
spolek Apeiron s podporou Města Police nad 
Metují a Muzea papírových modelů. 
Výstavy v Zeleném domečku podporují: 
ELPOL Police, GLOR, MAS Stolové hory, 
Květinářství U Petry, Zelenina Suchomel, 
Pizzeria Janeba a Ubytování Bělý 70. 
 
 

 

STINKA - koncert 
Terasa před 

Muzeem papírových modelů 
9 července od 19 hodin 

Broumovská hudebnice a spisovatelka 
Hana Lundiaková, vystupující na 
koncertních pódiích pod uměleckým 
pseudonymem „Stinka“ patří 
k neopakovatelným hudebním hlasům 
české scény. 
Mnozí si pamatují její vystoupení 
s akordeonem v Polici nad Metují v rámci 
Polické pouti před pěti lety. 
V rámci Nové Terasy se v Polici představí 
více s kytarou, ale zůstává platné, že bude 
prezentovat svou aktuální tvorbu. 
Po její produkci bude následovat koncert 
Martiny Trchové a Adama Kubáta. 

 
 

MARTINA TRCHOVÁ, 
ADAM KUBÁT 

Písně Zuzany Navarové 
Koncert 

Terasa před 
Muzeem papírových modelů 

9. července, cca od 20:30 
hodin 

 

 
 

Martina Trchová se společně s Triem 
představila v Polici nad Metují roku 2015 
v rámci projektu „Všechny cesty vedou 
z Milétu“. O rok později získala kapela cenu 
Anděl. 
Tentokrát se v Polici n/M představí 
společně s kytaristou Adamem Kubátem  
a připomenou nezapomenutelné písně 
Zuzany Navarové. 
Zuzana Navarová († 2004) je známá hlavně 
jako sólistka a zpěvačka skupiny Nerez. 
Později nahrála pět alb s kapelou Koa. 
Oba koncerty pořádá spolek Apeiron 
v rámci Nové Terasy 2022 s podporou 

Města Police nad Metují a Muzea papírových 
modelů. 
Vstupné dobrovolné. 
 

HAROLD LLOYD 
Grotesky 
23. července 
Začátek po setmění 
(cca 21:30 hodin) 
Harold Lloyd patří k nezapomenutelným 
hercům a producentům éry němého filmu. 
Jeho grotesky si našly svoje místo v dějinách 
světového filmu vedle takových postav, 
jakými byli Charlie Chaplin, Laurel a Hardy 
nebo Buster Keaton. 
 

 
 

V rámci Nové Terasy 2022 pořádá spolek 
Apeiron s podporou Města Police nad Metují 
a Muzea papírových modelů. 
Vstupné dobrovolné. 
 

LIBOR PAŘÍZEK: 
JIŘÍ POTŮČEK - TOLAR 

Přednáška 
Terasa před 

Muzeem papírových modelů 
28. 7. od 21 hodin 

Jiří Potůček patřil k paravýsadku Silver A 
(společně s Alfredem Bartošem a Josefem 
Valčíkem). Jako telegrafista měl prioritní 
úkol: opět navázat spojení mezi 
protektorátem Čechy a Morava  
a Londýnskou exilovou vládou. To dokázal 
obstarat díky legendární vysílačce Libuše. 
Jiří Potůček se nějakou dobu skrýval v obci 
Ležáky a ze strojovny tamního lomu vysílal 
zprávy do Anglie. Po atentátu na Heydricha 
musel častěji měnit své úkryty a ten poslední 
nalezl na Končinách u Červeného Kostelce. 
Tam na něj udělalo 30. června zátah gestapo. 
Jiří Potůček se prostřílel z obklíčení a unikal 
ještě další tři dny (pokoušel se dostat na 
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Pardubicko, kde měl několik dalších 
záchytných adres). Bohužel 2. července ho 

nedaleko obce Trnová zastřelil štábní 
strážmistr protektorátního četnictva. 
Od smrti Jiřího Potůčka uplyne v letošním 
roce 80 let. 
Přednášku pořádá v rámci Nové Terasy 
2022 spolek Apeiron s podporou Města 
Police nad Metují a Muzea papírových 
modelů. 
Vstupné dobrovolné. 
 

MARTIN MAHDAL: 
UKRAJINA 

Film a přednáška 
6. srpna 

po setmění (cca od 21 hodin) 
Terasa před muzeem 
papírových modelů 

Režisér Martin Mahdal měl původně 
přivést do Police nad Metují svůj nejnovější 
dokumentární film o hladomoru na 
Ukrajině. Na filmu pracoval více jak 5 let  

a jeho součástí bylo i varování vycházející 
z agresivity Ruska vůči Ukrajině. 
Bohužel toto varování se stalo realitou  
a podle režiséra a autora scénáře Martina 
Mahdala ztratilo promítání celého filmu 
smysl. 
Pro Novou terasu v Polici nad Metují se 
rozhodl pro komponovaný večer, kdy 
promítne části filmu a k tomu proběhne 
debata. 
 

MUZEUM DĚTEM 
30. a 31. července 

27. a 28. srpna 
9:00 – 17:00 

Tradiční interaktivní dílna přímo v expozici 
Muzea. Pro všechny tvořivé, zkušené i ty, co 
si práci s papírem, nůžkami a lepidlem 
teprve chtějí zkusit! A pro ty, kteří si ještě na 
modelařinu netroufnou, budou připraveny 
omalovánky či jen čisté papíry a pastelky 
 a fixy. Interaktivní dílnu podporuje firma 
Betexa a Královéhradecký kraj. 

Za MPM Pavel Frydrych 

 

Muzeum stavebnice Merkur
Muzeum stavebnice Merkur přivítá 

na prázdniny návštěvníky částečně obmě-
něnou a zrekonstruovanou expozicí. Tou 
nejpodstatnější zprávou je – jak jsme infor-
movali v minulém čísle Polického měsíčníku 
– přestěhování Ocelového města.

Ale kromě něj se můžete těšit na další 
nové modely. A protože nově opravené část 
se jmenuje „Expozice velkých modelů“ nebu-
de se jednat o žádné maličkosti.

Pravděpodobně nejvýraznějším mode-
lem je téměř tři metry vysoká Eiffelova věž 
(zhotovená zhruba v měřítku 1:100), která 
se po několika letech vrací na domovskou 
adresu do Police nad Metují. Dalším nemé-
ně monumentálním modelem je Cesna 152, 
která má rozpětí křídel téměř dva metry. 
A mezi další nepřehlédnutelné jistě patří 
francouzská Viadukt Garabit, který projekto-
val Gustave A. Eiffel nebo model Železničního 
mostu pod Vyšehradem.

A bonbónkem pro všechny návštěvníky 

je úžasný model motocyklu Jawa 350 „Pérák“, 
který pro Muzeum vytvořil pan Karel 
Folprecht. A aby si návštěvník mohl udělat 
obrázek, hned vedle modelu stojí originální 
předloha z roku 1951.

Pro mnohé motocyklové nadšence je 
„Pérák“ tím nejkrásnějším motocyklem, kte-
rý Jawa, kdy vyrobila. A jeho historie je ješ-
tě zajímavější, než by si člověk mohl myslet. 
Na jejím vývoji se začalo pracovat těsně před 
začátkem 2. světové války. Během války byl 
vývoj oficiálně zastaven, ale ve skutečnosti 
tajně pokračoval dál. Dokonce vzniklo i něko-
lik prototypů, které byly úspěšně vyzkoušeny 
v provozu. Zaměstnanci Jawy se totiž nebály 
prototyp vyrobit v barvě vojenské šedi, a pro-
tože firma pracovala i na opravách vojen-
ských strojů, tak budoucího „Péráka“ vybavili 
značkami SS!

Když roku 1946 na Pařížském autosaló-
nu Jawa představila svůj nový motocykl Jawa 
350 OHC vzbudil nebývalý zájem. Česká fir-

ma byla první a na au-
tosalónu v Paříži jedi-
ná, která představila 
úplnou novinku!

Nenechte si ujít 
pohled na tento krás-
ný model a nechte se 
trochu zasněně unést 
při vzpomínce na vůni 
benzínu a lákavosti 
cest.

Krásné léto všem 
přeje Muzeum staveb-
nice Merkur.

Muzeum 
stavebnice Merkur

hlasy z kvíčerova 
l. P. 2022

Veleváženýmu vobyvatelstvu kvíče-
rouskýmu se tímto na vědomost dává, 
že Hlasy z Kvíčerova letos vopět budou! 
Pro to, aby byly naplněný vopraudicky 
kvalitním vobsahem je nezbytný, aby 
doma v polštáři nikdo nesušil žánný 
špeky na svý bližní, natož pak na svý 
sousedy či kolegy z práce! Všenny ma-
teriály, ať už obrazový či písemný, mů-
žete donýst do redakce Hlasů ve Sluji 
Českých bratří na Vostaši, nebo poslat 
po poštouvnich holubech, nebo pone-
chat anonymně ve voznačný schránce, 
anžto byla zřízená ve vstupní chodbě 
radhausu.

V dokonalý úctě 
Vaše – naše – Redakce HzK

Jirka Škop

klub sběratelů Policka
Uhranul Vás 

specifický druh 
předmětů a za-
čali jste se sbí-
ráním? Přijďte 
mezi nás. Každé 
úterý od 15 hodin v selské jizbě hotelu 
Ostaš na polickém náměstí.

Víte, že již Karel IV. sbíral relikviáře?
Kvalitní sbírky sběratelů jsou zá-

kladem pro vznik muzeí.
Přejeme Vám pohodové léto s pří-

padnými návštěvami nespočtu muzeí 
po celé České republice.

Rádi svěříme zájemcům k uspo-
řádání a pokračování sbírku ubrous-
ků a zapalovačů!

Za KS Ida Jenková
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MUZEUM POLICE NAD METUJÍ - ČERVENEC - SRPEN 2022
Stálé expozice muzea

Stálé expozice muzea v Polici nad 
Metují budou v červenci a srpnu otevře-
ny vždy od úterý do neděle 9.30–12.00 
a 13.00–17.00. Organizované výpravy si 
mohou objednávat prohlídky telefonicky 
na čísle 775 393 608, nebo na e-mailu ve-
cerova@muzeumnachodska.cz.

Výstavy
tomáš Šrejber - Krajina bez slunce

 Muzeum Náchodska zve do kláštera 
v Polici nad Metují na výstavu Tomáše 
Šrejbera, nazvanou Krajina bez slunce. 
Autor provede návštěvníky tichými mís-
ty, kde nesvítí slunce. Ta místa se nachází 
mezi padlými stromy v temných lesích 
s majestátnými věžemi pískovců. Jeho 
toulky nejčastěji končí u Panny Marie 
Sněžné. Všude tam vznikají jeho fotogra-
fie. Výstavu je možno navštívit od 6. květ-
na do 30. října 2022. O prázdninách je 
otevřeno od úterý do neděle 9.30–12.00 
a 13.00–17.00.

Antonín Vacek – Tichou krajinou
Muzeum Náchodska zve do staré ško-

ly Dřevěnky v Polici nad Metují na výsta-
vu obrazů Ing. Antonína Vacka, nesoucí 

název Tichou krajinou. Výstavu je možno 
navštívit od 20. května do 10. července 
2022. O prázdninách je otevřeno od úterý 
do neděle 9.30–12.00 a 13.00–17.00.

Akce
kvíčerovská pouť

Zveme vás na tradiční polickou pouť, 
která se koná ve staré škole v Dřevěnce 
13. a 14. srpna od 9.00 do 16.00, při níž 
se bude konat výstava Kde se dobře vaří, 
tam se dobře daří a dámy a paní rukoděl-
né předvedou tradiční řemesla s účastí 
kolegů z Polska. Při této příležitosti bude 
také možné zakoupit rukodělné výrobky, 
přičemž zisk z tohoto prodeje bude věno-
ván Hospicu Anežky České.  Vstupné je 
dobrovolné.

Noční prohlídky kláštera
Muzeum Náchodska zve do Police 

nad Metují na noční prohlídky benedik-
tinského kláštera a kostela Nanebevzetí 
P. Marie. Historik Mgr. Jan Tůma se-
známí návštěvníky s historií založení 
benediktinského kláštera, stavebním 
vývojem kláštera, klášterního kostela, 
a také zaniklého farního kostela. Součástí 

prohlídky bude návštěva studánky 
P. Marie na hřbitově, prohlídka interiérů 
kostela Nanebevzetí P. Marie a prohlídka 
prostor bývalé prelatury (dnes muzeum). 
Noční komentované prohlídky proběh-
nou v pátek 15. července, 12. srpna a 16. 
září 2022. Sraz vždy v 21:00 před hlavní 
bránou kláštera. Prohlídka trvá cca 2 ho-
diny a je třeba si ji předem zarezervovat 
na telefonu 775 393 608, nebo na e-mailu 
vecerova@muzeumnachodska.cz.

Workshop
Ve spolupráci s Tkalcovským muze-

em Dům pod jasanem si muzeum pro 
všechny zájemce o tkaní připravilo work-
shop s názvem Gobelíny pro Dřevěnku. 
Probíhat bude ve staré škole Dřevěnce 
ve dnech 29. a 30. srpna od 10.00 
do 14:00, vstupné je zdarma. Zájemci bu-
dou tvořit společně, a přitom každý podle 
sebe, tkaný obraz. Druhá skupina účast-
níků bude tkát na kolíkových stavech 
koberečky, podsedáky – praktické věci, 
kterými vybaví Dřevěnku a které budou 
sloužit ostatním. Na workshop je nut-
né se přihlásit na telefonu 775 393 608, 
nebo na e-mailu vecerova@muzeumna-
chodska.cz.

Krajina bez slunce
Krása Broumovska očima Tomáše Šrejbera

Více informací na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku Muzea Náchodska

Konání výstavy: 6. 5.–30. 10. 2022
Vernisáž: 5. 5. 2022 v 17:00
kláštěr v Polici nad Metují

Otevírací doba: květen–říjen, PÁ–NE 9.30–12 13–17
červen–září, ÚT–NE 9.30–12 13–17 

Tichou krajinou
výstava obrazů Ing. Antonína Vacka

Konání výstavy: 20. 5.–10. 7. 2022
Vernisáž: 19. 5. 2022 v 17.00

Police nad Metují-stará škola Dřevěnka
Otevřeno: květen pá–ne 9.30–12 13–17
červen, červenec: út–ne 9.30–12 13–17

Více informací na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku Muzea Náchodska
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Z MuZEjNíhO DEPOZItÁŘE
herbář Petra Plaška

Do sbírek Muzea Náchodska byl v roce 
2017 pod přírůstkovým číslem 153 za-
psán poměrně zachovalý Herbář, latinsky 
Herbarium. Herbář je svázaný v deskách, 
na kterých je německý nápis Deutsche 
Forstschule in Budweis (Německá lesnic-
ká škola v Budějovicích). Svazek obsahuje  
70 volných listů, na kterých je vždy při-
lepena rostlina a k ní přidána cedulka 
s německým i latinským názvem. Jedná se 
o ojedinělý svazek přírodnin, který je v na-
šich muzejních sbírkách.

Herbář muzeu darovala paní Marie 
Kovářová, jež doložila, že jde o pozůstalost 
po jejím příbuzném Petru Plaškovi z Police 
nad Metují. Pan Petr Plašek byl synem les-
níka z Ostaše. Pocházel z katolické rodiny, 
hrál na varhany a byl regenschori neboli ře-
ditel kůru – funkce vedoucího chrámového 
sboru v kostele sv. Petra a Pavla. Matka pana 
Plaška byla katechetka a jeho sestra hrála 
v kostele v Machově. Mezi další příbuzné 
patřil také jezuita František Žák, spisovatel, 
katolický kněz a autor několika duchovních 
písní z Policka. 

Zlatým věkem herbářů, které byly 
psány česky, se stalo 16. století. Mezi dva 
nejvýznamnější patřily Černého herbář 
a Mattioliho herbář. Herbáře vznikaly jako 
praktičtí pomocníci při léčbě různých 
nemocí a neduhů se zaměřením na léčivé 
rostliny a jejich využití. Rostliny nás prová-
zejí od narození a naši předkové, kteří byli 
s přírodou v bližším sepětí než my dnes, si 

dobře uvědomovali, jaká síla v rostlinách 
je. Léčebná až magická moc rostlin pod-
léhala podle tehdejších představ vlivům 
kosmických sil, a proto měly mimořádně 
velký význam zprávy o tom, kdy a za jakých 
okolností mají být sbírány a zpracovány. 
Některé postupy použití léčivých rostlin 
byly, a jsou i dnes, doslova čarovné a vyža-
dují dlouhý rituální proces, který je při léče-
ní velmi významný.  Až do konce 18. století 
byla léčba bylinami jediná obvyklá forma, 
využívána jak medicínou, tak tzv. lidovým 
léčitelstvím. Byliny byly tedy prvními léky, 
se kterými se člověk v celém historickém 
vývoji setkal. 

V lidovém lékařství se také velmi čas-
to používaly medikamenty živočišného 

původu. Například liščí a zaječí sádlo, žluč 
dravých ptáků a ryb, krev kozlí a jelení, sko-
pový žaludek, ovčí a vlčí bobky nebo výtaž-
ky z vaječníků a varlat různých zvířat, ze-
jména k léčbě neplodnosti. Připomeňme si 
například prastarý zvyk shazování nejoškli-
vějšího černého kozla ze zvonice v Hronově. 
Jak barva, tak ošklivá chundelatost kozla 
hrály totiž svoji úlohu. Kozel byl na den 
sv. Jakuba 25. července shozen ze zvonice 
a poražen. Ve velké tlačenici byl pak sváděn 
boj o zázračnou jakubskou krev, která byla 
posléze usušena a považována za doslova 
magickou „meducínu“.

Z našeho muzejního herbáře zmíní-
me léčivé rostliny, které mají blahodárné 
účinky na mozek i srdce. Čajový výluh listů 
z Jinanu dvoulaločného neboli Gingko bilo-
by udržuje normální činnost mozku, pod-
poruje kognitivní schopnosti a oběhový 
systém. Hloh obecný, Crataegus oxyacantha, 
má uklidňující účinky a uleví vám od stresu 
a napětí. Květ i plod hlohu obsahuje účinné 
látky, které zlepšují průchodnost tepen 
a cév, a celkově zlepšuje prokrvení celého 
organismu. Šeřík, Syringa vulgaris, se vyu-
žíval hojně v minulosti, zmírňuje bolest hla-
vy a můžete si z něj udělat čaj nebo sirup. 
Vůně šeříku údajně působí skutečně tajem-
ně a pomáhá naší mysli otevřít brány k al-
ternativním světům. Šeříkem se také vítali 
vojáci na konci 2. světové války.   

Herbář je zařazen do kulturně-historic-
ké sbírky, konkrétně do fondu školství a za-
slouží si ještě péči našich konzervátorů. 

Mgr. Eliška Borůvková

Vlastivědný sborník Rodným krajem 
je výchovně vzdělávací publikací, 

určenou široké veřejnosti a na pomoc 
školám při jejich regionálně zamě-
řené pedagogicko-didaktické práci. 
Jeho posláním je přispívat k rozvíjení 
vlastivědného poznání kraje Aloise 
Jiráska, Boženy Němcové a bratří 
Čapků a k vlastenecké osvětě.

Sborník rodným krajem vychází 
nepřetržitě od roku 1990. Na jeho vy-
dávání se podílí široké spektrum ba-
datelů, kteří mají rádi kraj mezi Úpou 
a Metují a s neutuchajícím elánem za-
znamenávají ve svých článcích osudy 
zajímavých lidí, kteří zanechali v tom-
to kraji stopu, nebo příběhy míst a pa-
mátek, ať více, či méně známých.

Obsah sborníku je zaměřen pře-
devším na regionální historii, ale 
zabývá se rovněž místní přírodou, 
která je v oblasti Babiččina údolí, či 
Broumovska mimořádně zajímavá

AktuÁlNí ČíSlO
Počátkem června vyšlo další čís-

lo oblíbeného regionálního sborníku 
Rodným krajem. Přináší přes dvě 
desítky zajímavých článků, které se 
týkají historie zdejších měst a obcí, 
dějin hornictví, přírody, příběhů 

významných i méně známých osob-
ností. Z obsahově pestré palety článků 
čtenáře jistě zaujme příspěvek o bu-
dování astronomické pozorovatelny 
na rtyňských Zadech, v níž byl insta-
lován tehdy největší amatérsky vyro-
bený zrcadlový dalekohled v Evropě. 
Za připomenutí také stojí článek 
k výročí 100 let odhalení pomníku 
Babičky v Ratibořicích od slavného 
sochaře Otto Gutfreunda. Ohlédneme 
se také za dějinami dolování černého 
uhlí v dole U Buku (Pětiletka), nebo 
ve Žďárkách. K letošnímu výročí úmr-
tí spisovatelky Boženy Němcové při-
nášíme pozoruhodný článek o souro-
zencích Boženy Němcové (Barunky 
Panklové). Nový Rodný kraj přináší 
také přehled akcí místních muzeí 
a galerií v letošním 2. pololetí, se-
znam nových titulů regionální lite-
ratury a na své si přijdou i milovníci 
poezie a hezkých fotografií.

To vše a mnoho dalšího nabízí 
nové číslo sborníku Rodným krajem 
64. K dostání je na obvyklých dis-
tribučních místech, které naleznete 
na těchto internetových stránkách.

Vojtěch Kábrt, redaktor sborníku

1. 5. – 27. 8. 2022

25. 6. 2022 OD 18:00, BROUMOV, 
KLÁŠTERNÍ KOSTEL SV. VOJTĚCHA

Filharmonie Hradec Králové  
Andreas Sebastian Weiser, dirigent  
Kateřina Englichová, harfa

2. 7. 2022 OD 18:00, ŠONOV,  
KOSTEL SV. MARKÉTY
Aureum Saxophone Quartett (Rakousko)

9. 7. 2022 OD 18:00, RUPRECHTICE,  
KOSTEL SV. JAKUBA VĚTŠÍHO

Jan Schulmeister, klavír (laureát soutěží  
Concertino Praga, Broumovská klávesa) 
Wihanovo kvarteto

16. 7. 2022 OD 18:00, POLICE NAD METUJÍ,  
KOSTEL NANEBEVZETÍ PANNY MARIE

Boris Giltburg (Izrael / Rusko), klavír

23. 7. 2022 OD 18:00, TEPLICE NAD METUJÍ, 
KOSTEL PANNY MARIE POMOCNÉ, KAMENEC

Marek Vajo, Jiří Houdek, trubka 
Aleš Bárta, varhany

29. 7. 2022 OD 19:00, HEJTMÁNKOVICE,  
KOPEČEK OPEN AIR

Cimbálová muzika Milana Broučka 
Václav Noid Bárta, zpěv

30. 7. 2022 OD 18:00, BROUMOV,  
KOSTEL SV. PETRA A PAVLA

Kateřina Englichová, harfa 
Markéta Cukrová, zpěv

3. 8. 2022 OD 18:00, VERNÉŘOVICE,  
KOSTEL SV. MICHAELA

Paweł Cal (Polsko), lesní roh (laureát  
Mezinárodní soutěže Leoše Janáčka), 
účastníci Letních hornových kurzů, 
Jana Goliášová, Eva Macková, klavír

6. 8. 2022 OD 18:00, BEZDĚKOV,  
KOSTEL SV. PROKOPA

Zuzana Rzounková (Slovensko) 
Olivier Darbellay (Švýcarsko) 
Jens Plücker (Německo) 
Jan Vobořil (Česká republika), lesní rohy 
Jana Goliášová, klavír

13. 8. 2022 OD 18:00, MARTÍNKOVICE,  
KOSTEL SV. JIŘÍ A MARTINA

Kristian Mráček, housle 
David Pěruška, violoncello  
(laureáti Concertino Praga)

19. 8. 2022 OD 21:00, ADRŠPACH,  
KOSTEL POVÝŠENÍ SV. KŘÍŽE

Kateřina Englichová, harfa 
Koncert při svíčkách

20. 8. 2022 OD 18:00, BOŽANOV,  
KOSTEL SV. MÁŘÍ MAGDALÉNY

Matthias Kirschnereit, klavír (Německo)

27. 8. 2022 OD 18:00, OTOVICE,  
KOSTEL SV. BARBORY

Orchestr Beliczay (Slovensko, Maďarsko),  
umělecký vedoucí Jozef Horváth 
Zuzana Rzounková, lesní roh / Milan Polák, klarinet 
/ Jana Goliášová, klavír

17. ročník hudebního festivalu v kostelích Broumovska

www.zapoklady.cz zapokladybroumovska

VÝZNAMNÍ PARTNEŘIZA FINANČNÍ PODPORY

Vstupenky na 
www.zapoklady.cz

Vstupenky na 
www.zapoklady.cz

Vstupné na většinu koncertů dobrovolné
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Nová terasa 2022
I pro letošní 

rok připravil spo-
lek Apeiron Novou 
Terasu. Tentokrát 
s letopočtem 2022 

na konci. Načínáme druhou desítku let, kdy 
Terasa nabízí kulturní program. Za tu dobu 
se můžeme pochlubit třeba výstavami síto-
tisků Andy Warhola, obrazů profesora AVU 
Igora Korpaczewského, grafikami Karla 
Demela nebo Františka Hodonského či ob-
razů Jiřího Mědílka. V Zeleném domečku vy-
stavovali i sochaři Petr Stibral nebo Paulina 
Skavová. Za celou řadu koncertů můžeme 
jmenovat Ivu Marešovou, Janu Šteflíčkovou, 
Jardu Svobodu, Pavla Čadka, kapely 
Epydemye či Tlupa tlap. Promítli jsme de-
sítky filmů – od těch určených pro kina 
po tvorbu místních autorů. Na přednášky 
přijeli třeba pánové Jan Pirk, Jiří Grygar 
nebo fotbalový básník Antonín Panenka. 
Výčet těchto jmen není samozřejmě zdaleka 
celý… ale i pro nás platí věta Karla Čapka, 
kterou jsme si vetkli k názvu: „Na světě nej-
sou nejkrásnější věci, ale okamžiky.“

A pro letošní rok jsme připravili několik 
dalších okamžiků do kaleidoskopu tvořící-
ho práci spolku Apeiron.

V červnu...
Nová Terasa se v červnu připojila 

k Oslavám 10. narozenin Muzea papíro-
vých modelů a celý projekt začal ve čtvrtek  
2. června vernisáží výstavy výtvarníka 
Adama Panáčka s názvem „Vílová“. Kresby 
a grafiky, jak napovídá samotný název vý-
stavy, jsou inspirovány dávnými časy, kdy 
svět ještě obývaly víly a faunové. Výstavu 
jste mohli navštívit do neděle 26. června.

Ještě v červnu následovala přednáš-
ka překladatele Josefa Rauvolfa o Jacku 
Kerouacovi. Ten by v březnu letošního roku 
oslavil sté narozeniny, a tak jsme připravili 
připomenutí díla tohoto světově známého 
spisovatele, který se stal tváří hnutí beat 
generation. A kdo jiný by měl v Čechách 
o Kerouacovi mluvit než překladatel jeho 
díla? Přednáška byla obohacena o nahrávky 
a také čtení.

Dalším bodem Terasy byl v sobotu  
25. června večer s promítáním filmu „Vůle 
Žít“, pod kterým jsou podepsaní žáci polic-
ké ZUŠ pod vedením pana učitele Vladimíra 
Berana. Film je dokumentem o holokaustu, 

tedy téma vůbec ne radostné, ale myslí-
me si, že je potřeba si historii připomínat. 
Věříme, že se tím snižuje možnost jejího 
zopakování.

Poslední akcí v červnu byla 30. červ-
na vernisáž výstavy fotografky Veroniky 
Peškové s názvem ,,Jehličí“. Pešková ve své 
tvorbě vychází z tradice české plenérové 
fotografie. Cílem jejího objektivu nejčastěji 
bývá město a civilizace, která nutně nemusí 
bát spojená s obytnými částmi světa, ale za-
sahuje i do volné přírody. Výstavu v Zeleném 
domečku ještě stále můžete navštívit.

Červenec
Prázdniny uvítáme ve společnosti skvě-

lých hudebníků. Tedy, abychom byli přes-
ní, dvou hudebnic a jednoho hudebníka. 
V sobotu 9. července večer se na Terase 
nejprve představí broumovská písničkářka 
Stinka, která hraje na akordeon. Na jednom 
z jejích koncertů jsme z hlediště slyše-
li i tuto větu: „Bože, ta má hlas, že by byla 
slyšet i při uragánu!“ A po ní pak na pó-
dium přijde Martina Trchová s Adamem 
Kubátem a vystoupí s cyklem písniček 
Zuzany Navarové. Martina Trchová (mj. se 
svou kapelou držitelka ceny Anděl) se tady 
přiznává nejen k lásce k tvorbě neopakova-
telné zpěvačky, ale ke všem písním společ-
ně s Adamem Kubátem přidává i kus sebe 
sama. A oba dokáží posluchače doslova 
elektrizovat.

V sobotu 23. 7. všechno trochu odleh-
číme. Na Terase se opět objeví němý film 
s klavírním doprovodem. I tentokrát zůsta-
neme věrni groteskám z dvacátých a třicá-
tých let a letos se budeme bavit při sledo-
vání filmů Harolda Lloyda. Brýlatý herec 
s neodmyslitelným slamákem baví diváky 
v kinech už více jak jedno století.

A na červenec ještě připravujeme 
i přednášku o parašutistovi skupiny Silver 
A Jiřím Potůčkovi (krycím jménem Tolar). 
Ten je nedílně spojen s naším krajem, 
když se jistou dobu ukrýval na Končinách 
u Červeného Kostelce, kde na něj 30. červ-
na 1942 udělalo gestapo zátah. Zároveň 
chceme připomenout, že letos v květnu 
uplynulo 80 let od nejvýznamnějšího aktu 
domácího odboje za Druhé světové války – 
od atentátu na R. Heydricha, který proved-
la skupina Anthropoid Jozef Gabčík a Jan 

Kubiš. Aktuální informace najdete na na-
šem facebooku.

Srpen
Vzhledem ke zkušenostem se srpno-

vým počasím a večerním chladem, jsme se 
rozhodli, že srpnovou část Terasy zkrátí-
me. A tak na druhý měsíc prázdnin máme 
připravenu vernisáž výstavy náchodské-
ho malíře Michala Burgeta, která proběh-
ne v Zeleném domečku 4. srpna. Michal 
Burget ve své tvorbě dokáže zkombinovat 
realistickou malbu se surreálními náměty 
a jeho tvorba je právem považována preciz-
ní, fantaskní a vtipnou.

A hned o dva dny později (v sobotu  
6. srpna) přijede po roce do Police nad 
Metují na Terasu režisér Martin Mahdal. 
Původně jsme plánovali promítnutí jeho 
dokumentu o hladomoru na Ukrajině, ale 
vzhledem k tomu, že ve filmu se objevuje 
i varování před nebezpečností současné-
ho Ruska, ztratilo promítnutí celého filmu 
s ohledem na situaci na Ukrajině smysl. 
Proto jsme se rozhodli pro kombinovaný 
večer, kdy Martin Mahdal proloží ukázky 
z dokumentu mluveným slovem. Dokument 
původně produkovala Česká televize, aby 
po nějaké době přišla se zjištěním, že film je 
moc kontroverzní a v rámci dobrých vzta-
hů v Ruskem není v zájmu veřejnoprávní 
televize podporovat film takového tématu. 
Zbytek produkce zajistil samotný režisér, 
ale doslova pár po jeho dokončení vpadla 
ruská armáda na území Ukrajiny. I přesto 
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věříme, že večer s Martinem Mahdalem 
bude stát za to.

V rámci Nové Terasy 2022 se připravu-
je i streetartová intervence. Výtvarník Josef 
Kleiner svým dílem, které bude realizováno 
na veřejném místě, připomene patrně nej-
slavnějšího polického rodáka a nedaleko 
Wihanova rodného domu vznikne na fa-
sádě malba, která zachytí podobu violon-
cellisty Wihana. O této výtvarné práci Vás 
budeme aktuálně informovat na našich so-
ciálních sítích.

Nová Terasa 2022 je již v plném proudu. 
Za spolek Apeiron věříme, že jsme udrželi 
laťku kvality, kterou jsme v předcházejícím 
desetiletí nastavili. A stejně tak věříme, 
že připravený „mix“ akcí osloví širokou 
veřejnost a že se s čtenáři Polického 
měsíčníku, obyvateli města Police nad 
Metují a návštěvníky na Terase v létě 

letošního roku potkáme. A my začínáme 
pomalu pracovat na programu Nové Terasy 
2023…

Novou Terasu 2022 pořádá spolek 
Apeiron ve spolupráci s Muzeem papírových 
modelů. Finančně projekt podporují Město 
Police nad Metují, MAS Stolové hory, firmy 
ELPOL Police a GLOR. Dále Novou Terasu 
podporují: Zelenina Suchomel, Květinářství 
U Petry, Pizzerie Janeba, Náchodský deník 
a zpravodajský portál nase.broumovsko.
cz. Těšíme se na setkání. Na Terase 2022, 
před Muzeem papírových modelů nebo 
v Zeleném domečku. Zapište si do diáře:
2. 6.  Vernisáž výstavy výtvarníka Adama  
 Panáčka
16. 6.  Přednáška Josef Rauvolf: Jack   
 Kerouac
25. 6.  Film polické ZUŠ: Vůle Žít
30. 6.  Vernisáž výstavy fotografky   

 Veroniky Peškové
9. 7.  Koncert Stinka
9. 7.  Koncert Martina Trchová a Adam  
 Kubát
23. 7.  Grotesky Harolda Lloyda
 Červenec: Přednáška o Jiřím  
 Potůčkovi
4. 8.  Vernisáž výstavy malíře Michala  
 Burgeta
6. 8.  Beseda a promítání s režisérem 
Martinem Mahdalem

Martina a Pavel Frydrychovi

Realizátor SCLLD

Zasněte se v obřím skorošapitu s Police Symphony Orchestra
Kolik podob mohou mít sny? Kam nás 

jejich příběhy vedou? Dokážeme snům po-
ručit? A dokážeme snít i ve dne? Prý ten, 
kdo porozumí svým snům, porozumí lépe 
sám sobě. A proto se vydáme do té tajem-
né říše, kde mizí fyzikální zákony, kde platí 
vlastní pravidla, kde můžeme potkat ty, kte-
ří už odešli, nebo být tím, kým jsme vždyc-
ky chtěli být. Snad se odtamtud vrátíme 
moudřejší, abychom v sobě našli sílu usku-
tečnit své sny i ve dne. Vždyť sny jsou to, co 
nás pohání a co nám dává křídla.

16. a 17. září se na broumovském letišti 
odehraje další velká benefice nadšenecké-
ho orchestru Police Symphony Orchestra. 
Velká bude jak z hlediska výpravy, tak re-
pertoáru a sníme o tom, že i z pohledu fi-
nanční pomoci, letos směřující do pečova-
telských služeb na Policku a Broumovsku.

„Počet seniorů v našich končinách při-
bývá a my nechceme jen stát stranou, ale 
chceme pomoci zlepšit podmínky péče o ně 
tak, aby  mohli zůstat v domácím prostředí 
mnohem déle a jejich pečující členové 
rodiny měli lepší nabídku potřebných 
pomůcek. Chceme pomoci tam, kde je 
opravdu potřeba. I my mlaďáci budeme ta-
kovou pomoc jednou potřebovat,“ popsala 
záměr celé velké akce s nezbytným úsmě-
vem na rtech naše máma Petra Soukupová.

Sen o obřím šapitó
Vysnili jsme si obří „cirkusové“ šapitó 

pro… tisíce lidí. A ono to vyšlo. Sice trošku 
jinak, než jsme původně zamýšleli, místo 
šapita bude obří koncertní stan pro tisíce 
lidí a místo z Velké Británie ho dovezeme 
z Polska, ale bude! Bude stát na letišti, čtr-
náct metrů vysoké, sedmdesát m dlouhé. 
Uf! Vejde se do něj dva tisíce lidí rozmístě-
ných tak, aby si každý sedl a každý viděl.

Sen o pomoci
Vysnili jsme si, že pomůžeme seniorům 

regionu, odkud pocházíme, tedy z Policka 
a Broumovska. Počet lidí důchodového 

věku, kteří mají potíže se zajištěním základ-
ních potřeb, neustále přibývá, což klade vy-
soké nároky na mobilní pečovatelskou služ-
bu. A právě této službě chceme spolu s vámi 
finančně pomoci. 

Pomáhat budete jednoduše tím, že si 
koupíte vstupenku. Nejdříve je třeba zaří-
dit si rezervaci místa a nad rámec můžete 
přispět darem pro pečovatelské služby 
od 200 Kč po 10 000 Kč. Rezervační systém 
je spuštěn od 26. června na www.goout.net.

Náš sen je vybrat alespoň 2 000 000 Kč. 
Za vybrané peníze nakoupíme dva automo-
bily, které pomohou většímu počtu seniorů 
a ulehčí práci pečovatelkám. Pomůžeme 
také zvelebit pracovní prostředí pro pečo-
vatelky v Polici nad Metují a do Broumova 
pořídíme vybavení pro rodiny, které se 
o své blízké starají a potřebují k tomu ade-
kvátní zařízení. 

Sen o zážitku
Vysnili jsme si koncert úplně nový, který 

ještě nikdy nikdo neslyšel, složený a napsa-
ný na míru PSO. Čeká nás tedy ryze autorský 
projekt. Do světa, kde je všechno možné, 
nás doprovodí hudba Jana Lstibůrka a tex-
ty Robina Krále, námět Davida Ostružára 
zrežírovala Hana Mikolášková, scénu na-
vrhl David Janošek. A koho ve SNU uvidíte 
a uslyšíte? Staré známé, ale i nové tváře 
a samozřejmě ty, které byste ani ve snu ne-
čekali. Tak se nechte překvapit tím, kam nás 
kouzla královny Mab odnesou.

A teď pozor! Vše doprovodí náš nový 
sbor, Sbor Police Symphony Orchestra! 
Tento další náš sen se stal skutečností již 
v březnu, kdy jsme oznámili, že sháníme 
zpěváky… přihlásily se jich desítky. Desítky 
mladých lidí, kteří se chtěli stát naší sou-
částí! Ty všechny uvidíte a uslyšíte během 
jejich velké podzimní premiéry.

Neseni sny…
Jsme neseni svými sny. Jsou našimi kří-

dly, cílem i smyslem našeho konání. Možná 

i proto náš orchestřík z Police za dvanáct 
let vyprodal Lucernu, sehrál ke sto padesá-
ti koncertům včetně toho v O2 areně nebo 
na Radiožurnálu, rozrostl se na počet členů 
blížícím se ke dvěma stovkám, vybral spolu 
s vámi přes dva miliony korun na dobročin-
né účely.

Jako ve snech si připadáme i v roce 2022. 
Hráli jsme v královéhradeckém Aldisu, 
trutnovském Uffu, v olomoucké Redutě, 
na galavečeru festivalu Zlin Design Week 
a v červenci nás čeká asi největší výzva, 
které jsme za dvanáct let naší existence 
čelili. Budeme totiž hrát na Smetanově 
Litomyšli. Ve Velkém finále! Tedy 
na závěrečném koncertu festivalu, který by 
měl být vyvrcholením celé prestižní akce. 
Už teď je vyprodáno. A my zkoušíme, co to 
dá! Tak držte palce!

Vaše PSO

S E N
6. ročník benefice 

Police Symphony Orchestra
16. a 17. září 2022 od 19.30 
letiště broumov, Martínkovice

benefiční dvou večer v obřím stanu 
na podporu pečovatelských služeb 
na Policku a broumovsku s řadou 

hostů a Sborem PSO.

Partneři našeho snu:
Generální partner: MycoMedica
Hlavní partner: Svicky.cz by Z-TRADE s. r. o.
Partneři: Královéhradecký kraj, Wikov MGI 
a. s., Hašpl a. s., CDS Náchod, Železářství 
Soukup
Patroni: Město Police nad Metují, Město 
Broumov, Obec Martínkovice
Tomuto projektu byla udělena trvalá záštita 
Rady Královéhradeckého kraje.
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POhlEDy DO hIStORIE  

kalendárium červenec + srpen 2022
Významná kulturní a historická výročí

1. červenec 1952 – Zemřel český bás-
ník, prozaik a dramatik Fráňa Šrámek (na-
rodil se v roce 1877 v Sobotce). Po skončení 

gymnázia v Roudnici 
se přihlásil na studia 
práv v Praze, která ale 
nedokončil, protože se 
rozhodl pro literární 
dráhu. Odešel natrva-
lo do Prahy a zapojil 
s do politického života 
na straně anarchismu. 

Za účast na studentských demonstracích 
a za protiválečnou báseň se dostal i do vě-
zení. Za první světové války bojoval v Itálii 
a Rumunsku. Po válce se sblížil s Karlem 
Čapkem a jeho přáteli, tzv. pátečníky, ale po-
liticky se již neangažoval. Po verších inspiro-
vaných anarchismem a odporem proti válce 
se uchýlil ke chvále citů a smyslů. V básních 
vyjádřil oslavu života, radost z něho, vitalitu 
a sepětí člověka s přírodou. Napsal i román 
Stříbrný vítr (s úspěchem ho zfilmoval Václav 
Krška s E. Cupákem aj. Rybářovou v hlavních 
rolích) a dramata Léto a Měsíc nad řekou.  
70. výročí

18. července 1552 – Narozen ve Vídni 
český a uherský král a římsko-německý císař 
Rudolf II. Jeho podobu i charakter dnešním 

generacím výstižně 
zprostředkoval Jan 
Werich ve svém stále 
hraném filmu Císařův 
pekař, Pekařův císař 
(je až neuvěřitelné, že 
vznikl v padesátých le-
tech, v časech nejtuž-
šího socialismu). Jeho 
reakce prý byly nevy-

počitatelné, byl lhostejný k etiketě, ale žel, 
i k státnickým povinnostem. Byl nábožensky 
vlažný. Od roku 1583, kdy přestěhoval svůj 
dvůr z Vídně do Prahy,skoro vůbec neopouš-
těl město, které pozvedl k velkému rozkvětu. 
S přesunem dvora nastalo období rekatoli-
zace Čech, ale v roce 1609 uzákonil Rudolf 
náboženskou svobodu. Rok před smrtí byl 
nucen abdikovat ve prospěch svého bratra 
Matyáše. Zemřel 20. ledna 1612. 470. výročí

20. července 1822 – Narozen v Hynčicích 
u Kravař v moravské rodině německého pů-
vodu zakladatel genetiky Johann Gregor 
Mendel. Po absolvování brněnského gym-
názia vstoupil do semináře. Jako kněz přijal 
řádové jméno Gregor. Protože se mu nepoda-
řilo uspět u zkoušek na středoškolskou pro-

fesuru, v ústraní klášte-
ra augustiniánů v Brně 
se věnoval pokusům 
s hrachem. Výsledky 
uveřejnil v roce 1865, 
ale bez ohlasu, i když 
tu předložil matematic-
ké vyjádření přenosu 
dědičných vlastností 
a zformuloval své tři 

zákony. Až 35 let po jeho smrti objevili jeho 
zprávu genetici a uznali Mendlovo prvenství. 
V čase komunistického režimu byla genetika 
prohlášena za pavědu a Mendel se stal ter-
čem politické kritiky. V tom čase se zničily 
památky na jeho brněnské působení. Podle 
vzpomínek pamětníků se prý Mendlovy kni-
hy vyhazovaly z okna kláštera rovnou na ná-
kladní auto, které je odvezlo do sběru. Zemřel 
v Brně 6. ledna 1884. 200. výročí

25. července 1912 – Narozen v Praze 
český malíř, grafik a ilustrátor Kamil Lhoták. 
I když to byl výtvarník-samouk, byl členem 
Umělecké besedy a Sdružení českých gra-
fiků Hollar. Po druhé světové válce získal  
I. cenu benátského bienále kresleného fil-
mu (Atom na rozcestí). Jeho inspirací byla 
technika počátku 20. století – balony, auta, 
letadla, vlaky. Jeho obrazy mají snový ráz, 
ale technické předměty jsou vždy zobrazeny 
přesně. Lhoták se věnoval i knižní ilustra-
ci (M. Twain: Dobrodružství Toma Sawyera 
a Huckelberryho Finn, A. Jarry: Nadsamec). 
Zemřel ve věku 78 let. 110. výročí

3. srpna 1952 – Skončila v Helsinkách 
XV. letní olympiáda. Hlavním dějištěm her 
byl nový Olympijský stadion. Jeho hlavní 
vchod zdobila socha legendárního finského 

běžce Paava Nurmiho. 
Nurmi ve svých 54 le-
tech měl tu čest zapálit 
olympijský oheň. Hry 
přinesly mnoho po-
zoruhodných výkonů, 
famózním výkonem 
byly čtyři zlaté medaile 
manželů Emila a Dany 
Zátopkových: Dana 

z oštěpu, Emil z „pětky“, „desítky“ a marato-
nu, ve kterém startoval poprvé v životě. 70. 
výročí

5. srpna. 1852 – Zemřel František 
Ladislav Čelakovský, český básník, překla-
datel a kritik. Patří do skupiny básníků národ-

ního obrození. Narodil 
se 7. března 1799 
ve Strakonicích, vy-
studoval gymnázium. 
Ze studií na univerzitě 
v Českých Budějovicích 
jej vyloučili pro četbu 
Husovy Postily. Stal se 
redaktorem Pražských 
novin, profesorem sla-

vistiky ve Vratislavi a od r. 1849 učil v Praze. 
Své literární působení zahájil na začátku 20. 
let. Roku 1829 vydává Ohlas písní ruských 
a o deset let později také Ohlas písní čes-
kých. Představovaly básníka nadosobního; 
básníka jako lidového mluvčího. Vydal dále 
Všeslovanské počáteční čtení, Mudrosloví ná-
rodu slovanského ve příslovích a sbírku bás-
ní Smíšené básně. Čelakovský působil i jako 
překladatel. Mezi jeho díly najdeme také ně-
kolik učebnic a vědeckých textů. 170. výročí

Připravil František Janeček

Statistika obcí  
v roce 1992

Police nad Metují měla 1.378 oby-
vatel, z toho 719 žen. Ve věku 0-14 let 
291 obyvatel, v produktivním věku 384. 
Ekonomicky činných bylo celkem 675 
obyvatel, vyjíždě-jících za prací 186 ob., 
zaměstnaných v zemědělství, lesním 
a vodním hospodářství 25, v průmyslu 
410 obyvatel. Společně hospodařících 
domácností bylo 596, trvale obydleny 
byly celkem 564 domy, v rodinných dom-
cích žilo 218 rodin, v domech 258 rodin. 

Velká Ledhuje měla 2.582 obyvatel, 
z toho 1.361 žen. Ve věku 0-14 let měla 
594 obyvatel, v produktivním věku 476. 
Ekonomicky činných bylo celkem 1.357 
obyvatel, vyjíždějících za prací 378 ob., 
zaměstnaných v zemědělství, lesním 
a vodním hospodářství 101, v průmyslu 
838 obyvatel. Společně hospodařících 
domácností bylo 954, trvale obydleno 
bylo celkem 912 domů, v rodinných 
domcích žilo 379 rodin, v domech 337 
rodin. 

Hlavňov měl 150 obyvatel, z toho 77 
žen. Ve věku 0-14 let měl 24 obyvatel, 
v produktivním věku 18. Ekonomicky 
činných bylo celkem 36 obyvatel, vyjíž-
dějících za prací 67 ob., zaměstnaných 
v zemědělství, lesním a vodním hos-
podářství 63, v průmyslu 59 obyvatel. 
Společně hospodařících domácností 
bylo 54. 

Hony měly 65 obyvatel, z toho 38 
žen. Ve věku 0-14 let měly 5 obyvatel, 
v produktivním věku 23. Ekonomicky 
činných bylo celkem 36 obyvatel, vyjíž-
dějících za prací 10 ob., zaměstnaných 
v zemědělství, lesním a vodním hos-
podářství 8, v průmyslu 14 obyvatel. 
Společně hospodařících domácností 
bylo 30, trvale obydleno bylo celkem 29 
domů, v rodinných domcích žilo 23 ro-
din, v domech 24 rodin. 

Pěkov měl 245 obyvatel, z toho 132 
žen. Ve věku 0-14 let měl 46 obyvatel, 
v produktivním věku 58. Ekonomicky 
činných bylo celkem 132 obyvatel, vy-
jíždějících za prací 46 ob., zaměstna-
ných v zemědělství, lesním a vodním 
hospodářství 35, v průmyslu 63 obyva-
tel. Společně hospodařících domácností 
bylo 103, trvale obydleno bylo celkem 
99 domů, v rodinných domcích žilo 90 
rodin, v domech 76 rodin. 

Radešov měl 60 obyvatel, z toho 28 
žen. Ve věku 0-14 let měl 11 obyvatel, 
v produktivním věku 10. Ekonomicky 
činných bylo celkem 36 obyvatel, vyjíž-
dějících za prací 12 ob., zaměstnaných 
v zemědělství, lesním a vodním hos-
podářství 19, v průmyslu 12 obyvatel. 
Společně hospodařících domácností 
bylo 23, trvale obydleno bylo celkem 23 
domů, v rodinných domcích žilo 19 ro-
din, v domech 19 rodin. 
(zdroj: Statistický lexikon obcí ČR 1992) 

Vybral František Janeček
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KALENDARIUM
Červenec (z Valašského kalendáře)

Červenec je sedmý měsíc gregoriánského kalendáře v roce. Má a vždy měl 
31 dní.

Svůj název má ve většině jazyků odvozený od latinského Iulius, což je pa-
mátka na Julia Caesara, který reorganizoval římský kalendář na tzv. juliánský, 
jenž se stal hlavním kalendářem Západu na následujících 1600 let (až do za-
vedení gregoriánského kalendáře v roce 1582). Ve starém Římě se červenec 
původně nazýval „Quintilis“, co značí „pátý měsíc“, protože začátek roku byl 
v březnu. V roce 44 př. n. l. byl Julius Caesar zavražděn a poté římský senát 
na návrh Marka Antonia změnil na počest Julia Caesara název měsíce, ve kte-
rém se Julius Caesar narodil, „Quintilis“ na „Julius“ Název červenec je vlastně 
původně malý červen, přípona zde vyjadřuje následnost, červenec následuje 
po červnu. 

Tento měsíc patří do velkých letních prázdnin všude tam, kde je léto. 
Měsíc červenec má nejméně pranostik z celého roku. Většina z těch několi-
ka „všeobecných“ červencových konstatuje, že v červenci je vedro“, což od-
povídá pravdě, protože červenec je z hlediska dlouhodobých průměrných 
teplot opravdu nejteplejším měsícem roku. Jedno z takových rčení říká: Když 
červenec pěkně hřeje, o Vánocích se zima zaskvěje. Dne v červenci ubývá  
o 1 hodinu 2 minuty. Délka dne je 16 hodin 17 minut až 15 hodin 15 minut. 

Srpen (Z valašského kalendáře)

Srpen je osmým měsícem roku gregoriánského kalendáře. V původním 
římském kalendáři (republikánském) rok začínal březnem, název tohoto 
měsíce byl sextilis ,tj. šestý měsíc, měl celkem 29 dní. Při reformě kalendáře 
Gaiem Juliem Caesarem roku 46 př. n. l. získal měsíc sextilis navíc jeden den, 
takže čítal dohromady třicet dnů.

Při Augustově opravě tohoto kalendáře roku 8 př. n. l. byla upravena ur-
čitá nepřesnost v počítání juliánského kalendáře římskými pontifiky. Když 
udělil římský senát císaři Oktaviánovi, který vládl od roku 29 před Kristem 
do roku 14 po Kristu, titul Augustus, byl měsíc sextilis přejmenován na au-
gustus na počest reformátora kalendáře. Latinský název přejala i většina ev-
ropských jazyků.

Rozšířený názor říká, že z důvodu, že se nepovažovalo za dostatečně ucti-
vé, aby měsíc pojmenovaný po současném císaři měl méně dní než měsíc po-
jmenovaný po Juliu Caesarovi, dostal i měsíc augustus navíc jeden den, který 
byl následně ubrán z měsíce února, který od té doby má jen 28 (nebo v pře-
stupném roce 29) dnů. Ale jsou některé indicie napovídající, že srpen měl  
31 dní už po julianské reformě.

Aby neměly tři měsíce za sebou po 31 dnech, byl zároveň převeden jeden 
den ze září do října a jeden den z listopadu do prosince a tak bylo rozrušeno 
Sósigenovo pravidelné střídání dlouhých a krátkých měsíců.

České jméno pochází pravděpodobně od slova srp, což býval hlavní ná-
stroj užívaný v raném zemědělství při sklizni obilí (tedy při žních), žně pak 
obvykle končily právě v osmém měsíci kalendářního roku.

V srpnu již nelze slunci mnoho věřit, říká jedna z pranostik. Jiná jí ale od-
poruje: Srpen má nejkrásnější počasí v roce. Meteorologové souhlasí, přesto-
že nejteplejším měsícem je červenec. Srpen v teplotách zaostává jen málo a je 
v porovnání s červencem o mnoho méně deštivý. Dne ubývá v srpnu o 1 hodi-
nu 41 minut. Délka dne je 15 hodin 12 minut až 13 hodin 31 minut.

F.  Janeček

Oslava památky 
Mistra jana husa

Mistr Jan Hus byl 
významný teolog, 
kazatel a středověký 
církevní reformá-
tor, jehož učení dalo 
vzniknout husitské-
mu hnutí a započalo 
reformu tehdejší círk-
ve. 6. července 1415 
byl upálen v Kostnici. 
Toto datum je českým 
státním svátkem.

V Polici se konala 
6. července 1919 oslava jeho památky– „co svátek národní 
po celých Čechách. Podívejme se, co o tomto svátku psaly 
Letopisy a paměti Polické a Kroniky měšťanské školy chla-
pecké a dívčí.

Taktéž i u nás v Polici byla předvečer na kopci Havlatce 
spálena větší hranice dříví co pa-mátka jeho smrti upále-
ní v Kostnici a u večer byl konán v Sokolovně koncert a dne  
6. července v neděli ráno pak o 9 ½ hod. konal se veliký průvod 
městem od školní budovy se Sokoly a všemi stávajícími členy 
spolků v městě, též s mnoho ustrojenými v národních krojích 
dívek a žen a po obchůzce kolem města až ku Sokolovně a od-
tud opět na náměstí a tamto konána byla o této slavnosti del-
ší řeč a význam průvodu, že tichý byl co smutku mučedníkovu, 
proto prý se konal tiše bez hudby, jenom s prápory nesoucími 
odznak kalicha. Celé náměstí a hlavní ulice byly vyzdobeny 
zelení a kvítím okrášleny a v ten den musely býti všecky ob-
chody uzavřeny. Počasí k tomu bylo pěkné a příjemné.“ (Josef 
Brandejs: Letopisy a paměti Polické; SOkA Náchod) 

„V každé obci v okresu v předvečer pálena hranice, při 

které povětšině proneseny řeči vystihující význam Husův pro 
náš národ. Ponejvíce hovořili učitelé. Ředitel měšťanské ško-
ly v Ledhuji. V Sokolovně večer byla akademie a na Havlatce 
plála hranice. V Ledhuji hranice na Pustinách při silni-
ci k Suchodolu. Druhého dne byl průvod městem (mládež 
a dívky v krojích). Zapěny sbory : »Kdož jsú Boží bojovníci!«, 
»Hranice vzplála…« a to spolkem zpěváckým Hvězda (řídil 
učitel J. Žid) a řečnil učitel M. Bezděk.“ (Kronika měšťanské 
školy chlapecké) 

„Oslava ta konala se ve státě našem republikánským způ-

sobem, jaký za dob rakouské vlády byl nemyslitelný. 5. čer-
vence u každé české dědiny vzplála hranice Husova a tam 
povětšině v průvodu mládež, dorost i dospělí za zpěvu ná-
rodních písní se dostavili, kde průvodu k hranici nepořádá-
no, byla pořádána v městech a osadách akademie s vážným 
programem vlasteneckým: jednotlivá čísla vztahovala se 
k Husovi a jeho době. Byli-li průvody, řečnilo se a zpívalo se 
u hranic. Tak dálo se ve všech obcích okolních, řečníky byli 
skoro napořád místní učitelé! V Ledhuji působení Janovo 
a jeho význam pro český lid vysvětlil ředitel měšťanské školy 
Josef Sova. Druhého dne byl velký tábor lidu na náměstí zdej-
ším. Účastno bylo obyvatelstvo všech obcí okresu a spolky: 
Sokolové, hasiči, politické organizace, dívky v národních kro-
jích, školní mládež. O Husovi a jeho významu v době nynější 
promluvil učitel Miloslav Bezděk z Hlavňova. Zpěvácký spolek 
zdejší zapěl »Kdo jste Boží bojovníci«. Lid pak zazpíval naše 
hymny. Lze doufat, že účelným vedením husitský duch ožije, 
je třeba aby i Hus byl cele pochopen a se zřením k poměrům 
následován.“ (Kronika měšťanské školy dívčí)

Zdroj: Pichl, M.: Police nad Metují v datech
Vybral František Janeček
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DějINy tRAMPINGu
tramping v okolí Chocně 
OSADA luP-hO! 

Šerífek Jožka Slavík, bývalý člen praž-
ských LIŠÁKŮ, utvořil kolem sebe kruh stej-
ně romanticky založených chlapců. Tím byl 
dán základ k založení osady LUP-HO. Jejich 
vlajka nese hlavu kocoura Felixe, a to tak 
věrně namalovaného, že osadníci každou 
chvíli čekají, že bude mňoukat! V osadě 
pěstují sport a tamburašinu. Již dnes mají 
pěkně sehraný sbor, přestože osadu zaklá-
dali 17. listopadu 1937. Zavedli i kursy ci-
zích řečí. V osadě jsou členy Tonda Pištěk, 
Láďa Zába, Pepa Vaňásek, R. Michalec, Emil 
Drtina, J. Ráček, M. Mazač, Jarda Krušek, 
J. Hájek, J. Havel, J. Fikejs a M. Mikulecký. 
Čestným členem jmenovali bodrého krčmá-
ře a lidumila Jardu Dostála.

tramping v Náchodě, 
Opočně, Novém Městě 
n. Metují a hronově 
1929 

Trampské časopisy Tramp a Naše Osady 
se krátce po svém vydání (1929) dostaly 
do rukou romantiků z Náchoda a ti v čele 
se šerifem Gaučem (zemřel 1930), vtrhli 
do pekelského údolí. V krátkém čase za-
ložil Gaučo družinu OSADA X. Vznikly dal-
ší osady: WILLY BATS, U TŘECH PIRÁTŮ, 
ELL DORÁDO, SKAGWAY a WAJACCA. 
Do WAJACCY jezdili z Opočna Allar Růžička 
a Sláva Hotnych zvaný Pedro. 
1930 

Pedro, rozený organizátor, společně 
s Allarem, Sakym, Makym a Owyhé založi-
li první osadu v Opočně, nazvanou OSADA 
LOVCŮ KOŽIŠIN. Scházeli se v malém lesí-
ku poblíž opočenského nádraží. Tuto osadu 
rozbila nezaměstnanost. 

1932 
Tohoto roku přikročil opět šerif Pedro 

k založení osady. Tentokrát s ná zvem 
OSADA COLORADO. Členy byli V. Votroubek, 
V. Debelka, Láďa Salaba a Oto Matyáš, 
Olda Malý, Karel Růžička a Váša Janeček. 
Trampovalo se po Orlických horách, a to 
tak dlouho, než různé povinnosti i touhy 
po dálných zemích trampy rozloučily. 
1939 

Do Opočna přijel příznivec trampin-
gu Matějka (bratr Jar. Matějky z osady 
RIKATADO), který se převzetím hotelu 
černý stal populární u stolní společnos-
ti. Na popud Písklavého Jima, nyní Abého 
(Old. Duška), Dlouhého Brka (K. Vašaty) 
a Půltoronta přijala společnost honosný ná-
zev OSADA STARÝCH PISTOLNÍKŮ. Nikde se 
však netrampovalo - jen potlašilo. Členem 
společnosti byl Půltoronto (Ol. Hruškovský, 
zemřel 1940), dále Pedro, Tichý zv. Gazda, 
Fr. Horák a jiní. Bezúčelnost stolní společ-
nosti vyhnala šerifa Pedra a Old. Duška. 
Odchodem těchto veselých chlapců se  
O. S. P. rychle rozpadla.

Na podzim roku 1939 svolal neúnav-
ný Pedro k táborovému ohni Zd. Bricha zv. 
Kouzelníka, Jar. Bricha zv. Barry, Jen. Lokaje 
zv. Kudrnáč, Lad. Kolence zv. Brejlatej 
a společně založili osadu, kterou nazvali 
HURIKÁN. 

Zvěst o nově založené osadě se rozší-
řila mezi příznivci romantiky, a tak přistu-
povali další. Členy se stali Jos. Matoulek zv. 
Ramínko, Jar. Matyáš zv. Fakír, Váša Krejčí 
zv. Red Clark, Fr. Ryšavý zv. Bernášek, Honza 
Macek zv. Tulák Macoun, Honza Boháč zv. 
Pařížan, Karel Koliner zv. Malý Harry, Iron 
Brych zv. Světoběžník, Old Dušek zv. Abé, 
Honza Venygr zv. Mazal a Ol. Kořínek zv. 
Čahoun. 

Do období přípravných prací přišel 
dopis z osady HURIKÁN ÚDOLÍ OBRŮ 
na ZLATÉ ŘECE, kamarádsky žádají-
cí o změnu jména, a tak byl název změ-
něn na osadu DRAGAN v ÚDOLÍ MLHY 
na ZLATÉM POTOCE. Přátelské styky 
obou osad byly utuženy jmenováním Boba 
Hurikána čestným šerifem osady DRAGAN 
a Abého (Old. Duška) čestným členem osa-
dy HURIKÁN. Postavením chaty (1940) se 
stala osada URAGAN pionýrem osadnictví 
v širém okolí. Z četné posádky zůstali jen ti, 
kteří na stavbě chaty pracovali: Pedro, Abé, 
Pikard, Pigueno a samotář Allar zvaný též 
Sapér.

To byla závěrečná část ukázky knihy 
Boba Hurikána.  O Policku se bohužel v kni-
ze nepíše, a proto nezbývá, než to napravit 
a začínáme trampskou osadou “HAMPEJS“ 
v Bělém.

Připravil Vladimír Linhart

POČÁtky ČESkOSlOVENSkéhO tRAMPINGu NA POlICku
trampská osada hAMPEjS 1935 – 2022 bělý – 87 let (část první)
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Přichází léto roku 1935, na které se skupinka čtyř chlapců, po-
lických skautů, dlouho nedočkavě těšila. V časopisech a knížkách, 
které tak s oblibou četli se to jen hemžilo odvahou, dobrodružstvím 
a romantikou v nespoutané divoké přírodě. A tak slovo dalo slovo, 
že tohle léto si užijí a půjdou stanovat. Místo, které si vyhlédli totiž 

působilo opravdu neobyčejně romanticky. Se svolením šerifa „TRAMPSKÉ OSADY ŠARKÁN“ Vojty 
Kvapila postavili stan na okraji lesa a zhotovili vše potřebné pro táboření.

Tímto svým počinem udělali první krok ke své samostatnosti. Získané skautské dovednosti 
se jim teď náramně hodily. Na zdravém čerstvém vzduchu prosyceném vůní lesa jim zachutnal 
zhotovený oběd. Na zábradlí usušili vyprané košile a za zvuků mandolíny odpočívali a vnímali 
všemi svými smysly tu pohodu. Odpoledne se vydali po stopách prvních průkopníků „ŠARKÁNŮ“, 
kde objevili na skalním balvanu vytesaný nápis „ŠARKÁN 1931“. V hlavách se jim zrodila myš-
lenka: „Budeme si říkat ZÁLESÁCI“. Táboření na toho času osiřelé trampské osadě se jim natolik 
zalíbilo, že si naplánovali v dalším červencovém dni výlet do osady Řeřišný. Tentokrát v počtu 
šesti zálesáků a to: Josefa Vacka Josefa Lisáka, S. Jenky, Josefa Hýla, V. Kysely a zkušeného vůdce 
Josefa Šmída zvaného Jošmíd. 

I tento výlet se vydařil a tram-
pové si našli místečko, kde si 
v kotlíku ohřáli i pokrm a z něho 
společně poobědvali. Na zpá-
teční cestě se náhodně zastavili 
na okraji lesa s malým bublavým 
potůčkem, aby se trochu osvěžili. 
Toto místo jim natolik učarovalo, 
že si představovali na tomto mís-
tě svoji budoucí, vysněnou tramp-
skou chatu, jejíž  obrysy jako by 
vystupovaly z ranní mlhy a jež se 
zanedlouho jejich zásluhou a pílí 
stane skutečností. 

Fotoarchiv a text 
Vladimír Linhart

SOuPIS NěktERýCh VybRANýCh žIVNOStí v Polici nad Metují
- kolem roku 1945 -
Hostince a hotely – celkem 17 (1) 

hotel „PEJSKAR“ (náměstí čp. 22), hotel „HVĚZDA“ (náměs-
tí čp. 79), hostinec „U LISÁKŮ“ (ul. Pellyho čp. 225), „SOKOLOVNA“ 
(ul. Tyršova čp. 339), hostinec „U FLEKŮ“ (náměstí čp. 84), hostinec 
„U PEJSKARŮ“ (náměstí čp. 93), hostinec „BESEDA“ (náměstí čp. 97), 
hostinec „U DINTERŮ“ (Záměstí čp. 114), hostinec „U ŠVORČÍKŮ“ (ul. 
Kostelní čp. 102), hostinec „U VACKŮ“ (ul. Kostelní čp. 4), restaurace 
„NA POŠTĚ“ (ul. Tomkova čp. 28), hostinec „U KLIKARŮ“ (ul. Tomkova 
čp. 46), hostinec „U RICHTERŮ“ (ul. Tomkova čp. 49), hostinec „KRČMA“ 
(Velká Ledhuje čp. 1), PIVOVARSKÁ RESTAURACE (Velká Ledhuje 
čp. 44), hostinec „U MOSTU“ (pod Petrovicemi, čp. 270), hostinec 
„U JENKŮ“ (u Žďáru čp. 263) – tyto dvě poslední na polickém katastru. 
K tomu Pellyho výčep kořalky v čp. 75 na náměstí a kiosky s občerstve-
ním ve Žděřině, na sportovním hřišti a na plovárně. 

Řeznictví – celkem 14 
DINTER (Záměstí čp. 114), FLEK (náměstí čp. 85), JOHN (ul. 

Kostelní čp. 7), JOHN (ul. Tomkova čp. 28), KOHM (ul. Tomkova čp. 71), 
LISÁK (ul. Pellyho čp. 225), PÁSLER (ul. Tomkova čp. 27), PEJSKAR (ná-
městí čp. 20), PEJSKAR (náměstí čp. 94), SLOVÁK (ul. Pod Havlatkou 
čp. 320), ŠMÍD (náměstí čp. 93), TICHÁČEK (Velká Ledhuje čp. 162), 
VACEK (ul. Kostelní čp. 4), MRÁZEK – koňské (Záměstí čp. 158). 

Pekařství – celkem 12 
BERAN (mlýn – ul. Kostelní čp. 3), DEJDAR (ul. Ostašská čp. 168/

VL), DOLEŽAL (mlýn – ul. Nádražní čp. 195), FRÝBA (ul. Pellyho čp. 
223), CHALOUPKA (ul. Tomkova čp. 70), JIRÁSEK (Záměstí čp. 248), 
KOHM (ul. Kostelní čp. 8), RÖSSEL (ul. Tomkova čp. 283), ŠANTOVÁ 
(mlýn – v Ochozi čp. 10/VL), SKALICKÝ (náměstí čp. 93), ZOCHER (ná-
městí čp. 95), TEICHMANN (ul. Husova čp. 331) 

Potraviny + zelenina – celkem 26 
AXMAN (ul. Tomkova čp. 246), BORNOVÁ (ul. Tomkova čp. 71), 

DRUŽSTEVNÍ MLÉKÁRNA (ul. Zahradní čp. 370), EFFENBERK (náměs-
tí čp. 96), DREJSLOVÁ (ul. Tomkova čp. 44), KINCLOVÁ (zelenina, ul. 
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Kostelní čp. 99), KOHMOVÁ (ul. Kostelní čp. 8), KRÁL (ul. Tyršova čp. 
338), KRESTA (ul. U opatrovny čp. 92), KRTIČKOVÁ (ul. Pellyho čp. 219), 
PÁŠMOVÁ (zelenina, náměstí čp. 19), PÁŠMA (náměstí čp. 82), PÁŠMA 
(čp. 1/VL), PELLY (mlékárna, ul. Pellyho čp. 237), PEŠEK (Záměstí), 
ROKYTENSKÁ (ul. Kostelní čp. 6), ŘEZNÍČKOVÁ (ul. Na Bělidle čp. 
153), STRÁNÍK (náměstí čp. 76), ŠVORČÍK (ul. Kostelní čp. 102), 
ŠPREŇAROVÁ (zelenina, ul. Nádražní čp. 210), TŮMA (ul. U opatrovny 
čp. 88), UNGRÁD (družstevní konzum – ul. Pellyho čp. 333), VANŽURA 
(družstevní konzum – ul. Tyršova čp. 337), VOBORNÍK (družstevní kon-
zum – Komenského náměstí čp. 256), HYBŠ (mlékárna, ul. U opatrovny 
čp. 87), ŽID (zelenina, ul. U opatrovny čp. 92). 

Textil, střižní zboží, oděvy, obuv – celkem 27 
BAŤA – obuv (náměstí čp. 77), BIRKE – kůže (ul. Kostelní čp. 5), 

BRANDOVÁ – modistka (ul. Tomkova čp. 34), ČEJKOVÁ (ul. Tomkova 
čp. 72), DOLEŽAL – obuv (ul. Tomkova čp. 64), DURDÍKOVÁ (náměstí 
čp. 18), DURDÍKOVÁ (náměstí čp. 83), KÁBRT (ul. Soukenická čp. 183), 
KOLLERT – konfekce (ul. Tomkova čp. 72), KRÁL (ul. U Opatrovny čp. 

208), KRAMERIUSOVÁ – galanterie (ul. Kostelní čp. 7), KRISTA (náměs-
tí čp. 23), KULHÁNEK (ul. Kostelní čp. 102), LEPŠ – konfekce (náměstí 
čp. 77), NĚMEČEK (ul. Nádražní čp. 377), PÁŠMA – galanterie (náměstí 
čp. 19), PLACHTOVÁ – modistka (ul. Tomkova čp. 64), POZDĚNA (ul. 
Nádražní čp. 204), PROUZOVÁ – modistka (náměstí čp. 95), RICHTER 
(ul. Kostelní čp. 100), ROUSEK (Komenského náměstí čp. 2), RUFFER 
– kloboučnictví (ul. Kostelní čp. 10), ŠPIČÁKOVÁ – obuv (ul. Kostelní  
čp. 99), STRAUCH – kožešnictví (náměstí čp. 21), TÉROVÁ (ul. Tomkova 
čp. 25), VAJSAR (ul. Na bělidle čp. 164). 

Mimo to 9 obuvníků (ANSORGE, BORNA, DOLEŽAL, HORÁK, 
KLEINER, KRÁTKÝ, NOVÁK, RŮŽIČKA, VANŽURA), 10 zámečníků 
a klempířů (CVRČEK, HARTMAN, KLECAR, LOKVENC, PAŘÍZEK, PIŠL, 
RICHTER, SKOČDOPOLE, TÉR, VESELÝ), 17 truhlářů (BENEŠ, DOBEŠ, 
HRUŠKA, HUBKA, JANSA, JENKA, JOHN, KOLERT, KOUBEK, LINHART, 
LOKVENC, MACHÁČEK, MRNKA, MYŠKA–KOCH, REIF, WEBER, 
WEIGERT)

Zdroj: Pichl, M.: Police nad Metují v datech
Vybral František Janeček

jan Amos komenský – 9. třídy
V květnu 2022 proběhly 4hodinové programy 

pro žáky 9. tříd na téma Jan Amos Komenský. Projekt 
Příběhy lidskosti připomíná 430. výročí narození 
této významné osobnosti. Projekt nabízí zajímavé 
aktivity pro školy a veřejnost (www.komensky2020.
cz). Žáci nejdříve pracovali s citáty Komenského. Při 
výtvarné výchově k nim navrhovali a vytvářeli ilu-
strace. Při samotném programu se seznámili se živo-
tem J.A.K. Jeho život byl plný překážek, které musel 
překonávat. Žáci se zamýšleli nad významnými body 
svého života. Na životním příběhu Komenského jsme 
si mohli uvědomit, že těžké životní situace nás mo-
hou posílit, posunout a dají se přeměnit na pozitivní 
zkušenost. Hravou formou lektorka se žáky probrala 
fungování komunikace v nejbližších vztazích, žáci 
mohli sdílet svoje dosavadní zkušenosti. Stejně jako 
jiné programy Etických dílen, které nám letos vede 
lektorka Karla Mihatschová, nebyl ani tento „suchou 
teorií“, ale byl postaven na aktivním zapojení žáků. 
Děkujeme touto cestou lektorce za spolupráci a vě-
říme, že program přinesl žákům nový - pozitivní po-
hled na těžké životní situace. I v dnešní době pro nás 
může být Komenský vzorem.

Mgr. Kateřina Nekvindová, metodička prevence

Samizdat
V průběhu května a června 2022 prošly 8. a 9. třídy zážitkovým programem 

Tak tohle neprojde. Lektorky z Maiwaldovy akademie z Kláštera Broumov realizují 
program ve spolupráci s Post Bellum. Žáci se seznámili s historickými reáliemi  
80. let 20. století, s pojmy cenzura, Charta 77, disident, samizdat, underground. 
Celý program trval 3 vyučovací hodiny a byl postaven na metodách aktivního uče-
ní – hraní rolí, práce s autentickým dobovým textem, tvorba vlastního samizda-
tu. Skrze příběh konkrétních lidí si žáci uvědomili otázku lidských práv a jejich 
porušování, ke kterému v té době docházelo. Program kladl nároky na komuni-
kaci mezi žáky, argumentaci a rozhodování. To všechno jsou důležité dovednos-
ti. Výuku dějin 20. století považujeme za důležitou pro pochopení současnosti. 
Ceníme si proto  možnosti prohloubit znalosti žáků zajímavou formou a s exter-
ními lektory. Děkujeme Místní akční skupině Stolové hory za podporu, těšíme se 
na další spolupráci s lektorkami z Kláštera Broumov.

Za pedagogy: Mgr. Naděžda Dvořáková

Přání
Konec školního roku je spojen 

s loučením. Přejeme našim deváťá-
kům šťastné vykročení do středo-
školského života a hodně úspěchů 
v dalším studiu. Paní učitelce Jiřině 
Vlčkové děkujeme za její učitelskou 
práci, přejeme hodně zdraví a spo-
kojenosti v nové životní etapě. 

Vedení školy

Z polické základní školy

Z polické mateřinky...
Máme tu nejhektičtější měsíc školního roku – červen. Čekají 

nás výlety, různé akce a hlavně loučení s našimi předškoláky. Letos 
máme „ jen “ 26 předškoláků, z toho 16 odchází na základní školu,  
2 odchází do školy speciální a 8 dětí dostalo odklad školní docház-
ky. Naše tablo předškoláků si můžete prohlédnout v tunelu ve vý-
věsce.  Deset let dozadu se počet předškoláků pohyboval v průmě-
ru okolo 38 dětí.  Po „ covidové “ době jsou děti hodně pozadu se 
znalostmi, dovednostmi i návyky, hodně musíme snižovat nároky 
na výuku a přizpůsobovat Třídní vzdělávací program.

 V květnu proběhl zápis nových dětí, 22 dětí bylo přijato, z toho 
1 předškolák, 11 dětí 3-4 letých a 10 dětí 2-3 letých. Ještě nás čeká 
zápis ukrajinských dětí. Mateřská škola je plně obsazena, takže při-
jetí ukrajinských dětí budeme řešit společně se zřizovatelem. 

O prázdninách proběhne v MŠ větší investiční akce, bude se re-
konstruovat prádelna, sociální zařízení v letním vchodě a výdejna 
školní jídelny, takže klidné prázdniny neočekáváme.

Přejeme všem krásné prázdniny plné výletů, zážitků a chvil 
strávených s rodiči. Budoucím prvňáčkům přejeme šťastný nástup 
do školy a ať se v ní všem daří. Vaše paní učitelky a pan učitel z MŠ na sídlišti
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Prima v Českém ráji

S primou jsme se vydali na výlet do kempu v Sedmihorkách. 
Navštívili jsme Trosky, Hrubou Skálu, Valdštejn, obdivovali skal-
ní reliéfy u Kopicova statku, pozorovali pulce na Vidláku… Zjistili 
jsme, že nám ani déšť nezkazí náladu a že někteří odolní jedinci 
jsou schopni túry s námi absolvovat i s nohou v sádře a o berlích… 
Skvělá se ukázala i vybíjená, koupel v rybníku i ledová tříšť….

Pokud nepočítám nekompetentnost Českých drah, byl výlet 
prima.

Děkuji všem žákům, že výlet proběhl v pohodě. Panu Brabcovi 
děkujeme za skvělé klobásky na opékání. Kolegyni Markétě Čápové 
mnohokrát děkuji za kolegiální pomoc a podporu.

Hana Vodňanská

StuDují NA GyMNÁZIu: 
Rozálie Kaválková se věnuje scénickému tanci
Studentka1.ročníku postoupila do ústředního kola Soutěže 
ZUŠ ČR, scénickému tanci se věnuje sedm let.

Co o svém koníčku říká sama Rozálie:
„Scénickému tanci se věnuji přibližně sedm let, a to na ZUŠ 

v Hronově pod vedením paní učitelky Zuzany Zítkové. V letoš-
ním roce jsem se s naší taneční skupinou zúčastnila dvou soutě-
ží. První z nich byla Soutěžní přehlídka žáků základních umělec-
kých škol České republiky, která je vyhlášena jednou za tři roky 
Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy. Dosáhli jsme po-
stupu až do ústředního kola konaného v Karlových Varech. Druhou 
soutěží byla krajská postupová přehlídka scénického tance mláde-
že a dospělých. Z níž jsme postoupili na 36. celostátní přehlídku, 
která se bude konat na podzim v Jablonci nad Nisou. Na obou pře-
hlídkách jsme předvedli naši choreografii “Dialogy”, kterou tančíme 
na hudbu od Miloslava Kabeláče. 

Děkujeme a držíme palce v Jablonci nad Nisou

Po 20 letech je student broumovského gymnázia 
Zdeněk hartman ve světovém kole olympiády.

Zdeněk Hartman postoupil do světového finále 
Mezinárodní chemické olympiády.

Ve slovenském středisku Počúvadlo se sešlo 17 nejlepších 

mladých chemiků z České republiky a Slovenska, čtyři nejlepší 
postoupili do světového finále / pořádá Čína, bohužel jen online/. 
Na druhé místě náš student septimy Zdeněk Hartman. Po dvace-
ti letech máme studenta ve světovém finále. Naposledy dvakrát 
Matouš Ringel z fyziky. Blahopřejeme a držíme palce.

Milan Kulhánek
youtuber kovy: 
Přijedu třeba do Broumova, tam se učí progresivně...

Karel Kovář neboli youtuber Kovy ocenil 
v rozhovoru broumovské gymnázium

„V Praze se školy nemusejí vůbec snažit, 
protože mají obrovský převis zájemců, takže 
dost zlenivěly. A pak přijedu někam do pohra-

ničí, třeba do Broumova, a tam je skvělý ředitel, který přitáhne zají-
mavé učitele, ti učí progresivně a snaží se budovat funkční kolekti-
vy. Jak říkám, je to hodně obohacující,“  říká Karel Kovy.

Celý rozhovor najdete zde:
https://eduzin.cz/wp/2022/06/07/skolstvi-jde-dobrym-

-smerem-jen-maturity-a-prijimacky-to-vsechno-kazi-rika-youtu-
ber-kovy/?fbclid=IwAR1x_ymOBr6YpO5udBNNR0AKR96JK42o-
zEbihkqAF7YmiZZznmfzfwrAAAE

Milan Kulhánek

Daniela Valešová z kvinty sklízí 
letošní baletní úrodu

Daniela vybojovala v Olomouci  v celostát-
ní baletní soutěž Grand Prix 1. místo sólo v mo-
derním tanci a 2. místo sólo v klasice. Z dalších 
úspěchů - v Kutné Hoře na Kábrt cupu 1. místo 
sólo klasika, 3. místo sólo moderna a tři první 
místa ve skupinových choreografiích, dále ješ-
tě 1. místo v charakterním tanci.

Co dodat? Že blahopřejeme a držíme palce!
Šárka Rambousková

Maturita, to je zápřah 
pro všechny, nejen pro 
učitele. Maturitní zkouš-
ky na gymnáziu proběh-
ly úspěšně, stejně jako 
zkoušky přijímací. V příš-
tím roce budou studovat  
dvě nové plné třídy.

žádná Praha, ale broumov:  
Oslavy 77. výročí českého gymnázia 

Žádná Praha, Olomouc, či dokonce Brno. Ale Broumov. 
Broumov je městem, kde je  tradice gymnaziálního vzdělávání již 
do roku 1624, třetí nejstarší v českých zemích. Po klášterním gym-
náziu vzniká roku 1945 české gymnázium, které slavilo v sobotu 
18. června 77. výročí vzniku. 
Vernisáž Jany Wienerové, kape-
la vedená absolventem r 1981 
Milošem Andršem, výborný  ca-
tering, pečená kýta, domácí ko-
láče, ale hlavně společná setkání 
současných i bývalých učitelů, 
absolventů i dnešních studentů. 
Tanec na školním dvoře se protá-
hl až do pozdních nočních hodin. 
Počasí přálo, atmosféra báječná, 
kdo přišel, nelitoval. Za tři roky 
80. výročí.

(mk)
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Školní sportování – malé ohlédnutí …
V úterý 20.června se sportovní reprezentace polické základky 

zúčastnila čtvrtého ročníku atletické olympiády základních škol 
náchodského okresu. Vracíme se domů s celkovým druhým mís-
tem mezi školami a s několika výbornými umístěními jednotlivců. 
Dosažené výsledky jen shrnují naše sportovní aktivity v průběhu 
letošního školního roku. Po dvou letech bez organizovaného spor-
tování se nám přeci jen podařilo sestavit družstva na atletická klání 
mezi školami. Právě atletice totiž již tradičně patří jaro….

Zúčastnili jsme se okresního kola Poháru rozhlasu v Novém 
Městě n.M., kde si mladší i starší kluci vítězně vybojovali postup 
na kraj. V Hradci Králové jsme pak v rámci svých možností dosáhli 
slušného umístění a hlavně zabojovali na hranici možného. Klukům 
patří poděkování. 

Uspořádali jsme okresní kolo ve víceboji OVOV, kterého se zú-
častnil opravdu početný a kvalitní dav závodníků a ani tady se naše 
děti neztratily. Smíšené družstvo si nakonec vybojovalo postup 
na krajské finále a také několik jednotlivců si mohlo vyzkoušet zá-
vody v těžké konkurenci těch nejlepších z kraje. 
Osobního úspěchu pak v Hradci dosáhl Patrik 
Kaufman, který zvítězil v prestižní nejstarší ka-
tegorii a vybojoval si účast na republikovém fi-
nále. Budeme mu začátkem září držet palce, aby 
dopadl v Brně co nejlépe.

Na škole proběhly otevřené turnaje pro kaž-
dého, kdo se přihlásí, v basketbalových střelec-
kých dovednostech a v kuličkách. Čeká nás ještě 
celoškolní běhání na Nebíčku, kde si všichni žáci 
odběhnou svůj kilometr v terénu. Tato akce se 
stává pomalu tradicí a věřím, že bude opět nejen 
o pohybu, ale také o pohodě. 

Poslední školní dny nabízí našim žákům 
větší zapojení se do pohybových aktivit, pořáda-
ných školou. Patří mezi ně i oblíbená sofballová 
klání. Velký dík tak míří k polickým fotbalis-
tům, kteří nám umožňují bezproblémové vyu-
žívání hřiště, což v minulosti nebylo pravidlem. 
A když už jsem u toho děkování – velký díky míří 
i ke sportovnímu referentovi města, Martinu 
Balákovi, který vždy když potřebujeme, zajistí, 
zařídí, pomůže … Martine – díky moc. již tra-
diční velký dík směřuje ke všem dobrovolným 
rozhodčím, kteří přidou na pomoc vždy, když 
vysílám zoufalé SOS. A asi bych neměl opome-
nout podporu ve škole. Nejen za podporu při 
tom našem snažení, ale také za průběžné do-
plňování vybavení a podmínek pro pohyb dětí. 
Jasně, píšu tady o těch, co sportují a reprezen-
tují školu, ale „na baráku“ máme i ty, kteří by se 
nějakému pohybu nejraději vyhnuli – a to je ta 
výzva. A jestli bylo v rámci kovidových opatření 
nějaké rozhodnutí opravdu na škodu, tak to bylo 
to o uzavření škol a sportovišť. Jeho důsledky 
jsou hmatatelné a velmi, velmi těžko, jestli vů-
bec, napravitelné…

Jezdíme všude možně po sportovištích 
v okolí. Není snad už nikde šance běhání na an-
tuce a na silnici tak, jak to máme u nás. Těšili 
jsme se na podzim a  na umělku. Stále se mi ne-
chce uvěřit, že úřednická nedbalost na radnici 
nás o tuto šanci připravila. Bylo to tak blízko 
…  Chceme li být konkurenceschopní při pomě-
řování se s ostatními školami ve sportu a být 
i nadále tradičními pořadateli nejen školního 
sportování v rámci okresu / a kde jsme si za ty 
roky vybudovali opravdu velmi solidní reputaci 
/, měla by náprava tohoto lidského úletu přijít 
co nejdříve. 

Naději do budoucna nám dávají výkony 

nastupující generace našich žáků. Letos jsem zapojil, s podporou 
kolegyň z I. stupně, do soutěžení i žáky mladší. Aby se otrkali… 
a ona se mezi nimi objevila řada nadějí. A tak hledím s optimismem 
do budoucnosti. I když nám odchází starší borci (jejich jména na-
jdete na stránkách školy u výsledků různých akcí), objevují se a jistě 
se ještě objeví další noví borci a borkyně, kteří budou reprezentovat 
polickou školu. Věřím tomu. Stejně tak věřím, že se do nějaké formy 
pohybu zapojí co nejvíce našich žáků.  Jen některé musíme společně 
ještě trochu popostrčit. A není na co čekat – prázdniny jsou přede 
dveřmi a tak to pojďme společně zkusit. Jediným, kdo může ležet 
a odpočívat, by měl být mobil. A děcka - tak ty by měla poletovat 
venku. Jsem přesvědčen o tom, že příležitostí se najde dost. 

Kde je vůle, tam je i cesta … tak hezké léto všem … a nejlépe 
s pohybem.

Petr Jansa, kabinet tv
P.S. Na webových stránkách školy naleznete fotografie ze všech akcí.
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krajské kolo ZVAS Potštejn 2022
Druhý červnový víkend se konalo 

v Potštejně krajské kolo závodů vlčat 
a světlušek (děti 1.-5.tř. ZŠ). Do krajského 
kola nám postoupila jedna hlídka z řad 
světlušek. Děvčata se do závodů pustila 
s nadšením a velkým bojovným duchem, 
měly totiž důležitý úkol. A tím bylo najít 
poklad loupeživého rytíře Mikuláše. 

Celková trasa závodu byla celkem 
náročná, ale všechny hlídky se s teré-
nem popasovaly na jedničku. Po cestě 
na ně čekalo mnoho rozličných úkolů 
z různých oblastí – např. znalosti příro-
dy, šetrného chování, fyzické zdatnosti, 
orientace, táboření, nebo třeba první 
pomoci. Specialita skautských závodů je 
tako v tom, že klade důraz na to, aby děti 
musely v týmu spolupracovat, nehádaly  
se a užili si to jako parta. 

Vyhlášení výsledků proběhlo tematic-
ky na hradě Potštejn. Hlídky byly králem 
pasovány do rytířského stavu za svou 
odvahu a statečnost při hledání pokladu. 
Byl jim předán diplom a nášivka, kterou 
si mohou umístit na skautský kroj. Naše 
hlídka světlušek skončila na krásném pá-
tém místě z celkového počtu třinácti hlí-
dek. Děvčata gratulujeme!

Chcete se k nám přidat?
Vyrůstat ve skautském oddíle zna-

mená chopit se šance žít naplno. Být 
aktivní a najít vlastní místo ve světě. 

Skaut děti rozvíjí laskavým a pev-
ným vedením i chytře navrženým 
programem.I když to vypadá, že  
si v klubovně jen hrajeme, tak každou 

hrou se něco konkrétního učíme. 
Skauti si všímají, co se děje ko-

lem, a často dění sami mění a zlepšují. 
Podobně dobře se umí postarat i sami 
o sebe. Skauti a skautky totiž odma-
la trénují život ve skupině. Umí se tak 
nejen přizpůsobit, ale i jasně vyjádřit 
a prosadit. Také se díky pevným vaz-
bám v oddílu jen málokdy cítí sami.

Pokud přemýšlíte, jestli je to to pra-
vé pro vaše dítě, sledujte naše webov-
ky, kde najdete časy schůzek a kontakty 
na vedoucí. Nejlepší je kontaktovat ve-
doucí a přijít si naše schůzky vyzkoušet.
http://skalaci .skauting.cz/info/
chces_se_k_nam_pridat

Za skautské středisko 
Haňďa Kohlová

SkAutSké OkéNkO
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kde je vůle, tam je i cesta…
V březnu 2022 

se onkologicky 
nemocná Oxana 
společně se svým 
manželem vydala 

na 2200 km dlouhou pouť do České repub-
liky. Z Ukrajiny je vyhnala válka, ne vidina 
snadnějšího života. Dcery s vnoučetem na-
lezly útočiště v Itálii. Manželé spolu s dalšími 
uprchlíky našli domov v prostorách Domova 
důchodců Tmavý Důl v Jestřebích horách. 
   Po měsíčním pobytu na Tmavém Dole se 
zdravotní stav Oxany začal rychle zhoršovat, 
pacientka slábla, trpěla bolestmi a nechu-
tenstvím. V tu dobu se nám ozvala tamní ko-
ordinátorka a sociální pracovnice s prosbou 
o umístění pacientky do našeho Hospice. 
Byla zde obava, jak se budeme s pacientkou 
domlouvat, jelikož komunikace v hospico-
vé péči je nesmírně důležitá. I přes jazyko-
vou bariéru se však našlo řešení, kdy jsme 
měli možnost využít služeb tlumočnice. 
Trochu pomohla naše vlastní znalost rušti-
ny a zapojila se i naše paní uklízečka a paní 
kuchařka, které jsou původem z Ukrajiny.  
    Oba manželé byli velmi vděční. Po pár 
dnech se Oxaně díky lékům trochu ulevilo, 
prognóza však byla špatná a zdravotní stav 
pacientky velmi neuspokojivý.  Jejím největ-
ším přáním bylo vrátit se domů na Ukrajinu. 

Znala svou diagnózu i prognózu a přála si 
zemřít doma. Absolvovat takovou cestu bylo 
však nemyslitelné. Pacientka tedy projevila 
alespoň přání vidět své dcery a vnoučka.  
    Dcery přijely do Čech a s rodiči prožily 
klidný víkend v Hospici. Babička si však stá-
le stýskala po malém vnukovi, který musel 
zůstat v Itálii, protože neměl ještě vyříze-
né potřebné doklady. Během víkendu se 
dcery rozhodly splnit mamince toužebné 
přání vidět vnuka. V pondělí odpoledne 
nás zaskočily svým rozhodnutím převézt 
maminku do Itálie a tam pospolu prožít 
poslední dny maminčina života. Dcery 
dobře mluvily anglicky, tak byla domlu-
va jednodušší. Díky odhodlání a ochotě 
naší paní doktorky Evy Hůlkové všechno 
domluvit, poučit rodinu o nutných medi-
kacích i možných problémech, které by 
je cestou mohly potkat, se vše podařilo. 
     V úterý v 7h ráno se celá rodina, vybavena 
potřebnými léky, vydala na cestu. Loučení 
bylo dojemné, jejich vděčnost obrovská 
a náš obdiv k jejich odhodlání ještě větší. 
Paní doktorka je osobně dovezla na ná-
draží, pomohla Oxaně nastoupit do vlaku 
do Prahy. Z Prahy měla cesta pokračovat 
vlakem do Mnichova, kde byl domluven pře-
voz autem do Itálie ochotnou dobrovolnicí. 
    Večer v 21:30 paní doktorka obdržela 

zprávu, že jsou šťastně na místě. Z Prahy 
do Itálie se nakonec přesunuli letecky. Fotky 
ze shledání s malým Dymem byly dojemné.   
    Myslím na všechny oběti válek umírající 
nenadále na ulicích, ve sklepech svých do-
movů, bez možnosti rozloučení, odpuštění 
či smíření. Kéž bychom všichni kolem sebe 
měli milující rodiny, které nás s láskou a na-
dějí doprovodí na naší poslední cestě.

Kateřina Dostálová, 
staniční setra Hospice Anežky České

Na internetové stránce www.
mamevybrano.cz pod kolonkou 
soutěž můžete hlasovat o pa-
mátku svého srdce. Do finále 
postoupil díky hlasům veřejnos-
ti z Královéhradeckého kraje 
nejstarší kostel na Broumovsku 
- Kostel Nejsvětější Trojice 
ve Zdoňově. Za účelem záchrany 
tohoto kostela byl založen spo-
lek Trinitas, který zde organizu-
je akce, jejichž výtěžek je pou-
žit na záchranu této výjimečné 
památky.  Prosím, dejte kostelu 
hlas a podílejte se na jeho zá-
chraně i Vy, neboť mezi fina-
listy bude rozdělena finanční 
částka 100.000,- Kč. Děkujeme 
mockrát. 

Více informa-
cí na facebooko-
vém profilu Kostel 
Nejsvětější Trojice 
ve Zdoňově- Spolek 
Trinitas.

Denisa Pavlová 
za Spolek Trinitas

19:00  KONCERT POSVÁTNÉ HUDBY
SKUPINY IGOR A ANNY RE

17:00  WORKSHOP ANNY REPKOVÉ -
PROBUĎ SVŮJ HLAS

Vstupné dobrovolné je použito na záchranu kostela,
transparentní účet na záchranu kostela 2002000222/2010,
děkujeme, Spolek Trinitas

20.8.2022

 KOSTEL NEJSVĚTĚJŠÍ
TROJICE VE ZDOŇOVĚ

Budeme zpívat o lásce a důležitých tématech života, podporovat
vědomí a životní energii. Přecházíme mezi poslechovou, taneční
hudbou, koncert má charakter kolektivní přírodní léčby

18:00  WORKSHOP -  LÉČENÍ POMOCÍ
HUDBY

Kostel Nejsvětější Trojice ve Zdoňově

kostel Nejsvětější trojice ve Zdoňově prosí o Váš hlas ve finále 
celorepublikové soutěže!
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Plameňáci na Pasekách
„Dneska tu budeme mít ty mladé hasi-

če“ ozvalo se z kuchyně, když jsem vynášel 
proviant do 1.patra boudy na Pasekách, 
alias Řehačky, neboli Jestřebí boudy. 
Pojmenování sedí právě jedné a té samé bu-
dově, usazené do malebné krajiny – paseky, 
na hřebeni Jestřebích hor. Jen něco přes ho-
dinu času v autobusu a vlaku strávily děti 
s vedoucími kolektivu mladých hasičů SDH 
Velká Ledhuje, na cestě za malým dobro-
družstvím v Jiráskově kraji.

Naším záměrem bylo vydat se do míst, 
kam málokdo z Polických vyrazí na nedělní 
výlet, nabídne nevšední rozhled(n)y a do-
nutí děti učit se orientovat v terénu. Jako 
rukověť nám posloužily poklady pro plnění 
odznaku-specializace „Průzkumník“. Určit 
sever, vyznat se s v topografii, mapě, naplá-
novat cestu, poznat místní dřevinu, či plodi-
ny a odhadnout čas návratu je jen jedna část 
znalostí nutných k získání odznaku. 

Bylo to naše první společné nocování 
s tím, že co si přivezeme, to budeme mít. 
Tomu taky odpovídalo množství menáže, 
kterou už předem instruktorka B. navaři-
la. Mohli jsme k obědu pozvat i dalších 10 
kolemjdoucích a ještě by nám zbylo k veče-
ři…., Navíc rizoto dětem, i přes výdej energie 
(dvě hodiny šlapání s batohem na zádech 
z Radvanic na Brendy) jaksi nejelo. Příště 

se určitě podíváme do literatury na to, čím 
krmit hladové Plameňáky (rizoto tam určitě 
nebude). 

Správce boudy KČT,  p. Bohuslav Maršík 
nám dopřál luxus využití celého ubytovací 
patra, včetně výběru pokojů. Děti si zařídily 
ubikace, přičemž některé z nich povlékali 
postel bezpochyby poprvé. A konečně, do-
přáli jsme sobě a dětem trochu odpočinku. 
Ve druhé půli odpoledne jsme konečně vy-
razili k našemu prvnímu cíli-rozhledně nad 
Markoušovicemi.  Hodily se nám znalosti 
topografie, které si naši Plameňáci během 
roku upevňují. Odhadli jsme vzdálenost 
a pak už se jen stačilo dobře dívat kolem 
sebe, kde je ta správná turistická značka, 
jaké stromy míjíme, co za plodiny lze v pří-
padě nouze jíst a jak se chovat v chráněné 
krajině. Chůze po hřebeni „Jestřebek“ záro-
veň přenesla děti o 80 let zpět, do doby bu-
dování pohraničního opevnění. Tady jsme si 
z cesty kousek odbočili a mohli si říct pár 
vět k těmto němým svědkům temného věku 
našeho národa. Překvapilo mne, s jakým zá-
jmem děti naslouchaly.

Správný průzkumník byl měl umět pře-
dat zprávu jen tomu, komu sdělení náleží. 
Tušíte správně! Ukázali jsme si i několik jed-
noduchých šifer. Plameňáci vydupali desít-
ky schůdků a z 18m výšky jsme  se společně 

pokochali výhledy do našeho krásného 
kraje. Markoušovická rozhledna skýtala 
pohledy do údolí řeky Úpy, do Svatoňovic 
a nad horizontem se v dáli tyčila Zvičina 
(671m.n.m.). Den se přelil v podvečer a my 
si po návratu na chatu mohli ještě chvíli za-
hrát před chatou, opéct buřta a po drobné 
hygieně (dodržovali jsem tábornický život 
se vším všudy) ulehli ke spánku. 

Nedělní počasí přálo návštěve  dal-
ší rozhledny a tak jsme si mohli dopřát 
ještě výhled z rekonstruované rozhled-
ny na Žaltmanu. Doslova outdoor-rallye 
to byla pro nejmenší Johanku (je jí teprve 
rok a kousek), při jízdě v bytelném kočáru 
s unikátním motorem „MirKol“, vzor ´75. 
Pozlátkem na cestě do Malých Svatoňovic 
bylo setkání s dvojspřežím, zapřaženým 
do kočáru, v doprovodu nefalšovaného 
grošáka z Kladrub. Osobně jsem viděl prv-
ně  „položku seznamu památek Unesco“, 
v pohybu. Malé Svatoňovice nás přivítaly 
návštěvou cukrárny se zmrzlinou. Malebné, 
Čapkovo městečko jsme opouštěli po-
hledem z vlaku, který uháněl na Starkoč. 
Zároveň  jsme si vezli čerstvou zkušenost, 
že turistickou značku nestačí jen nalézt, ale 
taky se ujistit, zda vede kýženým směrem. 
Matěj bude muset ještě chvíli průzkumniči-
nu trénovat, než povede zástup Plameňáku 
ke slíbenému cíli…

Cesta vlakem byla odměnou na závěr. 
A to i přes fakt, že udržet naše  „opeřence“ 
v klidu 15 minut na peróně, obklopeném 
z obou stran kolejemi, zaměstnalo všechny 
3 vedoucí.

Dík, čau a zase příště, řekli jsme si 
na polickém autobusáku a rozešli se s vírou, 
že se to povedlo a můžeme plánovat další 
a delší pobyt.

Dík na závěr nepatří jen našemu sboru 
za finanční podporu, kamarádům-vedou-
cím, našim dětem za hezky strávený květno-
vý víkend ale i našemu městu Police za pří-
spěvky na činnost kolektivu. Zajištěním 
svačinky pro děti přispěl i Ivo Suchomel 
z rodinného zelinářství. Děkujeme, srdečně.

Za kolektiv mladých hasičů při SDH 
Velká Ledhuje, 

sepsal Aleš Trojtl

hledáme všeobecnou či 
praktickou zdravotní sestru

Hospic Anežky České a Charitní ošetřovatelská 
služba Červený Kostelec, střediska Oblastní charity 
Červený Kostelec, hledají všeobecnou či praktickou 
zdravotní sestru na plný či zkrácený úvazek, v přípa-
dě ošetřovatelské služby i formou dohody. Nabízíme 
smysluplnou práci v přátelském kolektivu s dobrým 
pracovním zázemím neziskové organizace. Bližší infor-
mace o pracovních pozicích včetně kontaktů naleznete 
na stránkách Oblastní charity Červený Kostelec: www.
charitack.cz

Hospice Anežky České
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homesharing nám v Centru Orion dělá radost
Homesharing je nová forma podpory 

rodin pečujících o dítě s postižením formou 
tzv. sdílené péče. Dítě s postižením si na ur-
čitý, předem domluvený čas, přebírá vyško-
lený hostitel a pečuje o něj ve svém domově 
jako o člena své rodiny… V ČR se homesha-
ring postupně šíří díky podpoře Nadačního 
fondu ABAKUS.

Když jsme se vloni v červnu stali za-
střešující organizací pro homesharing 
v rámci Královéhradeckého kraje, věděli 
jsme jen to, že se těšíme a že nevíme přesně, 
co nás čeká. Od té doby jsme my v Centru 
Orion, přihlášené pečující rodiny i zájemci 
o hostitelství ušli velký kus cesty.

Pracujeme s pečujícími rodinami, které 
se k nám do projektu hlásí - každá z nich 
si nese svůj jedinečný příběh, který s námi 
sdílí a my se tak stáváme jeho součástí. 
Vnímáme nelehký osud rodin a zároveň 
velkou lásku, sílu rodiny i naději, že jim ho-
mesharing pomůže. Rodiny s námi sdílejí 
svůj každodenní život, svoje starosti, ale 
i radosti. Do rodin jezdíme opakovaně, a tak 
postupně vznikají i mezi námi, rodinou a dí-
tětem s postižením nové vztahy, které nás 
obohacují. 

Před rokem jsme si nebyli jistí, jestli se 
vůbec přihlásí nějací zájemci o hostitelství. 

Dnes máme velkou radost, že se nám hlá-
sí lidé z celého kraje. Při osobním setkání 
s každým z nich pak vnímáme velkou chuť 
pomoci konkrétní rodině s dítětem s po-
stižením, jejich ochotu věnovat svůj volný 
čas a energii i otevřené srdce připravené 
na nová přátelství a zážitky. Těší nás také 
jejich motivace - řada zájemců o hostitelství 
chce tímto způsobem ukázat svým vlastním 
dětem, že mezi námi žijí i lidé, kteří potře-
bují pomoc. Zároveň vnímají, že tato pomoc 
může velmi obohatit také je samotné i celou 
jejich rodinu. Každé takové setkání je pro 
mne osobně hlubokým lidským zážitkem 
a vnímám velkou úctu a respekt.   

Postupně jsme také vytvářeli funkční 
a profesionální tým, který je schopen po-
skytnout odbornou pomoc a podporu při 
přípravě i v průběhu homesharingu všem 
stranám – rodičům dítěte, dítěti s postiže-
ním i hostiteli.

V současné době tvoří náš odborný tým 
tři ženy: Marie Vrzáková, koordinátorka 
projektu a hostitelů, Iva Doudová, speciál-
ní pedagožka a průvodkyně dítěte a Táňa 
Brodská, terapeutka pro pečující rodiče. 
Celou koncepci homesharingu průběž-
ně ladíme s naší paní ředitelkou, Mirkou 
Červinkovou. 

Záštitu nad homesharingem v Centru 
Orion převzala Mgr.  Martina Berdychová, 
náměstkyně hejtmana Královéhradeckého 
kraje a již nyní probíhají jednání se zá-
stupci Kraje o zařazení homesharingu jako 
důležité součásti podpory pečujících rodin 
i do budoucna. 

A ještě pár čísel na závěr: 
Pracujeme s 12 pečujícími rodinami - 

celkem jsme už absolvovali 29 osobních ná-
vštěv v rodinách.

Celkově se nám již přihlásilo 22 zájemců 

o homesharing, s 12 z nich jsme průběžně 
v kontaktu. Od února do března jsme po-
stupně uspořádali 4 besedy pro zájemce 
o hostitelství, kterých se zúčastnilo celkem 
17 osob. První hostitelka již absolvovala 
přípravu a po prázdninách se bude sezna-
movat s vybranou pečující rodinou. V červ-
nu nastupují do přípravy hostitelů další dvě 
zájemkyně. Třetí příprava proběhne na pře-
lomu listopadu a prosince již nyní máme 
přihlášené čtyři zájemkyně. 

Pokud se i vám myšlenky homesharin-
gu líbí, přihlaste se, zapojte se také a staňte 
se součástí nově vznikající komunity hos-
titelů - rádi Vás uvítáme mezi námi! Marie 
Vrzáková, koordinátorka homesharingu 
(kontakt: vrzakova@centrum-orion.cz, 
725 190 990). 

Centrum Orion je nezisková organizace, 
která pomáhá osobám s postižením těles-
ným, mentálním i kombinovaným a jejich 
rodinám – více o nás i o homesharingu na-
jdete na: www.centrum-orion.cz.

Mgr. Marie Vrzáková
koordinátorka pro homesharing

užijte si letní cestovatelskou soutěž s toulavým baťohem 
Prázdniny jsou tu 

a vy přemýšlíte nad 
tím, jak zabavit své 
ratolesti? Vydejte 

se na cesty křížem krážem Kladským po-
mezím s Toulavým baťohem a zapojte se 
do cestovatelské hry o hodnotné ceny! 

Nejprve se vydejte do některého z infor-
mačních center našeho regionu a vyzvedně-
te si ilustrovanou mapu Kladského pomezí, 
která vám poslouží jako přehledný zdroj 
inspirace, ale také jako herní list pro sbírání 

razítek. Ta získáte na výdejních mís-
tech uvedených v mapě. Pro prvních 
200 účastníků soutěže, kterým se po-
daří nasbírat 5 různých razítek, jsou 
nachystány odměny v podobě dřevě-
ného ořezávátka na tužky a jo-ja s mo-
tivem Toulavého baťohu. Vyzvednout 
si je můžete opět v infocentrech, a po-
kud navíc vyplníte registrační formu-
lář, zapojíte se do slosování o 8 hod-
notných cen, které proběhne 4. října 
letošního roku.

A na jaké ceny se můžete tě-
šit? Tou hlavní je víkendový po-
byt pro celou rodinu v hotelu Rajská 
zahrada s volným vstupem do hote-
lového wellness. Dále můžete vyhrát 
čtyřdenní rodinný pobyt v kempu 
Brodský se zapůjčením koloběžek 
a slavnostní večeří, dvoudenní pobyt 
pro dvě osoby v Hotelu U Beránka, 
rodinnou vstupenku na prohlídku 
Měděného dolu Bohumír s bývalým 
havířem, voucher na občerstvení 

v Dannyho kavárně v Hotelu U Beránka 
nebo rodinnou vstupenku do Bastionu 
I a podzemí v pevnosti Josefov včetně pose-
zení v kavárně. 

Více informací, tipů na výlety, zajíma-
vostí i zábavy naleznete na webu www.
toulavybatoh.cz. Teď už zbývá jen sbalit se 
na cesty a vyrazit za dobrodružstvím!

Bc. Markéta Tomanová
manažer pro styk s veřejností
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Senior klub Ostaš
Ve čtvrtek 26. května v 6 hodin ráno 

postávalo přes padesát členů Klubu Ostaš  
na Polickém náměstí, na zádech batůž-
ky. Přijel pro nás krásný autobus SETRA 
firmy Mikrobus a vydali jsme se na cestu 
do Olomouce. Po týdenním deštivém počasí 
konečně  vysvitlo sluníčko, ale cestou byly 
mlhy, a tak jsme měli obavy, jestli nebude-
me potřebovat deštníky? Po jedné zastáv-
ce na benzínce – kávička, WC… jsme před 
desátou dojeli na Svatý Kopeček. Cestou 
nás  pan František Pivoňka seznámil s jeho  
historií, a tak jsme si v klidu prohlédli 
Baziliku Navštívení Panny Marie,  kterou 
mimo jiné také 21.5.1995 navštívil papež 
Jan Pavel II. - do té doby poutní chrám po-
výšil na baziliku minor.  Tuto papežovu ná-
vštěvu připomíná pamětní deska. Konečně 
začalo svítit sluníčko, a tak se před námi ote-
vřelo panoráma města Olomouc. Autobus 
nás odvezl do centra města, kde jsme měli 
dvě hodiny rozchod na oběd. Ve 14 hodin 
jsme se sešli u Informačního centra vedle 
orloje, a společně s velmi sympatickou prů-
vodkyní paní Janou Knápkovou jsme absol-
vovali prohlídku historické části Olomouce.

U modelu města na Horním náměs-
tí jsme si mohli prohlédnout, že Olomouc 
byla historicky významnou pevností. Paní 
průvodkyně nám ukázala  trasu, kterou 
budeme procházet. První zastávka byla 

u radnice s unikátním orlojem, který prošel od  
16. století několika proměnami– po  poško-
zení po druhé světové válce se na jeho nové 
podobě podílel i malíř Karel Svolinský, ro-
dák z nedalekého Svatého Kopečku.

Sloup Nejsvětější Trojice vysoký 35 me-
trů, kde se nachází přes 50 soch a  reliéfů,   
uvnitř  kaple, která měla výborné akustic-
ké vlastnosti – když v ní kněz kázal, bylo to 
slyšet po celém náměstí. Paní průvodkyně 
nám přiblížila spoustu zajímavostí o jeho 
vzniku, vysvěcení… Od roku 2000 je zapsán 
na seznamu UNESCO.

Chrám Svatého Mořice, jedinečný 
pozdně gotický kostel, ve kterém jsou nej-
větší varhany v Česku, mají 135 rejstříků 
a 10 400 píšťal – slavný nástroj se každo-
ročně rozeznívá v době Mezinárodního var-
hanního festivalu. 

V Edelmannově paláci na Horním ná-
městí   přebýval rakouský polní maršálek 
Jan Josef Radecký, který dva roky velel olo-
moucké císařské pevnosti.

Na  naši cestě se zastavujeme u několi-
ka převážně barokních kašen, Merkurova, 
Herkulova, Ariónova, Neptunova, 
Jupiterova. 

Dominantou Dolního náměstí je 
Mariánský morový sloup. Prohlížíme si 
některá domovní znamení – U Zlatého je-
lena, U Černého koně, U zlatého slunce, 
U Zeleného stromu, U Stříbrného rýče,  
U Zlaté štiky, kde žil Gustav Mahler, když 
působil v Moravském divadle.   Na Dolním 
náměstí stojí Hauenschildův palác, v něm 
v době svého pobytu přebýval se svý-
mi rodiči a sestrou tehdy  jedenáctiletý  
W.A.Mozart.        

Míjíme kostel svatého Michala, něko-
lik klášterů, poutní místo kaple sv. Jana 
Sarkandra s vystavenými mučícími  nástroji, 
Jezuitský konkvit, několik budov Univerzity 
Palackého , část městských hradeb. 

Přicházíme na Biskupské náměstí k olo-
mouckému Arcibiskupskému paláci – sídlu 
olomouckého arcibiskupství, jedné z nejho-
nosnějších olomouckých barokních paláco-
vých staveb. V Trůnním sále zde roku 1848   
usedl na císařský  trůn František Josef I. 
Při svých návštěvách zde pobývalo mnoho 
významných osobností, např. česká a uher-
ská královna Marie Terezie, papež sv. Jan 

Pavel II., prezidenti  T.G. Masaryk, E. Beneš, 
V. Havel, V. Klaus.

Naši cestu po historickém jádru 
Olomouce ukončíme na Václavském ná-
městí   prohlídkou Katedrály sv. Václava, 
kde je umístěn relikviář s ostatky sv. Jana 
Sarkandra,  v dolním patře jsou uloženy 
rakve olomouckých biskupů. V katedrále je 
zavěšen největší zvon na Moravě, sv. Václav, 
vážící osm tun.

Na tomto místě jsme se rozlouči-
li s naší úžasnou průvodkyní paní Janou 
Knápkovou, které jsme poděkovali za její 
srozumitelný výklad a znalosti, také za při-
způsobení tempa  našim  „důchodcovským“ 
fyzickým možnostem. 

Po krátkém občerstvení jsme usedli  do  
přistaveného autobusu. Příjemně unavení  
a plni dojmů z krásně prožitého dne jsme 
absolvovali zpáteční cestu k domovu.

Na závěr bychom chtěli poděkovat 
Nadačnímu fondu MycoMedica – panu 
Martinu Schirlovi a občanům Police nad 
Metují, kteří přispěli do sbírky , která se ko-
nala v lednu 2022 v Kolárově divadle. Bez 
jejich podpory by se náš výlet i spousta dal-
ších akcí nemohla uskutečnit!

Také děkujeme manželům Pivoňkovým 
a členkám výboru za organizaci výletu.

Výbor senior klubu Ostaš 
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MuDr. Alice Mílová:  
Doufám, že vytvoříme dobrý tým. Chci být spravedlivá.

Do pozice primářky 
náchodského dětského 

oddělení nastupuje MUDr. Alice Mílová tak trochu symbolicky 
na Mezinárodní den dětí, 1. června. Na oslovení „paní primářko“ 
si prý bude chvíli zvykat, především od kolegyň a kolegů, které již 
mnoho let zná. V náchodské nemocnici totiž po studiích začínala 
a pracovala zde bezmála dvacet let. Nyní se sem, po devíti letech 
v Thomayerově nemocnici a třetí atestaci, opět vrací. „Sama stále 
nemůžu uvěřit, že jsem se rozhodla tuto nabídku přijmout,“ říká 
sympatická blondýnka. A není divu. Výměna pracoviště totiž pro 
ni znamená stěhování, budování nového zázemí a velkou životní 
změnu. 
Dnes, když děláme tento rozhovor, zbývají asi dva týdny 
do Vašeho nástupu. Jaké máte pocity?

Říkám si, jak rychle se může člověku změnit život. Myslím na to, 
že opouštím krásné bydlení, které jsem vybudovala v domku v blíz-
kosti Prahy a musím si najít nové zázemí. To mi teď dělá trošku 
starosti, protože je pro mě důležité mít domov, kam se ráda vracím. 
V nemocnici se zatím moc neorientuji, ale prostory jsou tu krásné. 
A moc mě těší reakce mých bývalých spolupracovníků, které se těší, 
až nastoupím. 
Proč jste se rozhodla do Náchoda vrátit? 

Když mi pan ředitel poprvé volal s nabídkou, nechtěla jsem 
na svém životě vůbec nic měnit. Pak jsem si ale vzpomněla na své 
přání, které jsem měla do nového lunárního roku, abych už po všem 
tom vzdělávání začala sklízet plody své práce. Sice jsem si to před-
stavovala trochu jinak a vlastně jsem po primariátu vůbec netou-
žila, ale když jsem se svěřila kamarádům, všichni do jednoho mě 
v novém životním směru podpořili. A stejně reagovala i moje ma-
minka, která se mnou bydlí, čímž mě velmi překvapila, protože stě-
hování se tím pádem týká i jí. Jela jsem se tedy do Náchoda podívat, 
od Prahy všude zataženo, ale tady svítilo sluníčko. Říkala jsem si, 
že to je snad dobré znamení. A opravdu velkou roli v rozhodování 
sehrály sestřičky a kolegové, kteří si mě pamatují a moc hezky mě 
přivítali. 
Mluvíte o dlouhém vzdělávání, co jste absolvovala?  

Ke dvěma atestacím z pediatrie jsem si dodělávala ještě ates-
taci z endokrinologie. Musela jsem dva roky stážovat, pět let jsem 
po práci v době náhradního volna chodila pracovat do endokrino-
logického ústavu, bylo to náročné období. Další stáže jsem pak ab-
solvovala v Motole, mezi studenty. Zajímavé bylo také to, že jsem 
atestovala v roce 2021 sama, rok přede mnou nikdo neatestoval. 
Byla jsem ale ráda, že jsem to zvládla. 
Jak Vám bylo, jako zkušené lékařce, mezi začínajícími lékaři? 

Mezi mladými lidmi se cítím dobře. Jejich energie mě oboha-
cuje. Na druhou stranu jsem ale také poznala, že to dnešní mladí 
lékaři nemají vždycky jednoduché. Často je na ně navalena práce, 
ale nikdo se jim pořádně nevěnuje. Se stážisty jsem pracovala také 
na svém předchozím pracovišti, několik posledních let jsem byla 
vedoucí oddělení v Thomayerově nemocnici. Spolupráci s mladými 
beru jako vzájemnou výměnu – já jim poskytnu své zkušenosti a oni 
mně zase znalosti moderních technologií a svůj pohled na svět. 
A věřím, že tyto zkušenosti teď uplatním i na pozici primářky. 
Uplatníte jistě i mnoho dalších vašich zkušeností. Jak byste chtě-
la oddělení vést? 

Hodně jsem přemýšlela nad tím, jak by moje oddělení mělo 
fungovat. Uvědomila jsem si, jak se za mých 28 let praxe medicína 
strašně změnila. Mě tady vychovával pan primář Týce a myslím, že 
na svou dobu to dělal velmi dobře. Líbilo se mi například, že každý 
rok přijímal dva mladé lékaře, které školil. Podobně bych to chtě-
la dělat i já, pokud bude dost atestovaných lékařů, kteří je budou 
moci učit. Líbil by se mi koncept, kdy by se každý z nově příchozích 
souběžně s přípravou na atestaci z všeobecné pediatrie připravo-
val už také na nějakou specializaci. V pediatrii máme řadu relativně 
vzácných onemocnění, které je potřeba odhalit včas, diagnostika 
se rychle vyvíjí. A právě proto je dobré mít na oddělení specialisty, 

kteří to budou umět, ráda bych do budoucna také rozšířila spek-
trum odborných ambulancí. Každopádně si teď ale chci nechat 
měsíc na to, abych zjistila, jak to tu chodí. Musím si promluvit s lé-
kaři, abych zjistila, co chtějí dělat a jak se jim tu pracuje, a teprve 
potom můžu dělat nějaké změny. Samozřejmě, že na prvním mís-
tě je pacient, odbornost péče, a také komunikace s ním. Co se týče 
týmu, je pro mě prioritou, abychom do práce chodili rádi, abychom 
se těšili na kolegy, rozuměli si i lidsky a měli tu pěknou atmosféru. 
Vzhledem k tomu, kolik trávíme v práci času, je to potřeba. Doufám, 
že budu k lidem spravedlivá. 
Do náchodské nemocnice přicházíte z velké fakultní nemocnice. 
Jak moc jiná bude práce v oblastní nemocnici? 

Co se odbornosti týče, vždy to záleží na tom, kdo v dané nemoc-
nici a na daném oddělení pracuje. I v rámci fakultních nemocnic 
se pacienti předávají na pracoviště, kde se na danou problematiku 
specializují. Vybavení je tu skvělé, vždy je to ale o lidech. 
Jak se proměňují vaši dětští pacienti za Vaši bezmála třicetile-
tou praxi? 

To je opravdu velká změna. Dnes je velké množství těžko zvla-
datelných dětí. Myslím, že řadě z nich chybějí ve výchově hranice. 
Rodiče si ani neuvědomují, že hranice jsou nejen omezení, ale také 
bezpečí. Jen takový malý příklad z praxe: nedávno nám do endokri-
nologické ambulance k vyšetření vzrůstu přišlo tříleté dítě s rodiči. 
Když došlo na vážení a měření, nastal problém. Vážení jsme ještě 
jakž takž zvládli, ale změřit ho nebylo možné. Maminka si s tím je-
čícím a svíjejícím se dítětem nedokázala vůbec poradit. Nakonec 
jsem tedy rodiče poprosila, aby odešli za dveře a synka nám tam 
nechali. Jakmile byli rodiče pryč, šli jsme se podívat na želvičku, 
kterou tam měla sestřička v teráriu, želvičku jsme si prohlédli, pak 
jsme ji přeměřili a následně jsme bez odporu přeměřili i malého 
chlapečka. Ne vždy to ale jde tak snadno, někteří rodiče by na požá-
dání místnost neopustili. 
A jak se proměňuje váš obor od Vašich začátků? 

Stále více se specializuje. Z původně malého oboru se stává vel-
ký, jde do větších a větších podrobností. Mění se klasifikace i léč-
ba nemocí v závislosti na odkrývání genetických příčin. Vyvíjí se 
nové způsoby léčby, např. biologická léčba se stává běžnou i u dětí. 
Zavádějí se moderní technologie do léčby, což můžeme vidět zejmé-
na v dětské diabetologii. Rozšiřuje se spektrum možných laborator-
ních vyšetření, dostupnost zobrazovacích metod. I co se týče hospi-
talizační práce, zkracuje se doba hospitalizace, s dětmi se přijímají 
maminky a více péče leží na rodičích, ale zároveň je to i starost pro 
personál a práce s rodiči je v tom oboru každopádně změnou. Ale 
jak se říká, změna je život a musíme se jí umět přizpůsobit.

Mgr. Renata Dušková, MBA 
Samostatný referent pro styk s veřejností
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Oslava na gynekologicko-porodnickém  
a dětském oddělení 

1. června 2022 bylo na našem gynekologicko-porodnickém a dět-
ském oddělení hned několik důvodů k oslavě. Byl to přesně rok od pře-
stěhování obou oddělení z horního areálu nemocnice do moderních 
prostor nových pavilonů. Připojili jsme se také k oslavám Mezinárodního 
dne dětí a současně si připomněli Den těhotenství a Den matek, které 
se celosvětově slavily v květnu. Naším cílem bylo uspořádat oslavu pro 
děti a budoucí i současné maminky. Zároveň jsme přivítali novou pri-
mářku dětského oddělení, MUDr. Alici Mílovou.

Ve spolupráci se Zdravotním klaunem, konkrétně Dr. Arnoštem 
Houskou a sestrou Blážou Kotrlou, se na dětském oddělení podařilo 
vytvořit příjemně uvolněnou a veselou atmosféru a prostory 7. patra 
pavilonu K rozezněl smích dětí z mateřských škol, které přišly sfouk-
nout první svíčku na velkém narozeninovém dortu. Jakmile svíčka zhas-
la, malí návštěvníci již stáli dlouhou frontu na svůj kousek. Oblíbenou 
atrakcí byla také výroba odznaků, které si děti 
vlastnoručně vybarvily a velký zájem byl o všu-
dypřítomné balónky plněné heliem. Tělocvična 
gynekologicko-porodnického oddělení a přileh-
lá chodba zase patřila spíše maminkám a po-
skytla zázemí pro nabídku dětské a těhotenské 
kosmetiky, oblečení, pomůcek pro kojení a péči 
o miminka, včetně kojenecké výživy a také lak-
tační a výživovou poradnu. Za pomoc při orga-
nizaci děkujeme studentům Střední odborné 
školy sociální a zdravotnické – EA v Náchodě, 
Zdravotnímu klaunovi a všem zaměstnancům 
naší nemocnice, kteří se zapojili. Spokojenost 
dětí i maminek byla pro všechny organizátory 
velkou odměnou a inspirací pro založení nové 
tradice v naší nemocnici.

Mgr. Renata Dušková, MBA 
Samostatný referent pro styk s veřejností

STÁLÝ RŮST SLUŽEBNÍHO PŘÍJMU

PO ODBORNÉM ZAŠKOLENÍ 
VÍCE NEŽ

JISTÝ SLUŽEBNÍ PŘÍJEM NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK
30 000 Kč 75 000 Kč

ČEZNET – optický vysokorychlostní internet 

Vážení občané, 

dovolte nám, abychom vás informovali o připravované 
výstavbě optické sítě elektronických komunikací 
společnosti Telco Infrastructure, s. r. o., člena skupiny ČEZ 
ve vašem městě.  

Veškeré náklady spojené s výstavbou optické sítě jsou 
hrazeny zcela a v plném rozsahu společností Telco 
Infrastructure, s.r.o. Po dokončení samotné výstavby 
optické sítě budete mít možnost využívat optický 
vysokorychlostní internet ČEZNET a interaktivní televizi s 
pestrou nabídkou TV programů. 

V nejbližších týdnech vás bude osobně kontaktovat 
zástupce naší realizační společnosti Vegacom, a.s. se 
žádostí o souhlas s umístěním optické přípojky v 
jednotlivých bytových a rodinných domech, který bude 
připraven zodpovědět veškeré vaše dotazy. 

Výstavba optické přípojky v žádném případě není 
provázaná s odběrem služeb ČEZNET a po dokončení 
samotné výstavby bude rozhodnutí o využití některé ze 
služeb poskytovaných společností ČEZNET s.r.o., výhradně 
na vás, obyvatelích jednotlivých bytů a rodinných domů. 

Děkujeme za spolupráci. 

Ing. Antonín Daněk 
Telco Infrastructure, s. r. o. 



36 Polický měsíčník   ČERVENEC - SRPEN 2022

ZE SPOlkŮ A SPOlEČNOStí 

ČINNOSt NF hOSPItAl bROuMOV V ROCE 2022
V posledním 

květnovém dni 
se sešla správní 
a dozorčí rada NF 
HOSPITAL ke své-
mu pravidelnému 
jarnímu setkání. 

Místem setkání byla broumovská nemoc-
nice, kdy si členové správní a dozorčí rady 
fondu prohlédli za doprovodu zástup-
ců nemocnice Zdeňka Hajpišla a Heleny 
Chudomské jednotlivá oddělení.

Úvodem setkání prim. MUDr. Miroslav 
Švábl poděkoval zástupcům nadačního fon-
du jménem ředitele Oblastní nemocnice 
Náchod a. s. i svým za výbornou dlouhole-
tou spolupráci a předal zástupcům nadační-
ho fondu dar – obraz původní broumovské 
nemocnice. Při této příležitosti člen správní 
rady Ing. Jaroslav Bitnar poděkoval prim. 

MUDr. Miroslavu 
Šváblovi za dlou-
hodobou péči 
o nemocnici, ne-
boť broumovská 
nemocnice prošla 
za poslední ob-
dobí rozsáhlými 
rekonstrukcemi 
a bylo do ní in-
vestováno mno-
ho finančních 
prostředků, což 
je znát nejen 
na jejím vněj-
ším vzhledu, ale 
i při návštěvě 

jednotlivých oddělení.
Od počátku letošního 

roku NF HOSPITAL na-
koupil pro nově vzniklé 
oddělení lůžek následné 
rehabilitační péče vybave-
ní v hodnotě cca 279 tis. 
Kč. Konkrétně se jednalo 
o koupi 20 ks jídelních stol-
ků, rehabilitační pomůcky 
pro fyzioterapii a vybavení 
kuchyňky a sesterny kan-
celářským nábytkem, dále 
byla nakoupena z prostřed-
ků fondu část vybavení nové 
ordinace praktického lékaře 
v hodnotě cca 171 tis. Kč – 
ordinaci v budově broumovské nemocnice 
provozuje Oblastní nemocnice Náchod a. s. 
Při jednání v nemocnici byl schválen nákup 
5 ks speciálních matrací nejvyšší ochrany 
proti proleženinám za cenu cca 195 tis. Kč, 
které pomohou zejména dlouhodobě leží-
cím klientům, obdobné matrace v loňském 
roce koupila Oblastní nemocnice Náchod a. 
s. na oddělení v Náchodě.

Nadační fond průběžně financuje i na-
dále činnost pracovnic na úseku aktivi-
začních činností a volnočasových aktivit 
– Jany Rösselové, Jany Zuščákové a Andrey 
Středové, které zajišťují oblíbené drobné 
nákupy klientům oddělení lůžek násled-
né i rehabilitační péče, dále činnost Hany 
Beranové a Marie Kristové, které pomáha-
jí na oddělení a mj. i doprovázejí klienty 
na procházkách v zahradě. S uměleckými 

terapiemi se po covidové době na oddělení 
vrátila i Nikol Trnovcová.

Nadační fond je samostatná účetní jed-
notka, která musí dodržovat pravidla jako 
ostatní organizace, eviduje velké množství 
majetku, proto vítáme, že s účetní nadač-
ního fondu Mgr. Evou Vodochodskou úzce 
spolupracují zástupci nemocnice Jiřina 
Geregová a Zdeněk Hajpišl. O aktualizaci in-
formací na webových stránkách nadačního 
fondu se stará Jan Záliš.

Nadační fond by nemohl fungovat bez 
podporovatelů. Všem, kteří jakkoliv přispí-
vají k činnosti fondu děkujeme za stálou 
přízeň a podporu a věříme, že i naší činnos-
tí pomůžeme nadále nemocnici zkvalitňo-
vat péči o klienty, zejména občany našeho 
regionu.

Za NF HOSPITAL BROUMOV
Eva Blažková

Výlet DFP do zahraničí
Zvolili jsme si tu nejbližší zahraniční destinaci, tedy Polsko. 

V sobotu 11. června před osmou hodinou ranní jsme se začali schá-
zet na polickém náměstí a očekávali jsme příjezd našeho objedna-
ného autobusu. Ten jsme brzy slušně zaplnili. Výletu se zúčastnilo 
40 osob, členů Dobročinného fondu pro pozůstalé i nečlenů, ve vě-
kovém rozpětí od juniorů až po seniory. Všichni byli nadšení, že se 
po covidem vynucené přestávce podařilo opět zorganizovat nějaký 
společný výlet. Ten jsme si mohli dovolit uspořádat také díky trvalé 
podpoře města Police nad Metují prostřednictvím dotace na čin-
nost spolku, za kterou děkujeme.

Naše první zastávka byla po 60 kilometrech ve městě Świdnica, 
které je partnerským městem Police nad Metují. Zde jsme navštívili 
unikátní evangelický dřevěný kostel. Kościól Pokoju neboli Kostel 
Míru je zapsaný na seznamu světového dědictví UNESCO. Bylo za-
jímavé seznámit se s jeho historií. Byl postaven v roce 1657 pouze 
ze dřeva, hlíny a slámy, a přesto stojí dodnes. Možná ještě více nás 
však udivil svojí velikostí a nádherou krásně zdobeného barokní-
ho interiéru. Byli jsme unešení tou nádherou. Po prohlídce kostela 
jsme se ještě krátce prošli po nejbližším okolí a v 11 hodin už jsme 
opět seděli v autobuse, abychom přejeli dalších 30 km k hlavnímu 
cíli našeho výletu, což byla botanická zahrada Wojsławice. Pan 
předseda s paní jednatelkou zakoupili a rozdali vstupenky a v pra-
vé poledne jsme prošli vstupní branou do zahrady. Sraz u autobusu 
jsme si domluvili na 17. hodinu. Pět hodin na prohlídku arboreta 
se mohlo zdát hodně, ale zahrada se rozkládá na ploše 65 hektarů, 
roste zde zhruba 2500 druhů dřevin a 3500 druhů jiných rostlin. Již 
v 19. století zde byl založen rododendronový park a tyto keře jsou 
zdejší dominantou dodnes. V době naší návštěvy už sice odkvétaly, 

přesto bylo co obdivovat. Nyní kvetou především růže, později to 
budou lilie, šeříky, atd. Za tou kvetoucí krásou stojí mnoho práce 
zdejších zahradníků, všechny rostliny jsou dokonale upravené 
a zahrada se stále rozšiřuje. Procházka, nebo i posezení na lavič-
kách uprostřed té nádhery je balzámem na duši. Ve vzduchu je cítit 
vůně květů, v korunách stromů zpívají ptáci, pod nohami proběhne 
ještěrka, nad hlavou proletí vážka, na břehu rybníka se prochází 
kachna s kachňátky … My jsme potěšili i chuťové buňky, protože 
ve zdejším sadu začínají dozrávat třešně, které je možné si volně 
natrhat. Nemohli jsme minout ani stánky s květinami. Bylo těžké si 
v takovém množství sazenic vybrat, ale nakonec jsme si nakoupili 
a kousek té přírody jsme si tak přivezli s sebou domů.

Výlet to byl tedy vydařený, po-
časí téměř letní, myslím že všich-
ni účastníci byli spokojení, což je 
největší odměnou pro organizáto-
ry. Šikovný pan řidič nás bezpečně 
odvezl zpět do Čech, v 19 hodin 
jsme byli v Polici přesně podle plá-
nu. V této chvíli už nám na našich 
zahrádkách rostou zakoupené 
květiny a keříky, jako připomínka 
toho krásného výletu. Těšit se mů-
žeme na další zájezd, jednatelka 
spolku Věrka Kašíková už připra-
vuje podzimní cestu na muzikál 
do Prahy.

Lukáš Rutar, předseda spolku



37Polický měsíčník  ČERVENEC - SRPEN 2022

ZE SPOlkŮ A SPOlEČNOStí 

Mateřské centrum Ma Mi Na
Rychle nám to 

uteklo a opět tu máme 
konec školního roku. 
Loučíme se tedy s ma-
minkami, které se 
po letních prázdni-

nách vrací do práce a dětmi, které naše MC 
opustí a nastoupí do mateřských školek. 
Děkujeme Janě Hruškové za vedení této do-
polední skupiny. 

PROjEktOVé AktIVIty
V rámci grantové výzvy „Zvyšování 

kvality neformálního vzdělávání“, kterou 
nám zprostředkovala MAS Stolové hory, 
jsme během jara v MC uskutečnili několik 
projektových dnů. Merkurhrátky s Pavlem 
Frydrychem v Muzeu stavebnice Merkur. 
Jaro na vsi s Hanou Váňovou v mateřském 
centru, Hudební tradice v Polici s Markétou 
Maršíkovou v Muzeu papírových mo-
delů a pohybové dopoledne s Martinou 
Macounovou v Sokolovně. Projektové dny 
jsou určeny především pro děti do šesti let 
a účast na projektových dnech je zdarma. 

Sami jsme se byli vzdělávat a to v rámci 
projektu Sdílení zkušeností v MŠ Zvoněnka 
v Náchodě, kde jsme se inspirovali vedením 
školy a školky s prvky Montessori. Navštívili 
jsme ZUŠ v Polici nad Metují a to výtvarný 
i taneční kroužek. Každá návštěva jiného, 
odborného pracoviště je pro nás velkou in-
spirací a motivací do naší práce. 

Stihli jsme i deset setkání po dvou 
skupinách tandemového vzdělávání - 
Angličtiny pro děti. Také v rámci gran-
tu. Děti se zábavnou formou s Andreou 
Michálkovou a Evou Markovou učily 
anglicky. Byly rozděleny do dvou skupin, 

na starší a mladší. 
Starší už měly 
výuku obohacenou 
o základy 

gramatiky. Výuka navazovala na podzimní 
lekce. Společně tancovali, vyráběli, malova-
li, říkali si básničky a zpívali na téma  hrač-
ky, doprava, ovoce a zelenina, zvířata, barvy, 
čísla a další.

ZVíDÁlEk
Školní rok je opět za námi a děti, které 

jsme potkávali každé středeční dopoledne 
na Zvídálkovi, se od září chystají do školky. 
I letos jsme po domluvě s paní ředitelkou 
Danou Balákovou jedno dopoledne v MŠ 
Fučíkova Police nad Metují strávili a pro-
hlédli si místní prostory. Užili jsme si do-
provodný program a spoustu hraček. Všem 
se nám to moc líbilo. Děkujeme za pozvání!

PlÁNy NA létO 
Všichni už se těšíme na teplo, nějakou 

tu prázdninovou dovolenou a spoustu zá-
žitků z nového poznávání. Přes léto (během 
prázdnin) je centrum zavřené, ale i přesto 
se určitě budeme setkávat a sportovat. 
Zahrajeme si plážový volejbal a určitě vy-
razíme na výlety do okolí. Sledujte náš FB 
(www.facebook.com/ MCMaMiNa/), kde 

vás aktuálně informujeme o všem, co se 
děje a co plánujeme. 

PŘíMěStSké tÁbORy
I v letošním roce bude přes letní prázdni-

ny program v centru pozastaven a prostory 
budou využívány k příměstských táborům. 
Tři tábory - Putování s Večerníčkem, 
Loutkohraní, a Superhrdinové, se usku-
teční v rámci projektu Příměstské tábory 
v Polici nad Metují. Tradičně pořádáme také 
Příměstský tábor s angličtinou.

Nakonec malé poděkování!
Ráda bych poděkovala měs-

tu Police nad Metují za poskyt-
nutý finanční příspěvek na pro-
voz centra v roce 2022. Velmi si 
toho vážíme především v této 

nelehké době. Bez finanční podpory by-
chom nemohli fungovat.

Děkuji všem, kteří se v centru aktivně 
celý rok zapojovali, a těším se na Vás opět 
v září. 

Přejeme všem pohodové a klidné léto! 
Za MC MaMiN Andrea Plná
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Astronomický klub  Police nad Metují

PRÁZDNINOVÁ OblOhA
Na začátku července nenastává astronomická noc. V naší ze-

měpisné šířce (50. rovnoběžka) trvá celou „noc“ tak zvaný astro-
nomický soumrak.

V tomto období můžeme pozdě večer a brzy ráno občas pozo-
rovat noční svítící oblaka. Jedná se o atmosférický úkaz ve výšce  
50 – 85 km nad povrchem Země. Oblaka tvoří ledové krystalky 
osvětlené Sluncem, které je ale v místě kde se pozorovatel nachází 
pod obzorem. Oblaka mají modravou barvu a jejich poloha se v prů-
běhu pozorování, které trvá přibližně 1 hodinu téměř nemění. 

Oblaka označujeme zkratkou NLC a jsou pozorovatelná jen 
v období kolem letního slunovratu.

Vlivem zkracování dne nastává již po 12. červenci astronomic-
ká noc. Na obloze uvidíme známá letní souhvězdí podle následující 
mapky. 

Podíváme-li se na oblohu 10. července kolem 23. hodiny, uvidí-
me Měsíc blízko hvězdy Antares v souhvězdí Štíra (pravý dolní roh 
mapky). Do 12. července se Měsíc přesune nízko nad jižním obzo-
rem do souhvězdí Střelce.

První planeta, která se nám ukáže na obloze je Saturn. V polovi-
ně července ho uvidíme vycházet po 22. hodině nad jihovýchodem 
v souhvězdí Kozoroha (viz další mapka).

Další planetou, která se objeví po půlnoci na východě bude 
Jupiter v souhvězdí Ryb. Podíváme-li se na Jupitera malým astro-
nomickým dalekohledem (nebo triedrem, který zvětšuje alespoň 
10x), uvidíme také jeho čtyři měsíce. 

Po 2. hodině se na obloze objeví další planeta. Tentokrát nená-
padný a v porovnání s Jupiterem a Saturnem podstatně méně jasný 

Mars. (Na předchozí mapce je u levého okraje v souhvězdí Berana). 
Mars se v průběhu prázdnin pozvolna přesune ze souhvězdí Berana 
do souhvězdí Býka.

Po 3. hodině uvidíme v polovině července vycházet na severový-
chodě Venuši v souhvězdí Býka, která letošní prázdninový „plane-
tární průvod“ uzavírá.

Perseidy „padající hvězdy“
V letošním roce budou podmínky pro pozorování „padajících 

hvězd“ velmi nepříznivé. Maximum meteorického roje nastane 13. 
srpna. Pozorování Perseid bude rušit světlo Měsíce, který bude 
12. srpna v úplňku. Činnost meteorického roje Perseidy začíná 17. 
července a končí 24. srpna. Můžeme se proto pokusit o pozorová-
ní meteorů v tomto období (s výjimkou nepříznivých podmínek 
kolem maxima).

V říjnu letošního roku uplyne 60 let od založení 
Astronomického klubu v Polici nad Metují. Na projekt údržby 
astronomické pozorovatelny na Havlatce byla poskytnuta do-
tace z dotačního programu města Police nad Metují  Spolková 
činnost.

Pohledy do vesmíru
ČERVENEC:
SLUNCE vstupuje do znamení Lva 22. července 
 ve 22 hodin 7 minut SELČ,
 4. července v 9 hodin SELČ je Země od Slunce 
 nejdále (152,1 mil. km),
 v červenci se den zkrátí o 1 hodinu a 1 minutu,
MĚSÍC 7. v první čtvrti, 13. v úplňku, 20. v poslední čtvrti, 
 28. v novu,
MERKUR není pozorovatelný,
VENUŠE ráno nad východním obzorem,
MARS  ráno vysoko nad  východním obzorem 
 v souhvězdí Ryb a Berana,
JUPITER ve druhé polovině noci v souhvězdí Ryb,
SATURN po většinu noci v souhvězdí Kozoroha,
URAN ve druhé polovině noci v souhvězdí Berana,
NEPTUN ve druhé polovině noci na hranici souhvězdí Vodnáře 
 a Ryb

           
SRPEN:
SLUNCE vstupuje do znamení Panny dne 23. srpna 
 v 5 hodin16 minut SELČ,
 v srpnu se den zkrátí o 1 hodinu a 40 minut,
MĚSÍC 5. v první čtvrti, 12. v úplňku, 19. v poslední čtvrti,
 27. v novu, 
MERKUR není pozorovatelný,
VENUŠE ráno nad východním obzorem,
MARS  ve druhé polovině noci v souhvězdí Berana a Býka,
JUPITER po většinu noci v souhvězdí Ryb,
SATURN po celou noc v souhvězdí Kozoroha,
URAN po většinu noci v souhvězdí Berana,
NEPTUN po většinu noci na hranici mezi souhvězdími 

Vodnáře a Ryb
Karel VACEK, Astronomický klub Police
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Anonym
Anonym, můj přítel, zřejmě z mého oko-

lí. Dokonce si přečetl články z mého pera, 
publikované v Polickém dubnovém a květ-
novém měsíčníku a má k nim takové výhra-
dy, že mi vzkazuje, že to jsou mé poslední 
příspěvky. Doslova píše: Doufám, že to byl 
Váš poslední příspěvek! Velkým písmem mi 
toto sděluje. A vystřižené články přeškrtané 
s červenými vykřičníky mi dává ještě s jaký-
misi povídáními do schránky. Doufat může, 
leč beznadějně. Psát nepřestanu. Zřejmě 
tento čtenář žije ještě v době vlády jedné 
strany před třiceti léty a docela mu ušlo, že 
jsme demokratickou svobodnou zemí, kde 
se již občané nemusí obávat věznění za pro-
jevené odchylné názory. Snad se bude i tato 
strana reformovat, aby se stala parlamentní 
stranou. 

Holt, jak se mezi lidmi říká a v naší 
rodině to platilo, komu není dáno shůry, 
v apatyce nekoupí! To bude případ mého 
anonyma, který se zřejmě stydí za odlišné 
názory. Jako jedenáctiletá jsem si všímala, 
že v únoru 1948 se poličtí čelní sokolové 
ocitli v polické věznici, která byla umístěna 
za soudem, nyní budova Merkuru a drobní 
živnostníci byli ostrakizováni jen proto, že 
měli majetek. Do té basy pod její okna jsme 
se ségrou Boženkou a Maruškou E. chodily 
a povzbuzovaly je, že je snad brzo propustí. 
Vždyť se o Sokolech vědělo, že statečně bo-
jovali proti nacistům, a i dnes se o tom, ze-
jména mládež, dozvídá z televize a rozhla-
su. Takových revolučních „přešlapů“ bylo 
hodně a z naší průmyslově vyspělé země 
jsme se postupem času stali podrobenými 

jedné vítězné mocnosti. Přirovnala bych 
naši „vítěznou“ únorovou pozici ke hře v ša-
chy. Byl to „šach – mat či šach- pat? Dnes 
10. 6. jsem si vyslechla z rozhlasu „Jak to 
- vidí Eduard Stehlík, vojenský historik, ře-
ditel „Památníku Lidice“ a já mám podobný 
názor, že se Rusové nesmířili s rozpadem 
SSSR. Podle pana Putina je Ukrajina umělý 
stát a bojuje se o něho od února 2021 do-
sud. Dobrý postřeh měl také náš pan prezi-
dent Havel, když uvedl, že po staletí existuje 
takový problém, že Rusové přesně neví, kde 
Rusko začíná a kde končí. Není pro to raci-
onální vysvětlení a posiluje to přesvědčení 
o absolutní nadřazenosti ruského národa.

V přecházejícím článku v červnovém 
Polickém měsíčníku jsem se zajímala o naši 
polickou ZŠ a kantory. Teď si bez dovole-
ní vezmu na „paškál“ broumovský gympl, 
moji středoškolskou „alma mater“. Byly to 
časy, kdy jsme z polického rynku odjíždě-
li do Broumova do gymplu. Náš maturitní 
ročník 1955 se skládal ze třech Poličáků 
– Josky Řeřichy, ten je už na „pravdě boží, 
Soni Ringlové z Bukovice a mé maličkos-
ti, které dožívají „krásný“ důchodový věk, 
čítající 85 roků. Já věku tomu říkám, že už 
přesluhuji. Na roky prožité na gymplu, po-
sléze „Jedenáctiletce“ vzpomínám s radostí 
a v mých živých představách jsou všichni 
spolužáci a páni učitelé či profesoři. Bez 
pana školníka Vosiky si neumím předsta-
vit zahájení výuky. Vidím ho, jak ve svém 
pracovním ošacení nás na schodech vítá 
zabručením a ať sekáme „latinu“. A pak to 
šlo jedno za druhým. Nejslabší byla výuka 

matematiky. Tu měl „v parádě“ pan učitel 
Markl, ale tomu to jaksi „neodsýpalo“, ale 
později to vylepšil pan profesor Pilař. Ono 
i dnes sehnat kvalifikovaného matikáře je 
problém. Nebylo tak snadné, opatřit do bý-
valých Sudet kvalifikované kantory. Češtinu 
měl pan profesor Tříska a paní profesorka 
Jarmila Novotná. „Deskripce a geometrie 
byla v rukách pana profesora Voháňky, 
ale ten tam dlouho nepobyl a paní učitel-
ka Kopecká, ta snad musela školu opustit. 
Údajně navštěvovala ráno kostel, a tak byla 
„odejita“. Takové to byly časy! Pan profesor 
Láska byl dějepisec a angličtinář, toho si pa-
matuji s ukazovátkem, který nás „obšťast-
ňoval“ vítěznou stalingradskou bitvou.  
To byl jeho vyučovací „zlatý hřeb“, kdy nám 
ukazoval vojenské obchvaty. Chemii vyu-
čoval pan ředitel Crha, a to byla opravdu 
kvalifikovaná vyučovací hodina. Zrovna 
tak nezapomenu na vyučující paní učitel-
ku Řehořovou, v její oblibě jsem nebyla, 
ale učila bezvadně a na „vejšce“ jsme ze 
znalosti ruštiny excelovali. Ještě do dneška 
mně znalost od ní zůstala. Nesmím zapome-
nout na tělocvikáře profesora Pavlů, ten byl 
v naší oblibě a také nás „honil“ v němčině. 
Zatím naše poslední setkání se odehrálo 
v Broumově v restauraci Střelnice a pro-
běhlo 28.5.2022. Jako prvňáčci jsme se bez 
přihlašování domáhali školní mluvy a cítili 
jsme se jako nevycválaná omladina. Za naše 
„mladické“ svolání moc děkujeme organizá-
torce, milé spolužačce Daně Špačkové, nyní 
Jarošové.

Jarca Seidelová 

ZE SPOlkŮ A SPOlEČNOStí / Z VAŠICh PŘíSPěVkŮ   

 ¾ Dětský den v sobotu 4. června se mimořádně 
vydařil. Děkujeme všem, kteří se podíleli na or-
ganizaci. Především však Vám, malým i velkým 
návštěvníkům!

 ¾ Sokol letos slaví 160 let!
 ¾ Naše ženy cvičily v Brně a v Pardubicích.

SokolGYM je tradiční mezisletová akce. Tento-
krát byla kvůli protiepidemickým opatřením 
posunuta a stala se součástí letošních oslav. 
„Krokovku“, jak byla výzva Roztančíme jaro 
přejmenovaná, cvičili Sokolové napříč repub-
likou.
Sokolské Pardubice lákaly na hromadné sklad-
by, tanec, sportovní turnaje a galashow – a naše 
ženy byly při tom.

 ¾ Příměstský tábor je zcela zaplněn.
Přejeme Vám všem zdravé a spokojené letní 

dny.
Za výbor T.J. Ida Jenková

Malé ohlédnutí za Dětským dnem 
4.6. se za polickou Sokolovnou usku-

tečnil Dětský den. Po bedlivém sledování 
všech možných meteorologických stanic 
jsme si ráno řekli „dnes nezaprší“ a ne-
zapršelo. Další obava, zda dorazí děti se 
rozplynula už na samotném startu, kdy 
se tvořila stále nemizící fronta. Pro děti 
bylo připraveno deset stanovišť, kolotoč, 
skákací hrad a malování na obličej. Pro 
každého soutěžícího byl párek v rohlíku 
nebo palačinka, dále kýta na rožni a ob-
čerstvení v restauraci Sokolovna. 

Program byl obohacen vystoupením 
dětí z oddílu všestrannosti. Většina dětí 
vystupovala úplně poprvé a zvládly to 
na jedničku. Vystoupily také naše stá-
le veselé a optimisticky naladěné ženy 

Sokolky se skladbou Optimistky. Všem 
ještě jednou velký potlesk. 

Velké poděkování patří také úžas-
ným holkám ze skupiny DAMTRIO, které 
svým zpěvem dotvořily krásnou atmo-
sféru. Holky jste prostě dobrý. 

A ještě jedno velké DÍKY patří dě-
tem a Vám rodičům. Byli jste trpělivý při 
frontách na stanovištích i na občerstve-
ní. My jsme si toho vědomy!!! 

Odhadem se nás na tak malém pro-
storu sešlo neuvěřitelných něco mezi 
450 až 500 osob. 

Děkujeme
T. J. Sokol Police n. M., Ostrostřelecká 

garda Polická a Pellyho domy

tělocvičná jednota Sokol Police nad Metují
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Paradoxy
Ochrana přírody je jistě důležitá věc. Tomuhle fakt věřím. Bývaly 

doby, kdy jsem chodil do skal a k nejbližšímu kontejneru jsem ces-
tou zpátky nosil spoustu odpadků, které jsem v lese a mezi skalami 
našel. Takže ano, věřím, že chránit přírodu je nutné. A taky věřím 
tomu, že když se nebudeme chovat jako prasata, tak to bude lepší.

Ale ochrana přírody by neměla být direktivně nakázána. Ony 
totiž všechny ty zákazy, příkazy a hrozby perzekucí tak trochu pod-
vědomě nutí k tomu vyzkoušet si, jestli to nepůjde nějak „očůrat“. 
Ta podivná holka ze Švédska sice může křičet, že jí sebrali dětství, 
ale když to porovnám s dítětem někde z Afriky, které kutá vzácný 
kovy, aby Evropa mohla žít svůj elektromobilní sen, vychází mi, že 
holka ze Švédska se má jako ten pověstný sudokopytník uprostřed 
obilného pole.

Paradoxně největším problémem ochrany přírody je její dobrý 
stav. Aspoň na první pohled. V potocích už dávno netečou pestro-
barevné splašky z barevny a třeba na Ledhujce každoročně sedí 
rodinka kachen; v okolí měst nekouří a nesmrdí skládky a mnohá 
místa, která si jako dítě pamatuju, že byla plná rezivějícího odpadu, 
jsou dneska zelená. Když ještě potoky hýřily barvami a okraje lesů 
zdobily skládky, byl skoro každý ochoten si „urvat od huby“ a něco 
pro nápravu udělat. Ale dneska? V potocích je život, na okrajích lesů 
jsou ostružiny a kopřivy, tak proč si „rvát od huby“? A co, že je tady 
kůrovec. S tím přece jedinec nic neudělá, to je starost majitele lesa 
a ne moje.

Chodím na procházky s našimi psy. A na jaře si doslova užívám 
ten zázrak, kdy se skoro ze dne na den potáhne pole zeleným kober-
cem, kdy najednou není vidět skrz korunu stromu, ač ještě před pár 

dny ukazoval světu pouze holé větve. A najednou je všude kolem 
spousta barev.

Procházky mi taky nabízí další pohledy: občas se objevím 
na místech, kde jsem několik let nebyl. A pak se kochám a kochám… 
prostě je jaro. Člověk (a možná obecně jakýkoliv živý tvor) je tak 
nějak citlivější ke všem těm změnám kolem. Možná za to můžou 
hormony, možná jenom skutečnost, že skončila zima, nemusí se 
topit, nemusí se vyhrnovat sníh, když zrovna náhodou nějaký na-
padne; skončily mrazivé noci a začalo teplo. Na jaře si ho ještě uží-
váme, za chvíli budeme nadávat na hrozný horko a na vedro k pad-
nutí. I tohle je člověk: věčně nespokojený se stavem kolem sebe. 
Za sucha si přejeme déšť, za deště bychom chtěli slunce, v zimě se 
nám stýská po teple a v létě by to chtělo trochu ochladit. Všechny ty 
kontrasty našeho vnímání světa se scházejí na jednom místě a není 
na světě nikdo, kdo by se do některého z nich nedostal.

Je to trochu jako ve sportu: v květnu se hraje hokej a v prosinci 
fotbal (naštěstí ještě nikoho nenapadlo uspořádat v České repub-
lice mistrovství světa v plavání ve venkovním bazénu na přelomu 
ledna a února, ale co není, může být!). Pochopí to někdo? Ze záhon-
ku vytrháváme trávu a o dva metry vedle jí na trávníku pěstujeme, 
zaléváme a hnojíme. V zimě chceme teplo a v létě chlad. Říká se, 
že svět je pestrý a jako důkaz se udává, že někdo má rád blondýn-
ky a někdo brunetky (abych byl genderově korektní: někdo má rád 
blonďáky a někdo brunety). Ale taky platí, že kdo má doma blon-
dýnku/blonďáka, chtěl by brunetku/bruneta. (Jak k tomu přijdou 
zrzky a zrzkové opravu nevím.) Vždycky chceme to, co aktuálně 
nemáme. Když se Samuelovi rozbije hračka, vždycky to je ta, kte-

rou nutně potřebuje (všimněte si, že hračky se dětem 
rozbíjí samy – existuje pro to i terminus technicus: 
přišel pan Samoseto a není bez zajímavosti, že tře-
ba při rekonstrukci domu nebo skládání uhlí se pan 
Samoseto hodně dobře ukrývá.)

Ale na druhou stranu: tyhle paradoxy mám vlast-
ně rád. Dokážou pobavit a bez nich by ten svět byl tak 
nějak míň barevný. Jen se naučme tolerovat paradoxy 
ostatních a když se půjdeme projít do skal a najde-
me na zemi zahozenou petku, seberme ji a odnesme 
do nejbližšího kontejneru. I když to může klidně být 
5 kilometrů daleko. Ale bude se nám tady žít o trochu 
lépe. I s těmi našimi paradoxy.

Pavel Frydrych

Z VAŠICh PŘíSPěVkŮ  

hrátky s čísly a číslicemi – 
doplnění řešení

V květnovém čísle PM byl uveřejněn příspě-
vek na str. 31s tímto názvem. Uvedené výsled-
ky na str. 37 jsou však jen částečné (pro čísla 
1 a 26). Omlouvám se za tuto chybu a uvádím 
úplné řešení úlohy:
1 = 2 + 2 - 2 / 2 - 2

F. Janeček
krásy matematiky

Matematika je velice zajímavá věc. 
Napadlo vás, jak důkladně musel být 
vypočítaný vesmír, souhvězdí a hlavně 
naše zem, inteligentní bytosti. Všimněte 
si těchto pěkných početních spojů:

1 x 8 + 1 = 9 
12 x 8 + 2 = 98 
123 x 8 + 3 = 987 
1234 x 8 + 4 = 9876 
12345 x 8 + 5 = 987 65 
123456 x 8 + 6 = 987654 
1234567 x 8 + 7 = 9876543 
12345678 x 8 + 8 = 98765432, 
123456789 x 8 + 9 = 987654321

1 x 9 + 2 = 11 
12 x 9 + 3 = 111 
123 x 9 + 4 = 1111 
1234 x 9 + 5 = 11111 
12345 x 9 + 6 = 111111 
123456 x 9 + 7 = 1111111 
1234567 x 9 + 8 = 11111111 
12345678 x 9 + 9 = 111111111 
123456789 x 9 +10= 1111111111

9 x 9 + 7 = 88 
98 x 9 + 6 = 888 
987 x 9 + 5 = 8888 
9876 x 9 + 4 = 88888 
98765 x 9 + 3 = 888888 
987654 x 9 + 2 = 8888888 
9876543 x 9 + 1 = 88888888 
98765432 x 9 + 0 = 888888888 

Modlitba za mír
Modlitba od papeže Jana Pavla II.
Modlím se k Tobě, Tvůrce přírody i člověka, pravdy a krásy!  
Slyš můj hlas – vždyť je to hlas všech obětí všech válek a všeho násilí  
mezi jednotlivými národy;  
slyš můj hlas, když Tě prosím 
a vlož do srdcí všech lidí 
moudrost míru, sílu spravedlnosti a radost ze společenství;  
slyš můj hlas -  
vždyť mluvím jménem mnoha lidí 
v každé zemi a v každé epoše dějin,  
kteří nechtějí válku 
a jsou připraveni kráčet cestami míru; slyš můj hlas a uděl nám rozumnost a sílu,  
abychom vždy dokázali odpovědět 
na nenávist láskou,  
na spravedlnost naprostou věrností spravedlnosti,  
na bídu sebezáporem,  
na válku mírem.  
Bože, slyš můj hlas 
a uděl světu svůj trvalý pokoj a mír! 

Vybral F. J.

1 x 1 = 1 
11 x 11 = 121 
111 x 111 = 12321 
1111 x 1111 = 1234321 
11111 x 11111 = 123454321 
111111 x 111111 = 12345654321 
1111111 x 1111111 = 1234567654321 
11111111 x 11111111 = 123456787654321 
111111111 x 111111111 = 12345678987654321

Pokuste se nalézt (v literatuře, na internetu) ně-
které další takové zajímavé početní spoje. Zašlete je 
e-mailem na adresu janecekf@cbox.cz 

Připravil František Janeček
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Z VAŠICh PŘíSPěVkŮ / MěStSkÁ POlICIE / Z CíRkVí

Městská policie
Léto je zde a turistický ruch po poměrně dlouhé odmlce na-

bírá na obrátkách. Budeme připraveni pomáhat všem informací 
chtivým a zbloudilým návštěvníkům našeho kraje tak, jak je to 
normální v tomto čase.

Věříme, že vandalové a konzumenti alkoholu a drog, se zdr-
ží páchání zbytečných škod na veřejném i soukromém majetku. 
Prostě, že nebude potřeba přespříliš užívat represe.

Všem Vám, kteří odjíždíte na dovolenou, odpočinout si mimo 
domov, připomínáme, abyste si svá obydlí řádně zabezpečili 
a měli někoho, kdo vám majetek „zkoukne“, abyste pak zbytečně 
nekoukali vy.

Ve městě jako vždy proběhne několik větších kulturních akcí, 
tak prosíme o toleranci v míře nezbytně nutné a pochopení…

Věříme, že léto u nás v Polici proběhne bez problémů, v klidu 
a pohodě.

Hezké léto a „dobrý vítr“...
 Petr Zima, ved. strážník MP

Osud
Tři druhy osudu čekají ty, kdo jsou pod vládou tří kvalit hmotné 

přírody. Tyto osudy jsou někdy označeny jako bdění, snění a bezvě-
domí. Bhagavad-gita je popisuje jako osudy živých bytostí v kvalitách 
dobra, vášně a nevědomosti. V Gítě je uvedeno, že bytosti v kvalitě 
dobra se dostanou do lepších životních podmínek na vyšších pla-
netách a bytosti v kvalitě vášně zůstanou v tomto hmotném světě 
na Zemi nebo na nebeských planetách, ale bytosti v kvalitě nevědo-
mosti degradují do zvířecího života na planetách, kde je úroveň ži-
vota nižší než lidská. Ten, kdo si je vědom Krsny, je však nad těmito 
třemi kvalitami hmotné přírody. V Bhagavad-gite je řečeno, že každý, 
kdo se zaměstnává oddanou službou Pánu, automaticky transcendu-
je tři osudy hmotné přírody a nachází se na úrovni brahma-bhuta 
neboli ve stavu seberealizace.

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu opsala
Markéta Jandová

P.S. „Chtěla bych poděkovat Janě Knejpové za přepis článků na počítači, 
moc mi tím pomáhá, aby nedocházelo k chybám v textu. Díky Jani!“

Čas prázdnin, dovolených 
a tradiční polické pouti   

Po letním slunovratu a letošním prvním 
letním dnu nám opět nastal, zvláště dětmi 
tolik očekávaný, čas prázdnin a dovolených. 
Děti si převzaly vysvědčení za celoroční 
práci ve škole a pokud se jim některé vý-
sledky nepovedly, nevadí, v příštím školním 
roce se třeba bude dařit lépe. A o prázdni-
nách a dovolených ať se nikomu nestane 
nic zlého a nezapomínejme na Boží pomoc 
a ochranu.

Měsíc červenec bude ve znamení li-
turgického mezidobí. V prvním týdnu osla-
víme významnou Slavnost svatých Cyrila 
a Metoděje, slovanských věrozvěstů a pro-
žijeme státní svátek věnovaný památce 
mistra Jana Husa. Tento měsíc budeme také 
pod zvláštní ochranou několika význam-
ných světců, mimo jiné patrona Evropy sv. 
Benedikta, zakladatele řádu benediktinů, 
apoštola (poutníka) sv. Jakuba a sv. Ignáce 
z Loyoly, zakladatele řádu jezuitů.   

Srpen pak přinese druhou polovi-
nu prázdnin a polické farnosti i celému 
městu poutní čas pod ochranou P. Marie 
Nanebevzaté. 

liturgický kalendář:
3. července -  14. neděle v mezidobí 
 Svátek sv. Tomáše, apoštola
4. července -  Památka sv. Prokopa, opata
5. července -  Slavnost sv. Cyrila, mnicha 
 a Metoděje, biskupa, 
 patronů Evropy, hl. patronů  
 Moravy, státní svátek  
6. července -  Jan Hus, státní svátek 
10. července -  15. neděle v mezidobí 
11. července -  Svátek sv. Benedikta,   
 opata, patrona Evropy, 
 zakladatele řádu   
 benediktinů   
17. července -  16. neděle v mezidobí
22. července -  Památka sv. Marie   
 Magdalény 

24. července -  17. neděle v mezidobí
25. července -  Památka sv. Jakuba,   
 apoštola
26. července -  Památka sv. Jáchyma 
 a Anny, rodičů P. Marie
31. července -  18. neděle v mezidobí,  
 Památka sv. Ignáce z Loyoly,  
 kněze a spoluzakladatele  
 řádu jezuitů 
6. srpna -  Svátek Proměnění Páně
7. srpna -   19. neděle v mezidobí, 
8. srpna -  Památka sv. Dominika, 
 kněze, zakladatele řádu  
 dominikánů
10. srpna -  Svátek sv. Vavřince, jáhna a  
 mučedníka   
14. srpna -  neděle, přeložená Slavnost  
 NANEBEVZETÍ PANNY  
 MARIE
15. srpna -  NANEBEVZETÍ PANNY  
 MARIE 
21. srpna -  21. neděle v mezidobí
28. srpna -  22. neděle v mezidobí,  
 Památka sv. Augustina, 
 biskupa a učitele církve

Přehled bohoslužeb 
v červenci a srpnu:

 y v úterý a v pátek mše svatá od 18 hod.     
 y ve čtvrtek mše svatá od 8 hod.
 y v sobotu mše svatá s nedělní platností 

od 18 hod.  
 y v neděli mše svatá od 9.30 hod. 
 y v neděli 3. července na Bezděkově - 

Svatoprokopská pouť, slavnostní bo-
hoslužba od 11 hod.

 y v úterý 5. července v Polici n. M. - Slav-
nost sv. Cyrila a Metoděje, slavnostní 
bohoslužba od 8.00 hod.  

 y v sobotu 7. srpna - pouť na Hvězdě, 
u kaple Panny Marie Sněžné; od 10 hod. 
modlitba růžence; od 10.30 hod. slav-
nostní bohoslužba. 

 y v sobotu 10. srpna - pouť na Sněžce 
u kaple sv. Vavřince, slavnostní boho-
služba od 12 hod. 

 y 12. - 14. srpna - Polická pouť  
Program polické pouti: 
sobota 13. 8. 

 y bohoslužba od 17 hod., poté podvečerní 
posezení na faře, 

neděle 14. 8. 
 y Slavnost Nanebevzetí P. Marie, slavnost-

ní bohoslužba od 9.30 hod.   

úřední hodiny: 
 y po bohoslužbě v úterý a v pátek (19 - 

20 hod.), ve čtvrtek (9 - 10 hod.), nebo 
po domluvě s knězem.
V případě potřeby duchovních služeb 

volejte knězi, kontakt je uveden na strán-
kách farnosti. 

koncerty:
Festival Za poklady broumovska
V sobotu 16. července 2022 se v polickém 
kostele Nanebevzetí P. Marie koná klavírní 
koncert. Vystoupí světově uznávaný iz-
raelský pianista Boris Giltburg. Začátek 
v 18 hod. 
V sobotu 6. července 2022 se v bezdě-
kovském kostele sv. Prokopa koná hor-
nový koncert. Vystoupí lektoři letních 
hornových kursů Zuzana Rzounková 
(Slovensko), Olivier Darbellay 
(Švýcarsko) a Jan Vobořil (Česká repub-
lika), společně s Janou Goliášovou, kla-
vír. Začátek v 18 hod.

Festival Varhanní léto 2022 
Ve čtvrtek 21. července se v Bezděkovském 
kostele sv. Prokopa koná varhanní kon-
cert. Vystoupí Jiří Tymel. Začátek v 19 
hod. 
Internetové stránky farnosti: 
www.farnostpolice.cz
Všem dětem a mládeži přejeme báječné 
prázdniny, dospělým pohodovou dovolenou 
a celému městu požehnaný čas poutní.     

Za ŘK farnost Jan Troutnar 

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje
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Závěr fotbalových soutěží
Fotbalové soutěže skončily, prázniny 

začínají. Nebude to však dlouho trvat a role 
se otočí. 

V sobotu 21.dubna se další zápas 
krajského přeboru odehrál v Kostelci nad 
Orlicí. Naši hráči se v průběhu 1.poločasu 
dostali do vedení 2:0 po kombinační akci, 
kterou úspěšně zakončil Jakub Hauschke, 
a hlavičce Pavla France. Zdálo se, že vítěz-
ství je téměř jisté, leč opak se stal pravdou. 
Domácí snížili z penalty a v závěru zápasu 
krásnou střelou zdálky vyrovnali. Slavným 
se mohl stát Tomáš Mucha. Ten však v pos-
lední vteřině zápasu v dobré pozici netrefil 
zařízení. 

Následoval tak penaltový rozstřel, 
ve kterém jsme několikrát za sebou byli 
překvapivě úspěšní. Nezklamali jsme 
ani tentokrát, všichni naši borci penal-
tu proměnili, rozstřel jsme vyhráli 5:3 
a připsali si bod navíc.

Před zápasem s Chlumcem nd Cidlinou 
“B” je na místě připomenout si některé 
vysoké porážky v posledním desetiletí. 
Dolní Kalná 0:6, Cidlina Nový Bydžov 0:6, 
Jičín 0:7, Dvůr Králové 0:8, Vysoká nad 
Labem 0:8. Takže 0:8 s Chlumcem pěkně 
zapadá do rčení “do třetice všeho dobrého”. 
Více asi o zápase netřeba psáti… 

Za týden do Jaroměře, na utkání jara, 
ve kterém se může rozhodnout, který 
ze soupeřů skončí na 3.místě krajského 
přeboru. Naši bohužel k utkání odjíždě-
jí bez několika hráčů základní sestavy 
a na obrazu hry je to znát. Většinou se spíše 
bráníme a do útoku dostáváme jen občas. 

Naštěstí má jeden ze svých nejlepších dnů 
brankář Libor Vacho a zápas končí remízou 
0:0. V případě výhry v penaltovém rozstřelu 
bychom si zajistili 3.místo v soutěži. To se 
nepovedlo, prohráli jsme 1:3 a o bronzovou 
medaili budeme bojovat za týden doma se 
Sokolem Třebeš. 

V průběhu zápasu byl velice nervózní 
předseda oddílu Karel Klimeš, který po-
prvé ve své kariéře předsedy oddílu kopané 
kromě obvyklých cigaret vypil během ut-
kání celé jedno pivo! Tuto neodolatelnou 
nabídku využil od členů “Fanklubu”, kteří 
se po dlouhé době zúčastnili venkovního 
zápasu Spartaku a vytvořili hráčům domácí 
prostředí, z kterého museli být domácí 
příznivci značně překvapeni.   

Za příjemného letního počasí se v nedě-
li 12.června před 400 diváky odehrál pro 
nás rozhodující duel o 3.místo v krajském 
přeboru. Po sobotním vítězství Jaroměře 
ve Vrchlabí bylo jasné, že musíme vyhrát. 
Když ne v základní hrací době, tak alespoň 
v penaltovém rozstřelu.  

Končí první poločas, vedeme 3:0, k tomu 
zahazujeme tři samostatné nájezdy a zdá 
se, že o výsledku je rozhodnuto. V poločase 
druhém přidáváme další neproměněný 
nájezd, branku však žádnou. V 77.minutě 
dochází k nesmyslnému vystřídání Kuby 
Matějky a “Čízy” a začaly se dít věci…

V 81.minutě hosté snižují na 3:1, v 84.
minutě další nesmysl v podobě střídání 
Felixe, v 86.minutě střílí hosté druhou 
branku, v 88.minutě Francik po dalším sa-
mostatném úniku přehazuje brankáře, ten 

však těsně před brankovou čárou stihne 
míč zachytit. V minutě osmdesáté deváté 
hosté vyrovnávají. Zápas téměř končí, 
zbývá asi pět vteřin. Hosté vystřelí, Sako 
nechytá (úspěšnost jeho zákroků v posled-
ních deseti minutách zápasu 0%) a Filip 
Kalaš ve snaze odkopnout míč z brankové 
čáry trefuje přesně k tyči. Prohráváme neu-
věřitelně 3:4, euforie a oslavy z vybojování 
3.místa v krajském přeboru odlétají daleko 
za Ostaš a diváci odcházejí domů značně 
rozčarováni, zklamáni a “nasjáni”. Věřme, 
že nás v příštím ročníku hráči podobných 
zážitků ušetří a v každém zápase budou 
za úspěch Spartaku bojovat do roztrhání 
těla až do poslední vteřiny, za jakéhoko-
liv stavu. Prohry ve fotbale přicházejí, 
Barcelona také nevyhraje všechno, ale 
i prohra musí mít úroveň. Sám trenér 
Třebše v komentáři k zápasu přiznal, že 
po dvoudenních oslavách postupu jejich 
“béčka” s úspěchem moc nepočítal.  

S netradičním nápadem přišel “bej-
valej záložník” Kamil Švorčík. Pro hráče 
jeho generace, která pro Polici vybojovala 
v r.2008 historický postup do krajského 
přeboru, vymyslel rozloučení s kariérou 
v oficiálním mistrovském zápase okres-
ního přeboru. Den “D” nastal v neděli 
22.května a soupeřem byl Sokol Stárkov. 
Na utkání přišlo přes 300 diváků, kteří 
vytvořili výbornou fotbalovou atmosféru. 
Utkání skončilo remízou 1:1 a mělo vše, 
co fotbal přináší, včetně dvou červených 
karet. Věkový průměr mužstva převyšoval 
45 roků. Zaujal především výkon Vojty 
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Kučery v bráně, Jirky Kollerta a Josefa Kratochvíly v obraně, Kamila 
Švorčíka v záloze a Marka Kincla v útoku. Pokud “starci” v mužstvu 
chtěli “těm mladejm” předvést, co je to zápal pro fotbal, tak se to 
určitě podařilo (fotodokumentace ze zápasu Míra Holub).

O dalším zápase “béčka” s Hronovem stručně a výstižně: Hronov 
– Police 7:1. Náš bývalý hráč Jakub Valtera nám vstřelil 5 branek, 
za nás skóroval pouze veterán Kamil Švorčík. 

V předposledním zápase okresního přeboru jsme se ve Stárkově 
utkali s Červeným Kostelcem “B” a vybojovali jeden z mála jarních 
bodů po remíze 2:2, když góly obstarala zkušenost čtyřiadevadesáti 
let. Úvodní branku zápasu vstřelil Lukáš Lorenc (47 let) a závěreč-
nou v 92.minutě Kamil Švorčík, rovněž 47 let. 

Poslední kolo okresního přeboru obstaral duel “béčka” 
s Velichovkami na hřišti v Polici. Jednalo se o souboj postupujícího 
celku do 1.B.třídy s předposledním týmem okresního přeboru. 
Hrálo se také většinou na jednu branku, na tu naši. Díky obětavé 
hře a excelentnímu výkonu statného brankáře Luboše Jansy nám 
soupeř žádnou branku nevstřelil a utkání skončilo 0:0. 

Na hráčské schůzce po zápase kluci potvrdili, že mají zá-
jem v soutěži příští rok pokračovat. Tak věřme, že zvýší svoje 
tréninkové úsilí a budou předvádět kvalitnější fotbal a dosahovat 
lepších výsledků, než letos.

Úplně nakonec ještě odložený zápas v Teplicích. Za nás nas-
toupili i “tepličáci” Tomáš Mucha, Filip Kalaš a Michael Moravec 
z kádru “áčka” a na výkonu to bylo znát. Po poločasovém vedení 4:0 
jsme vyhráli 5:1. Tři góly Tomáš, jeden Michael a pátý přidal Marek 
Jandík. O Markově gólu si řekněme něco více. Okresní přebor byla 
poslední fotbalová soutěž v Česku, ve které Marek neskóroval. Jinak 
vstřelil gól ve všech soutěžích, první ligou počínaje a pralesní ligou 
konče. Po sobotě 18.6. se tak stal jedním z několika mála fotbalistů, 
kterým se podařilo dát gól ve všech soutěžích. Nepřekonatelný je 
v tomto směru bývalý hráč Sparty Marek Kincl, který skóroval ne-
jen ve všech českých soutěžích, ale k tomu i v Poháru UEFA a Lize 
mistrů!    

Starší žáci v krajském přeboru vstřelili již 3.gól ve skupině 
o 1.místo, a to v zápase s Broumovem Petrem Kiezlerem. K vítězství 
ovšem i tak bylo daleko, prohráli jsme 1:7. Broumovští kluci byli 
štíhlejší, rychlejší i fotbalovější. 

Trenéři ligových mužstev často naříkají: “Vstřelili jsme ven-
ku 3 góly a přesto nevyhráli”. Naši starší žáci vstřelili v Malých 
Svatonovicích dokonce góly čtyři a s Červeným Kostelcem nevyhrá-
li také. Podlehli 4:7.  

V posledním zápase jara starších žáků v Polici si hosté 
z Předměřic nad Labem docela pěkně zastříleli. V každém poločase 
nám dali pět branek a vyhráli 10:0. Po tomto zápase padl návrh, 
že starší žáci by mohli po vzoru bundeligového celku Schalke 04 
vystupovat v soutěži pod názvem Spartak 010.

Soutěž kluci zakončili v odloženém utkání s Chlumcem nad 
Cidlinou na hřišti až v dalekých Lovčicích. Příliš se nevymykal zvyk-
lostem předchozích zápasů a skončil naší porážkou 0:7. 

Připomínáme, že kluci se po dobrých výkonech z podzimu dos-
tali do skupiny o vítězství v krajském přeboru. Zde však již na své, 
většinou starší a fyzicky vyspělejší, soupeře nestačili.     

Mladší žáci další zápas okresního přeboru sehráli doma 

s Novým Městem. Kluci hráli dobře, měli pěkné akce i výraznou pře-
vahu. Za celý zápas se jim však nepodařilo vystřelit tak, aby na stře-
lu výborný brankář soupeře nedosáhl. Utkání tak skončilo pro tuto 
kategorii neobvyklým výsledkem 0:0. V penaltovém rozstřelu jsme 
úspěšní nebyli a prohráli 2:3.

Další duel sehráli kluci s Hronovem na hřišti ve Stárkově. Zápas 
to byl zajímavý, s mnoha šancemi na obou stranách, ve kterém 
vynikli oba brankáři (u nás Petr Mitterwald). Utkání skončilo 3:3, 
penaltový rozstřel pro nás nepříznivě 1:2.  

Kluci v posledních zápasech předvádějí pohledný fotbal. Nejinak 
tomu bylo i v zápase se Zábrodím/Babí. V tomto ročníku doposud 
s tímto soupeřem neuspěli, nyní se to ale změnilo. Po úvodních 
šancích soupeře, s kterými si poradil opět výborný Petr Mitterwald 
v bráně (škoda, že chce s fotbalem skončit), jsme postupně ovládli 
hru a po poločasovém vedení 2:0 zvítězili 5:1 (Patrik Hušek a Saša 
Palla 2x, Matěj Švorčík 1x).

O tom, že fotbal je událost nejen sportovní, ale i společenská, 
svědčí účast tří příznivkyň polické kopané, Pallové, Krtičkové 
a Teichmanové na posledním zápase. Zmíněné dámy stihly během 
hry probrat neskutečné množství témat, při tom i nějaké to pivko 
popít. Pouze na průběžný stav utkání panovaly v této komunitě 
odlišné názory…   

Vítězně mladší žáci soutěž zakončili v utkání s Novým Městem 
na jejich hřišti. Vyhráli 3:0, hattrickem se blýskl Šimon Krtička. 
V soutěži skončili na druhém místě.

Starší přípravce se na jaře příliš nedaří. Z různých důvodů 
dochází k častým absencím hráčů, což má vliv na herní pro-
jev i výsledky. Nejinak tomu bylo i v dalším dvojzápase. Nejprve 
prohra s Machovem/Hronovem 2:9 a následně trochu překvapivě 
s Teplicemi 2:3.

Další týden v Polici dívka Eliška a kluci uspěli proti Rasoškám. 
Předváděli hezké akce, měli výraznou převahu a vyhráli 3:1. 
Výborný byl brankář soupeře, který zabránil naší výrazně vyšší 
výhře. Karta se obrátila ve střetnutí s Machovem/Hronovem, když 
v útoku neuspěla ani naše “Suchodolská tykadla” Lučanová – Vítek 
a prohráli jsme 0:6.

Mladší přípravka hrála doma s Broumovem a Rasoškami. 
V zápase s Broumovem si od začátku zápasu udržovala náskok 
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SKI Police nad Metují, z.s. 
klub běžeckého lyžování 

pořádá 36. ročník terénního běhu na 25 km 

BBĚĚHH  BBRROOUUMMOOVVSSKKÝÝMMII  SSTTĚĚNNAAMMII  
v sobotu 3. září 2022 v 10 hodin 

Prezentace a přihlášky od 9 h u restaurace „U generála Laudona“ na zastávce 
autobusu Police n/M, Pěkov, Hony na trati 640101 Náchod – Broumov 
Startovné:  150,- Kč při přihlášení předem nebo 200,-Kč na místě. V přihlášce 

uveďte příjmení, jméno, ročník narození a klub a zašlete na 
skipolice@seznam.cz. Platba i předem přihl. hotově při prezentaci. 

Kategorie:  ženy, veteránky 35, 45 
muži, veteráni 40, 50, 60 
dětské štafety – minimálně 2, maximálně 6 členů za splnění 
podmínky věku členů V1-10+V2-10+…+V6-10<10 Startovné 0,- 

Trať: délka 25km, značně členitá, s řadou malých i velkých převýšení,  
zejména mezi  22. a 24.km je převýšení 220m!  Povrch je   
převážně měkký - lesní cesty, místy jsou pískovcové kameny a  
schody a cca 1km asfalt. 

Popis: Start - Malé Hony- lesní silnice (1.km) žlutá tur. značka, silnice - 
Honské sedlo (2.km) vlastní značení, Honské sedlo - pod 
Kačenkou (3.km) modrá t.z., pod Kačenkou – sedlo (4.km) vlastní 
značení, sedlo - Hvězda (6.km) žlutá t.z., občerstvení, Hvězda - 
Slavný (11.km) červená t.z., občerstvení, Slavný - pod Korunou 
(14.km) žlutá t.z., pod Korunou - nad Pánovým křížem (15.km) 
zelená t.z., nad Pánovým křížem - Božanovský Špičák (16.km) 
kontrola – Pánův kříž (17.km) žlutá t.z., občerstvení, Pánův kříž – 
Signál (bludiště) - Soví hrádek - Řeřišný (21.km) žlutá t.z., 
občerstvení, Řeřišný - nad Machovskou Lhotou (22.km) žlutá t.z., 
nad Machovskou Lhotou - Lhotský Šefel (24.km) - cíl (25.km) 
modrá t.z. + vlastní značení. 
Celá trať je značena žlutými terčíky, šipkami nebo žlutými  
fáborky. 

Cíl : před hostincem U Lidmanů v Machovské Lhotě 
Občerstvení: 4x na trati čaj, ionťák, voda, banány, sušenky a v cíli polévka 
Převoz svršků zajištěn osobním autem. 
Informace:  Jan Beran, tel: 604 566 623 

Jan Pohl, tel: 608 476 058 
mail: skipolice@seznam.cz 

Závodníci se závodu účastní na vlastní nebezpečí. Prosíme o parkování na 
vyhrazených místech (jsme v CHKO); pro příjezd na start doporučujeme 
autobus v 9.30 z Police (stihnete to). Vyhrazujeme si právo na případné změny, 
před startem prosím zkontrolujte www.ski.polickej.net 

SSK PEDRO Police nad Metují a SPORTOVNÍ AREÁL Bukovice 

  zvou všechny příznivce sportování a dobré nálady
na třináctý ročník akce

tříčlenná družstva - deset míčových disciplín 

kdy:

kde:
kdo:

co:
jak:

startovné :

přihlášky :

info :

pátek odpolko - sobota  celý den

zcela nový bukovický sportovní areál včetně haly 

tříčlenná družstva - bez rozdílu věku, pohlaví i výkonnosti

deset míčových disciplín 

pro radost ze sportování a z lidiček kolem 

450,- Kč / tým

jansapetr@seznam.cz , do 15.8.´22
www..sskpedro.policenadmetuji.cz

přihlášeným týmům budou zaslány podrobné informace a pravidla 
na stránkách naleznete i výsledkový servis a fotky nejen z této akce

:

Petr Jansa 608 122 819
Petr Hauk 602 165 579

V

Těšíme se na pohodový sportovní víkend s vámi …!

Police nad Metují 30.5.2022 Petr a Petr

a nakonec vyhrála 9:5. S Rasoškami jsme vedli po deseti minutách 
na vyložené šance asi 10:0, na góly ale po dvou střelách soupeře 
2:0 prohrávali. Potom jsme konečně začali trefovat branku, 
přestali trefovat soupeřovu statnou brankářku a ujali se vedení 
3:2. Nakonec jsme zápas dotáhli k výhře 7:5. Pro diváky to ale 
byly nervy…

Za týden byl nejprve naším soupeřem Náchod “B”, tentokrát 
posílený o tři kluky z “áčka”. Naši kluci a dívka Kristýnka s nimi 
drželi krok, ale podlehli 4:7, neboť soupeř byl efektivnější 
v proměňování šancí. O naší výhře nad Jaroměří v dalším zápase 
nebylo od začátku pochyb, vyhráli jsme vysoko 16:2.

Následovaly dva zápasy v Machově. Proti domácím nám 
k výhře nestačilo ani průběžné vedení 6:1 a ze hřiště jsme odešli 
poraženi poměrem 8:10. Hodně gólů padlo i v zápase s Českou 
Skalicí. V něm jsme také obdrželi 10 gólů, ale dali ještě o dva 
více a vyhráli tak 12:10. Trenér Hugo neměl žádnou starost se 
střídáním, neboť měl k dispozici pouze hráče pro základní ses-
tavu. Ostatní dali před fotbalem přednost jiným aktivitám.  

Minipřípravka si zahrála doma proti Stárkovu a České 
Skalici. Tým ze Skalice se předvedl jako velice zdatný a porazil 
nejen Lachtany výrazně 16:1, ale i zkušené Tuleně těsně 8:7. 
Doposud nejúspěšnější tým soutěže Stárkov nepřijel do Police 
v nejsilnější sestavě, ve svém středu měl několik malých holčiček, 
takže i naši méně zkušení Lachtani měli šanci na úspěch. 
Příležitosti využili a zvítězili 13:7. Tuleni nad Stárkovem vyhráli 
10:2.

Naši nejmenší fotbalisti a fotbalistky se představili v Polici 
na jaře naposledy při zápasech s Červeným Kostelcem “A” a “B”, 
sezónu zakončili v Jaroměři.  

Kostelečtí přijeli do Police s několika začínajícími hráči 
a hráčkami, navíc v neúplné sestavě, takže i pro naše méně 
zkušené Lachtany byli přijatelným soupeřem. Ti je také porazi-
li 13:3 a 12:2. Tuleni svůj první duel vyhráli jedoznačně 17:0. 
Do závěrečného zápasu za Kostelec nastoupili po vzájemné do-
hodě trenérů dva starší hráči a průběh zápasu tak byl daleko za-
jímavější a vyrovnanější. Skončil těsným vítězstvím Tuleňů 11:9. 

Výsledky zápasů v Jaroměři: Tuleni – Lvíčata 12:9, Káčata 
8:4, Lachtani – Káčata 4:4, Lvíčata (v porovnání s ostatními 
zápasy neuvěřitelně) 3:24.

Po fotbalových prázdninách zase na hřiště, hrát pro radost 
i úspěšné výsledky, ale také do hlediště, podpořit snahu pol-
ických fotbalistů všech věkových kategorií o výborný fotbal.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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Od konce května závodíme na suchu (tráva, silnice). Všechny pláno-
vané závody proběhly a navíc většinou za krásného počasí, což se vždy 
odrazilo na atmosféře akce. Reporty ze závodů uvádíme chronologicky:

24.5. Polická 100 – Tady zrovna pršelo, což se ale neodrazi-
lo na účasti ani na výkonech. Děkujeme Petru Jansovi a jeho týmu 
za uspořádání pěkné akce.   

29.5. Běh sídlištěm – I letos jsme zopakovali loňský nápad uspo-
řádat závod jako překážkový. Loni jsme na tuto variantu měli velice 
pozitivní reakce, a tak jsme trať vytyčili stejně, abychom mohli porov-
návat výkony jednotlivých ročníků. Trať 400 m okruh - kros pod dět-
ským hřištěm běžely všechny kategorie, jen muži si dali tradiční silnič-
ní okruh 3000m (2x1500m). Závod dokončilo 111 startujících. Vítěz 
hlavního

závodu David Plný překonal časem 9:14,8 o 0,1s loňský čas Pavla 
Jelena.

1.6. Výjezd na Klůček - 3. ročník závodu v běhu na kolečko-
vých lyžích volnou technikou pro výkonnostní a rekreační sportovce. 
Zúčastnilo se 17 dětí naběžecké trati, 10 bruslařů, 20 dětí na kolečko-
vých lyžích a 5 dospělých lyžařů.

Celkem 52 startujících. Po vyhlášení výsledků proběhlo vyhlášení 
zimního středečního poháru Běžkové středy. Všichni vyhlášení dostali 
trička od značky BlueFly (děkujeme) a samozřejmě pohár s patřičným 
obsahem. Kdo vydržel do konce vyhlášení, mohl ochutnat, čím poháry 
plníme  Výsledky najdete na našich stránkách.

8.6. X-duatlon Pálenka – V rámci celoročního Středečního pohá-
ru pořádal na Pálence Pavel Bezděk další ročník terénního duatlonu. 
V krásném prostředí náš klub reprezentovali kluci Hornychovi: Míra, 
Olda a Ivan, Pohlovi: Hanýsek, Adélka, Matylda, Jindra, hezký výkon po-
dal Vašek Troutnar, za muže ještě závodil Zomba a Dušan. Rádi bychom 
pozvali nadšence i nováčky na X-triatlon Hlavňov 6.7. na hrázi.

15.6. Od pípě k pípy – název 39. ročníku silničního běhu napovídá, 
že se běželo letos od Lidmanů v Machovské Lhotě ke Krčmě v Polici. 30 
běžců potrápilo kyčle a kolena na trati dlouhé 7,8 km. Za věcné ceny 
a podporu závodu děkujeme Pivovaru Krakonoš Trutnov a Papírnictví 
Kohl.

17.6. Běh okolo Čertovy skály – Pro nás tradiční účast v rámci pá-
tečního tréninku. Bezva akce. Děkujeme všem organizátorům ze Sokola 
Suchý Důl.

Po uzávěrce (25. 6.) se konal 36. ročník Běhu na Hvězdu. Výsledky 
a fotky najdete na našich stránkách. Děkujeme za podporu už teď do-
mluveným sponzorům: Primátor a.s. Náchod, WIKOV a Hobra Školník. 

Samozřejmě také naplno trénujeme v našich sedmi skupinách. Jarní 
příprava je vždy pestrá, střídáme běh, kolo, kolečkové brusle, kolečko-
vé lyže. Do nejmenší skupiny s dětmi ročníky 2016 a 2015 přijímáme 
ještě nové členy. Děti začaly trénovat již v květnu 2022, ale možnost se začlenit do skupiny 
bude i po prázdninách.

V létě nás čekají soustředění v kempu 
Studená Voda v Božanově, v Liberci (areál 
Vesec) a v Raspenavě. Moc se všichni těšíme.

Za SKI Police nad Metují, z.s.
Helena a Jan Pohlovi 

Činnost klubu a námi pořádané závody fi-
nančně podporují: MŠMT, Královéhradecký 
kraj a Město Police nad Metují.

SkI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

• operátor/ka gumárenské výroby, mzda 
36 000 Kč až 38 000 Kč měsíčně.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

• specialista gumárenské výroby - seřizovač, 
mzda 40 000 Kč až 55 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna 
ročně navíc.

www.nabytek-polo.cz

POLO NÁCHOD  s.r.o

Na Písníku 206 - Náchod

tel.: 491 427 748

židle
stoly

kuchyneobývací stenyNÁBYTEK POLO

NÁBYTE
K

NÁBYTE
K

www.nabytek-polo.cz

POLO NÁCHOD s.r.o.

Kladská 206

Náchod

tel.: 774 850 052

Otevřeno: 

po–pá  8–17, so 9–12

•	 veškerý	z
ákaznický	

servis,	

	 rozvoz	zbo
ží,	montáž	náby

tku
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NÁBYTEK 
u hranic s Polskem

1997

založeno
v roce

Oblastní charita Červený Kostelec zve všechny příznivce běhu 
rekreačního i závodního k účasti na 9. ročníku benefičního „Běhu 
pro hospic“. Akce, která je součástí běžeckého seriálu Primátor CUP, 
proběhne v sobotu 17. září v Červeném Kostelci (start u budovy 
Háčko, Manželů Burdychových 245), přičemž bodován v rámci se-
riálu bude hlavní závod, trať na 10 km. V juniorské kategorii (roč-
ník narození 2003-2006) bude bodován běh na 5 km a připraveny 
budou i tratě na 2 km a další kratší úseky pro mladší běžce, včetně 
symbolického běhu na 150 m pro nejmenší, aby se mohl zúčastnit 
každý.

Registrace na běh je již otevřena. Odkaz naleznete na našich 
stránkách www.behprohospic.cz

Akce je součástí veřejné sbírky a veškerý výtěžek ze vstupné-
ho bude určen na podporu lůžkového a mobilního Hospice Anežky 
České.

Akce je podpořena městem Červený Kostelec.
Přijďte si zaběhat!

Oblastní charita Červený Kostelec

Seriál běžeckých závodů
2022
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   Jsme firma rodinného typu a do našeho kolektivu hledáme nové zaměstnance: 

Microtherm CZ s.r.o., 
K Drůbežárně 178,               
549 54 Police nad Metují      
www.microtherm.cz 

Zájemci hlaste se:                                     
Miloslava Klimešová 
Telefon: +420 491 511 404 
E-mail: miloslava.klimesova@microtherm.cz    
 

Požadujeme:  
       • Minimálně SŠ vzdělání ekonomického směru 
       • Komplexní znalost účetních předpisů a souvisejících postupů daňové  
          problematiky  
       • Praxe min. 5 let  
       • Znalost účetního programu K2 výhodou   
       • Komunikativní znalost německého nebo anglického jazyka 
       • Samostatnost, spolehlivost  
 

Nabízíme:  
       • Zázemí silné mezinárodní společnosti 
       • Motivující finanční ohodnocení  
       • Mimořádný příspěvek na dovolenou  
       • Penzijní pojištění   
       • 25 dnů dovolené  
       • Sick days 3 dny 
       • Benefitní systém Cafeterie  
       • Příspěvek na stravování  
       • A mnoho dalších výhod… 
 

Své životopisy a dotazy posílejte na e-mail: 
miloslava.klimesova@microtherm.cz  

Pracovní pozice: 

➢ Účetní (Ekonom)  
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POlICký MěSíČNík
- periodický tisk města Police nad Metují -
termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974   
tisk: tiskárny b.N.b. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: jan Flieger
Ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

FIEDLER s.r.o.

Broumov 28. 6. 2022 v 15.00 hod. 

30. 6. 2022  v 15.00 hod.

Informace na tel. číslech: 
491 522 877, 777 621 552 
http://autoskolafiedler.cz

AUTOŠKOLA

Police n. Metují 

Zahajuje kurzy: 

Police nad Metují zpravodaj 183x63 mm 4B 2022 „Půjčovna – bourací kladiva“

Hlavou zeď neprorazíš!
V naší prodejně stavebnin v Náchodě a v Rychnově nad Kněžnou
jsme pro vás nově otevřeli PŮJČOVNU STAVEBNÍ TECHNIKY!

800 404 010Sekací a bourací kladiva

OZNÁMENí
REDAkCE

1. 7. 2022 vychá-
zí prázdninové 
dvojčíslo PM, 

následující zářio-
vé číslo vyjde  

1. 9. 2022 
s uzávěrkou 
20. srpna.

Výroba klíčů 
Oprava obuvi Štancl 

pro Vás zavádí výrobu klíčů. 
Nová přesná fréza. Nový klíč na počkání. 

Mimo pracovní dobu po tel. domluvě. 
Michal Štancl,  

Smetanova 359 Police nad Metují 
Mobil 604 570 865  www.opravaobuvi.eu 



Ulice Nad Pekárnou

Oprava kOmunikací v ulicích na bělidle a nad pekárnOu 

ulice na bělidle

V  měsíci  červnu  firma  Strabag  a.s. 
na  základě  výběrového  řízení  opravila 
místní komunikaci III. tř. v ulici Na Bělidle 
a točnu v ulici Nad Pekárnou. Opravovaná 
komunikace Na Bělidle slouží jako příjez-
dová komunikace z hlavní krajské komu-
nikace II. tř. a vede kolem Kolárova divadla 
do místní části rodinných domů. Stávající 
komunikace měla již vyžilý asfaltový po-
vrch a povrch s četnými výtluky a nerov-
nostmi, horní část byla ze žulových kos-
tek. Délka opravovaného úseku je celkem 
184 m,  šířka  je  proměnná,  v  průměru 
6,4 m. Dešťové vody ze stávající komuni-
kace zachytávají kanalizační uliční vpusti. 
Odtokové poměry a podélný profil vozov-
ky v území se opravou nezměnily. Oprava 
byla provedena kompletní výměnou celé 

konstrukce vozovky. Všechny inženýrské 
sítě zůstaly stávající, beze změny. Nejprve 
byly vybourány  stávající  silniční obruby, 
odtěžena  penetrace,  žulové  kostky,  pod-
klad  vozovky  a  výškově  upraveny  ulič-
ní  vpusti  a  poklopy.  Dále  byla  upravena 
a zhutněna pláň, osazeny nové betonové 
silniční obrubníky, nasypána a zhutněna 
štěrkodrť.  Na  připravený  stabilizovaný 
podklad  pak  byla  položena  nová  vozov-
ka  z  asfaltobetonu  a  provedeny  terénní 
úpravy za obrubou.

U  točny  Nad  Pekárnou  bylo  nejprve 
provedeno  odvodnění  povrchové  sráž-
kové  vody. Tři  nové  vpusti  byly  osazeny 
u  nově  položeného  silničního  obrubní-
ku  na  levém  okraji  vozovky  a  svedeny 
do  stávající  kanalizace  na  začátku  opra-

vovaného  úseku.  Dále  bylo  provedeno 
porovnání stávajícího štěrkového podkla-
du  s  doplněním  štěrkodrti  a  následným 
zhutněním. Na takto připravený podklad 
byly položeny  asfaltové  vrstvy,  podklad-
ní  a  vrchní  asfaltová  vrstva.  Následně 
po pravé  straně byly  dosypány krajnice. 
Celkové náklady na opravu obou komuni-
kací dle smlouvy jsou 3 249 tis Kč s DPH. 

Místní  komunikace  nad  divadlem  je 
velmi  využívaná  a  z  důvodu  pravidelné 
zátěže, patřila k nejhorším ve městě. Jsme 
přesvědčeni,  že  opravené  komunikace 
přispějí  ke  zlepšení  sjízdnosti  a  budou 
sloužit ke všeobecné spokojenosti. 

                              Ing. Pavel Scholz, 
vedoucí odboru IMŽP
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Letní kino

pellyho domy

Další akce na   WWW.POLICKO.CZ

VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

Ostatní akce

Připravujeme

K. J. SAX  - KONCERT 
KATEŘINY JANEČKOVÉ
Úterý 12. 7. 2022 od 19:00   
/ Terasa nebo sál
Dvě hodiny skvělé hudby s Kateřinou 
Janečkovou.  
Charismatická Kateřina se věnuje hře 
na saxofon již 20 let. Poslední čtyři 
roky intenzivně na akcích privátních 
i pro veřejnost. Dvanáct let působila 
jako barytonsaxofonistka v Police 
Symphony Orchestra. Během covidové 
karantény se dostala do povědomí 
díky svým koncertům z balkonu, které 
se vysílaly do nemocnic a domovů  
pro seniory ve východních Čechách.
Prodej drobného občerstvení zajištěn. 
V případě nepříznivého počasí se 
koncert uskuteční na Společenském 
sále v přízemí Pellyho domů.  
Vstupné: 100 Kč

NENÍ ČAS ZEMŘÍT
Středa 20. 7. 2022 od 21:30
James Bond, agent 007, skončil aktivní 
službu a užívá si zasloužený odpočinek 
na Jamajce. Klid však nemá dlouhého 
trvání – objeví se totiž jeho starý přítel 
Felix Leiter ze CIA a požádá ho o pomoc. 
Mise na záchranu uneseného vědce se 
ukáže být zrádnější, než se na začátku 
zdálo. Bond se během vyšetřování 
dostane na stopu nevyzpytatelného 
zločince, který disponuje nebezpečnou 
a velmi ničivou novou technologií.
Akční / Dobrodružný / Krimi / Thriller. 
Velká Británie / USA, 2021, 163 min. 
Nepřístupné pro děti do 15 let.
Vstupné: 100 Kč

KDYBY RADŠI HOŘELO
Středa 27. 7. 2022 od 21:30 
Filmová komedie o dobrovolných 
hasičích s Miroslavem Krobotem, 
Michalem Isteníkem nebo Annou 
Polívkovou. Sbor hasičů jedné vesnice 
v ní bude čelit úplně jiné výzvě, 
než přináší obvyklý oheň. Klidný 
a spokojený život ve vsi totiž zničí 
podezření na akci teroristů. 
Komedie / Drama. Česko, 2022, 84 min. 
Nevhodný mládeži do 12 let.
Vstupné 100 Kč

INFORMACE K PROJEKCÍM 
LETNÍHO KINA:

! ! ! Pro případ špatného počasí je 
stanoven náhradní termín - čtvrtek,  
ve stejný čas. ! ! ! 
Aktuální informace ohledně konání / 
nekonání budou k dispozici na  
www.pellyhodomy.cz,  
fb.com/pellyhodomy nebo  
tel. č. 602 645 332.  
Prodej vstupenek na místě, hodinu před 
začátkem. Čas zahájení je orientační, 
začínáme po setmění. Deky, stoličky, 
křesílka s sebou. Prodej drobného 
občerstvení zajištěn. 

LETNÍ KINO
Středa 03. 08. 2022 od 21:30
ZNÁMÍ NEZNÁMÍ

Středa 10. 08. 2022 od 21:00
PREZIDENTKA

Středa 17. 08. 2022 od 21:00
CHYBY

Středa 24. 08. 2022 od 20:30
SRDCE NA DLANI

Středa 31. 08. 2022 od 20:30
DĚDA

OSTATNÍ AKCE
POLICKÁ POUŤ / 13. - 14. 8. 2022
Pouťové atrakce, trh, výstavy, 
doprovodný program, program  
v Dřevěnce,.....

PETROVICKÉ ZATÁČKY
Sobota 20. 8. 2022, 13:00 – 19:00
Sportovně-společenská akce pro 
všechny věkové kategorie.Více informací 
na www.pellyhodomy.cz  
a www.sportvpolici.cz 

MAUGLÍ
Úterý 30. 8. 2022 od 18:00 
/ Kolárovo divadlo
Představení Divadla U staré herečky. 
Příběh na motivy Knihy džunglí Rudyarda 
Kiplinga. Jazykově bezbariérové 
představení, vhodné také pro zahraniční 
publikum.

/ Areál Víceúčelového sportoviště, 
Malá Ledhuj 520

CHINASKI: KAŽDEJ VÍ KULOVÝ
Středa 13. 7. 2022 od 21:30  
Nebývale otevřený dokument ukazuje, 
že na pozadí hudebních úspěchů, 
vyprodaných koncertů, vydání 
úspěšných alb a desítek rádiových 
hitů byly také deprese, hádky, rozpady 
přátelství nebo nutnost vyrovnat se 
se smrtí kapelníka Pavla Grohmana. 
Režie časosběrného dokumentu, který 
vznikal pět let, se ujal Pavel Bohoněk. 
Dokumentární / Hudební. Česko, 
2021, 97 min. 
Vstupné 100 Kč

ZA POKLADY BROUMOVSKA 
Boris Giltburg (Izrael / Rusko), klavír

Sobota 16. 7. 2022 od 18:00 
/ Kostel Nanebevzetí P. Marie
Vstupné dobrovolné. 
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